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A Magyar Egyetemis-

ták és Fõiskolások

Szövetségének meg-

alapításával kezdõdött

meg a forradalom. So-

kan nem tudják, vagy máshogy tudják, de az

események Szegedrõl indultak. Ennek immá-

ron 52 éve. Az akkori történéseket könyvekbõl

ismerjük, no és az akkor már élõk is sokat tud-

nak mesélni arról az idõszakról. Mi pedig nem

tehetünk mást, mint beszélünk errõl, és évrõl-

évre megemlékezünk arról a generációról,

akik harcoltak az elnyomás ellen.

1956-ban az egyetemi csoportokban alig vol-

tak néhányan szegediek, legtöbbjük kollégi-

umban élt igen rossz körülmények között, és

kedvezmények híján alig jártak haza szülõvá-

rosukba. Én egy jó kollégiumban, igényes szo-

bában lakok, senki nem szabja meg, hogy

meddig maradhatok távol a szállástól, nem ül-

tetnek be szilenciumra, tehát a felnõtt élete-

met szabadon, otthonosan élhetem, nem pe-

dig úgy, mint '56-ban, amikor a kollégium

inkább a laktanyához hasonlított. Aki nem la-

kik messze Szegedtõl, az minden hétvégén

hazautazik – itt azért meg kell említenem,

hogy igaz, akkor olcsóbban voltak a jegyek, de

azt az összeget is nehéz volt erre megteremte-

ni –, aki pedig az ország másik felében lakik,

az a karácsonyon kívül is jó párszor ránéz az

otthoniakra.

Az ösztöndíjak összege most már a csillagos

eget veri, sokan még panaszkodnak a hatezer

forintos minimum ösztöndíj alsó határára, de

nincs ok mérgelõdni, ha arra gondolunk, hogy

52 évvel ezelõtt már az örömet okozott, hogy

tandíjmentességet pecsételtek az indexbe.

Olyan szegénység uralkodott, hogy volt, aki

melegítõben járt az elõadásokra, és ehhez

egyetlenegy zakója volt, amit a vizsgák alkal-

mával felvett. Nem is jutott eszébe akkor sen-

kinek, hogy ki kéne találni valami trendi már-

kanevet, amit úgy vesznek, mint a cukrot…

Szolid életmód jellemezte az egyetemistákat,

nem voltak piros hajú fiúk, se lányok, teljesen

mások voltak az értékek, mint manapság. Es-

ténként nem buliba, pókerezni és csocsózni

jártak, hanem lemezt hallgattak otthon és

könyvet olvastak, és ezek élményérõl beszél-

gettek. Lemez? Oh, évek óta már az mp3- és

mp4-lejátszó a menõ, a lemezek porosodnak a

pincében, az otthoni lemezlejátszóról pedig

nem is tudjuk, hogy mûködik-e, lehet, már

tönkre is ment, mert olyan régen volt használ-

va. 2008-ban már az a furcsa, ha nincs minden

nap buli valamelyik helyi szórakozóhelyen, és

ha nincs italakció a legnevezetesebb kocs-

mákban. A sportot viszont sokkal komolyab-

ban vették, a Munkára, harcra kész (MHK)

mozgalom felméréseket végzett. Itt az egye-

temen a néhány kötelezõ tesi óra mellett so-

kan nem is járnak el mozogni, jellemzõbb,

hogy tévé elõtt ülnek egész nap – jobb eset-

ben a könyv fölött görnyednek –, chips-et és

gumicukrot esznek. Mondjuk ezek a nassolni-

valók a jómódot is kifejezik, amire akkoriban

nem volt pénzük.

Tény, hogy már 2008-at írunk, sõt hamarosan

2009-et, és jómagam is azt vallom, hogy min-

dig elõre kell nézni, a jövõt kell tervezgetni, és

nem a múlton rágódni, de azokról soha ne fe-

ledkezzünk meg, akik azért harcoltak, hogy

nekünk minél könnyebb, szabadabb életünk

legyen.

Rácz Bea

fõszerkesztõ

raczbea@hokkento.hu

AAkkoriban lényegesen keve-
sebben tanultak egyete-

men, így a hallgatók kisebb tanu-
lókörökben dolgozhattak.

A tanárok, a professzorok nem
voltak annyira tájékozottak a törté-
nelmi álláspontokat illetõen, mint a
mai oktatók, hiszen nekik is azt ta-
nították, amit azzal a korral kapcso-
latban tudniuk kellett.

50 évvel ezelõtt az ugye '56
környékén volt, amikor csendõr-
ség elég erõsen tevékenykedett,
így az éjszakai bulizások és randa-
lírozások szerintem sokkal inkább
visszafogottabban zajlottak, és jel-
lemzõbbek voltak az otthoni be-
szélgetések baráti társaságokban.

Ma szuper jó szegedi egyete-
mistának lenni, én kifejezetten
örülök annak, hogy ebbe a légkör-
be tartozhatok.

GGondolom, nem lehetett egy 

felemelõ élmény a politikai

körülmények miatt. Sokkal puritá-

nabb környezetben zajlott minden.

Akkoriban a kormány na-

gyobb mértékben meghatározta a

dolgokat, nem lehetett annyit bu-

lizni, kötöttebbek voltak a szóra-

kozási lehetõségek.

A felsõoktatási intézmények

elvárták az eredményeket, tehát

nem volt akkora lazaság, mint

mostanában.

Napjainkban lényegében min-

denki azt csinál, amit akar. Ha na-

gyon komolyan akarja venni az

ember a tanulást, azt is megteheti,

de ha lazán áll a dolgokhoz, úgy is

elboldogul. Mindenre van esély,

lehetõség: még az órarendünket is

magunk alakítjuk.

Matics Márk
TTIK, I. évfolyam, 

gazdasági informatikus

Biztos, hogy nem volt annyi 

modern lehetõség, mint a

mai világban, például a könyvtár

sem volt olyan szuper, mint most. 

Manapság szinte minden lé-

tezõ segítséget megkapunk ah-

hoz, hogy tanulmányainkat a leg-

jobb eredménnyel zárhassuk,

viszont régen a követelményrend-

szer nem volt olyan merev, mint

napjainkban.

A szabadidõs tevékenységeket

50 éve a mostaninál sokkal szigo-

rúbban kezelték, amikor némelyik

órára nem is kötelezõ bejárni. Ez

elég nagy szabadságot ad, amire

még rátesz, hogy Szeged ma a lehe-

tõségek városa, ahol rengeteg dol-

got kipróbálhat az ember. Azt gon-

dolom, hogy régebben nem volt

ennyi alkalom a kikapcsolódásra.

Varga Diána
JGYPK, I. évfolyam, 

andragógia

Kormos Balázs
BTK, II. évfolyam, történelem

Szerinted milyen lehetett 50 évvel ezelõtt egyetemistának lenni?

Nozoki Viktória
TTIK, II. évfolyam, 

környezettan

SSzerintem könnyebb lehetett 
50 éve, mert tanárainktól azt

hallottuk, hogy nekik sokkal keve-
sebb órájuk volt egy héten, mint
nekünk.

Helyzetük abból a szempont-
ból viszont kedvezõtlenebb volt,
hogy esetleg nem tettek szert olyan
átfogó tudásra, mint mi most. Ne-
künk több tantárgyunk van, több
dolgot várnak el tõlünk, így talán a
tudásunk is több. 

Ami a szabadidõt illeti, az a
véleményem, hogy nagyobb volt a
döntési joguk azzal kapcsolatban,
hogy mit csináljanak. 

Ma nem rossz az egyetemista
lét, bár kicsit hiányolom azt a sza-
badságot, amit gimiben ígértek,
hogy ezek az évek a legszebbek,
legkönnyebbek. Ide kerülve nem
mindig ezt látja vissza az ember.

Akkor az, most ez
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Itthon számos területen elõrelépett, míg a

nemzetközi felsõoktatási rangsorban továbbra

is tartja pozícióját a Szegedi Tudományegye-

tem. A shanghai-i Jiao Tong University által

évente elkészített nemzetközi rangsor idén is

a világ legjobb 500 egyeteme közé sorolta a

szegedi intézményt. Továbbra is mindössze

két magyar felsõoktatási intézmény kapott he-

lyet az egyik legismertebb nemzetközi felsõ-

oktatási rangsorban. A shanghai-i Jiao Tong

University Felsõoktatásért Intézete idei fel-

mérésében a Szegedi Tudományegyetem –

megtartva tavalyi pozícióját – a 303-401. he-

lyen áll, ami azt jelenti, hogy az intézményt a

világ 300-400 legjobb egyeteme között tartják

számon. Az európai felsõoktatást tekintve az

Egyetem még elõkelõbb helyezést ért el, hi-

szen az európai 125-168-as listán szerepel.

Az eredmény azért is kiemelkedõ, mert a

rangsor készítõi kimondottan az oktatási és

oktatói minõséget, valamint az egyetemek

kutatási teljesítményét veszik alapul. Az ok-

tatási minõséget a Nobel- és Fields-díjas tu-

dósokkal mérik, míg az oktatói minõséget a

nemzetközileg is nagy presztízsû folyóiratok-

ban megjelent publikálások és az idézettség

jelenti.

A Szegedi Tudományegyetem nemzet-

közi elismeréséhez ráadásul nemrégiben ha-

zai sikerek is párosultak, hiszen egy megha-

tározó hetilap felsõoktatási rangsora szerint

az Egyetem számos területen elõrelépett a

tavalyi eredményeihez képest. A rangsor

alapján – mely hét képzést vizsgált a felsõok-

tatási palettáról hat szempont szerint – a Sze-

gedi Tudományegyetem a második legjobb

képzést nyújtja hallgatói számára az ország-

ban a jogász-, közgazdász- és kommunikációs

képzés tekintetében, míg az informatikus-

képzést vizsgáló listán 17 intézmény közül a

Szegedi Tudományegyetem a harmadik he-

lyet szerezte meg.

– Mivel foglalkozik a Marketing és Kommunikáci-

ós Igazgatóság?

– A Marketing Igazgatóság feladata az, hogy az

egyetemi kommunikációs és marketing tevé-

kenységet összehangolja, melynek keretében

próbálunk együttmûködni a karokkal. Marke-

ting jellegû feladatot mind a 12 karon ellát-

nak, plusz az egyetem központi egységeként a

Rektori Hivatalban mi végzünk hasonló fel-

adatokat. Itt kell megemlítenem, hogy a mar-

ketingnek elég sok szerteágazó területe van,

amivel foglalkozni kell. Például a hallgatói

élet szervezése, mint belsõ marketing feladat

elsõsorban a hallgatói önkormányzatok mûkö-

déséhez kapcsolódik, a kutatásfejlesztési te-

vékenységhez köthetõ marketing pedig szin-

tén a Rektori Hivatalhoz tartozik – a

Kutatásfejlesztési és Innovációs Igazgatóság is

foglalkozik ilyen projektekkel. A Marketing

és Kommunikációs Igazgatóság összehangolni

próbál, tehát a mi feladatunk az, hogy az egye-

tem központi marketing céljait meghatároz-

zuk. Ezeket levezetjük az egyetem általános

stratégiájából, és megpróbáljuk meghatározni

azokat az eszközöket, módszereket, amelyek

biztosítják, hogy az egyetem vezetése által

meghatározott stratégiai irányvonalak követ-

hetõek legyenek, és errõl megfelelõ módon

tájékoztatjuk az érdekelteket.

– Mi a feladata az egyetemnek?

– Ha azt keresnénk, hogy mi a funkciója egy

egyetemnek általában, akkor azt kell monda-

nunk, hogy az egyetemnek kell annak a szer-

vezetnek, annak az intézmények lennie, ame-

ly ik ar ra töreksz ik , hogy a különbözõ

tudományterületeken az újdonságokat, az új

eredményeket megtalálja, és a gyakorlat szá-

mára is hasznosíthatóvá tegye. A másik alapte-

vékenysége, hogy megtanítja az egyetemisták

számára azokat az alapvetõ ismereteket, amik

az õ majdani munkájukhoz szükségesek lesz-

nek, és nem utolsó sorban kineveli a jövõ tudó-

sait. Egy egyetemnél az is mérce, hogy meny-

nyire teljesít eredményesen a kutatásfejlesztés

területén, tehát mennyi tudományos ered-

ményt érnek el az itt dolgozó kutatók, mennyi

publikáció, szabadalom születik, mennyi olyan

kutatási eredmény mutatható fel, ami azt bizo-

nyítja, hogy az intézmény ténylegesen mûkö-

dik, értékes tudás keletkezik.

– Tehát vannak számszerû adatok az oktatókra

nézve, ami alapján behatárolják az egyetemet. 

De szerintem a fiatalok nem konkrétan emiatt vá-

lasztják a Szegedi Tudományegyetemet. Erre vo-

natkozóan vannak felméréseitek?

– Minden évben végzünk egy felmérést a fel-

vételizõk körében arról, hogy hogyan tájéko-

zódnak, informálódnak az egyetemrõl, mi be-

folyásolja a döntéseiket. Talán nem meglepõ,

de ma már nyugodtan mondhatjuk, hogy az

internet az alapvetõ tájékozódási forma, emel-

lett a szülõk, a középiskola, a barátok és isme-

rõsök tanácsa, véleménye is erõs tényezõ szo-

kott lenni. Érdekes eredmény is született

Szeged vonatkozásában, hogy magának a vá-

rosnak van egy olyan vonzereje, ami a fiatalok-

ra hat. Mérhetõen kimutatható, hogy a város

ismertsége és imázsa befolyásol a döntéshoza-

talban.

– Több rangsor is napvilágot látott már, ahol a szege-

di egyetem nem áll rosszul, sok szempontból élen jár…

– Az egyetemek rangsora az utóbbi években

egyre nagyobb népszerûségnek örvend, és

már Magyarországon is lehet legalább négyfé-

le rangsorral találkozni. Az elsõ idei eredmény

a Heti Válasz lapban született, amelynél

örömmel jelenthetõ, hogy a Gazdaságtudomá-

nyi Kar trónkövetelõként jelenik meg, tehát

nagyon szépen elõrelépett a GTK.

Révész Balázs a Marketing és Kommuni-
kációs Igazgatóság igazgatója. Azt gon-
dolja, hogy az ember élete mindig hullám-
zik: van, hogy eredményeket szeretne
felmutatni, és van, amikor a kikapcsoló-
dás, a szabadidõ kerül elõtérbe. Jelenleg 
3 hónapos kislánya és a munkája mellett
nem sok szabadideje van. Nagy álma és

feladata, hogy a doktori képzését befe-
jezze (kis szerencsével még az idén le
fogja adni a disszertációját, és jövõre
megvédi), majd csak e kihívás letudása
után remél egy kicsit nagyobb szabadsá-
got . Addig pedig marad a munka:  
az Igazgatóság vezetése, a hallgatók ok-
tatása.

Egyetemi kommunikációIdén is a világ legjobb 500
egyeteme között a SZTE

készülõ történelmi
dokumentumfilmhez

Délvidéki vérengzések néven illetjük az

1944-45 telén a Vajdaságban a jugoszláv

kommunista partizánalakulatok által a ma-

gyar, német, és horvát polgári lakosság ellen

elkövetett népirtást. A brutális kegyetlen-

séggel végrehajtott tömeggyilkosságnak

több tízezer ártatlan magyar áldozata volt. 

A témáról a Hálózat a Szabad Információért

Alapítvány, a Fiatalok a Dél-alföldi Médiá-

ban Alapítvány és a TiszapART Kulturális

Televízió egy dokumentumjáték filmet ké-

szít. A film rendezõje Sándor János kétsze-

res Jászai Mari-díjas rendezõ. 

Ha érdekel, hogyan készül egy igazi do-

kumentumjáték, valamint szeretnél egy iga-

zi rendezõvel együtt dolgozni és statiszta-

ként szerepelni, jelentkezz!!! 

Jelentkezni lehet:
tiszaparttv@gmail.com

Statisztákat
keresünk
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– Az egyetemet el kell még adni, vagy a városnak és

egyéb körülményeknek köszönhetõen eladja magát?

– Szeged város nem az egyetlen és legfonto-

sabb vonzerõ az egyetem vonatkozásában, de

ez is egy fontos szempont. Az, hogy az egyete-

met el kell-e adni vagy nem, az egy nehéz kér-

dés, és talán túlzó kifejezés, hogy „el kell ad-

ni”. Itt alapvetõen arról beszélhetünk, hogy

egyáltalán hogyan tájékozódnak a diákok, el-

jut-e hozzájuk az a rengeteg információ, ami az

egyetemrõl eljuthat. Például az egyetemi la-

pokban megjelent információk jelentõs része

érdekes lehet a középiskolások, pályaválasz-

tók számára is, viszont ezek az információk na-

gyon gyakran nem jutnak el hozzájuk.  

Az egyetem eladása szerintem sokkal inkább

arról szól, hogy tudatosítani kell azokat az érté-

keket az emberekben, amelyeket ez az egye-

tem követ. Tudatosítani kell, hogy ez egy inno-

vatív, nemzetközi kapcsolatokkal rendelkezõ

intézmény, amely lehetõségeket kínál nem

csak arra, hogy a tankönyvekben leírt dolgokat

bemagolhassák, hanem arra is, hogy olyan

szakemberekkel találkozhassanak, akik nem

csak hazai, de akár nemzetközi színtéren is el-

ismertek az adott szakterületen. Sõt, arra is le-

hetõséget biztosít, hogy a tanulmányoknak

egy bizonyos szakaszát külföldön, más intéz-

ményekben végezhessék a hallgatók, ahol

megtapasztalhatják, hogy milyen egy nemzet-

közi gárdában helytállni, és hogy mûködik a

világ más nemzetek szemével.

– Hogyan adod át a tudásod a hallgatóknak?

– Remélem, hogy hatékonyan vagy sikeresen.

A Gazdaságtudományi Karon marketinget ok-

tatok, valamint annak különbözõ területeit, és

törekszek arra, hogy azt az ismeretet, amivel

én rendelkezek, ne kelljen nehezen, saját ta-

pasztalataik révén megszerezni a hallgatók-

nak. Persze ehhez nyitottaknak is kell lenniük

a hallgatóknak. Éppen most beszélgettünk

kollégákkal és hallgatókkal arról, hogy az

egyetemi oktatásnál nagyon fontos, hogy az el-

méleti alapokat megkaphassa a diák, de a má-

sik oldal is fontos. Sokkal érdekesebb, ha

megfelelõ esetpéldákkal és gyakorlati tapasz-

talatokkal színesített az elõadás. Ennek a vo-

nalnak az erõsítésére törekszek. Nem vélet-

len, hogy próbálom a gyakorlatban is mûvelni

mindazt, amit magyarázok a hallgatóknak. 

Az is nagyon jól látszik, hogy a formális tanórák

mellett van igény arra is, hogy a diákok többet,

kötetlenebb formában, akár külsõs elõadóktól

is megismerhessenek a témában. A GTK-n az

alapképzési szakokhoz illeszkedve egyre na-

gyobb lelkesedéssel alakítjuk a szakmai klu-

bokat. Így például a kereskedelem és marke-

ting szakhoz egy marketing klubot hoztunk

létre, ami minden hónapban egyszer összeül,

és egy-egy érdekes témát közösen feldolgo-

zunk. Minden alkalomra megpróbálunk kül-

sõs szakembert is hívni, aki a gyakorlatból vett

példákon keresztül meg tudja ismertetni a for-

télyokat, amik egy-egy tanórán nem jönnek

elõ. Azt tapasztalom, hogy ezekre a foglalkozá-

sokra fogékonyak a hallgatók. Ilyen területen,

ahol gazdálkodásról, menedzsmentrõl beszé-

lünk, a szakmai kirándulás nem egészen úgy

néz ki, mint mondjuk egy földrajzos csapat ese-

tében, ahol konkrétan gyakorlati feladatvégzés

zajlik, hanem cégekhez, szervezetekhez me-

gyünk el, és megkérjük õket, hogy mutassák be

egy kampányukat, a marketingtevékenységü-

ket. Ezek az eszközök azok, amik színesítik a

hallgatók számára ezt a tudományterületet.

– Ha jól értem, a nem formális nevelést részesíted

elõnyben…

– A hallgatónak mindenképpen legyen szak-

mai tudása – nélkülözhetetlen, hogy tudja, ho-

va tartozik, amirõl éppen beszél. Nem lexi-

konfejû diákokat akarunk nevelni. Amivel

foglalkozik, abban legyen otthon, és az ahhoz

kapcsoló témában tudja, hogy hova kell nyúlni

a polcon, ha valamire kíváncsi. És ami még na-

gyon fontos, hogy tudja eladni magát. Ehhez

tudás is szükséges, hogy utána ne csak egy

múló élmény legyen az Õ szereplése, hanem

egy hosszú távú eredményt is tudjon magának

biztosítani. Tehát szükségük van egyrészt lexi-

kális tudásra, másrészt kevésbé formális vagy

informális események kapcsán megtanulják,

hogy például egy vendégelõadó jelenlétében,

egy kötetlen beszélgetés keretében hogyan

nyilvánítsanak véleményt, hogyan lehet meg-

szólítani egy elismert szakembert.

– Felmerül a kérdés, hogy van hely hova eladni ma-

gukat?

– Évrõl-évre azt látjuk, hogy a végzett diákja-

ink jelentõs része Budapestre költözik, és ott

talál magának állás, de viszonylag sokan ma-

radnak a régióban. Nagyjából azt lehet monda-

ni – de ez csak egy becsült adat – hogy hallga-

tóink közel 30-40%-a Budapesten folytatja

életét, a másik 30-40% Szegeden és a régióban

marad, és egyre erõsebb tendencia a külföldi

munkavállalás. Ma már olyan lehetõségek van-

nak a diákok elõtt, amirõl mi egyetemista ko-

runkban álmodni se mertünk volna.

Rácz Bea

Fotó: Garamvölgyi Gergely, Hegedûs Sándor
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– Az ‘50-es évek az egy olyan hangulat, egy olyan

kör, amirõl kell beszélni egy kicsit általánosság-

ban is, nem elég csak a diákság életérõl. Az volt

a legkeményebb úgynevezett Rákosi-diktatúra,

és a legszigorúbb, legnehezebb idõszak politikai

és mindenféle szempontból. Belénk ivódott,

hogy amirõl otthon beszélünk, arról sehol más-

hol, és mindent fegyelmezett arccal, és lehetõleg

véleménynyilvánítás nélkül kell tûrni.

– Mennyire volt nehéz bekerülni az egyetemre?

– Sokkal kisebb volt a létszám, nem volt sok

hallgató. Én a Természettudományi Karon

voltam. Egy évfolyamon körülbelül 3 szak

volt. Mi, vegyészek, 20-an voltunk. Rendkívül

nagy rosta volt a felvételnél tanulmányi szem-

pontból. Akkor még komolyan számított, mit

hoz az ember a középiskolából. A Tömörkény

Gimnáziumba jártam – akkor az egyetlen lány-

gimnázium volt – ahol jó tanuló, jó sportoló

voltam, végig kitûnõ bizonyítvánnyal, tehát

ütöttem a mércét. Viszont a származás számí-

tott elsõsorban. Én mun-

kás származásúnak szá-

míthattam volna, mert

édesapám gyári munkás

volt, asztalosmester. A há-

ború után a gyárak na-

gyon nehezen indultak

be, mert kifosztották,

vagy elvitték a berende-

zést, ezért édesapám egy

alagsori mûhelyben kez-

dett el egymaga kis gya-

lupaddal javítgatni, és így

kis iparos let t belõ le .  

Aztán eltörölték ezt a

származásbeli kvótát, így

én csak beszélgetésen

voltam, ahova vittem a bizonyítványomat és a

kitüntetéseimet, és bekerültem.

– Onnantól kezdve irányított volt a diákság élete és

lehetõségei?

– Igen. A mostani diákok el nem tudnák kép-

zelni, hogy mennyire kötött és elõre meghatá-

rozott volt a diákok élete. Csak megszabott tár-

gyakat, megszabott félév szerinti beosztásban,

megadott órarend szerint lehetett felvenni.

Tantárgyválasztás és variálás nem volt. Elég

magasak voltak az óraszámok (6,12), amivel

semmi gond, mert azért mentünk, hogy vegyé-

szek legyünk, ám ami nagyon lekötötte az idõn-

ket, hogy mérhetetlen mennyiségû kötelezõ

irodalmat jelöltek ki egyik hétrõl a másikra. 

Ezt úgy kell elképzelni, hogy az elméleti órákat

az Auditorium Maximumba tartották, mert egy

elõadó volt, akihez az összes elsõéves járt elmé-

letre (orvosok, jogászok, bölcsészek, gyógysze-

részek), és a teljes évfolyam befért a terembe.

– Kiderült, hogy nehéz volt bekerülni. De mennyire

volt nehéz bent maradni?

– A számonkérés nem is tanulmányi, mint in-

kább politikai dolog volt. Aki nem volt elég

aktív a szemináriumon, azt megjegyezték, és

semmibe vették. Erre nagyon jó példa a fér-

jemmel megtörtént eset. Három évig nem vet-

ték fel az egyetemre, ezért fizikai munkát dol-

gozott , és folyamatosan próbálkozott a

felvétellel. Édesapjának nem volt munkahe-

lye, hárman voltak testvérek, dolgoznia kel-

lett. Majd felvételt nyert, de éjszakánként va-

gonkirakodást végzett, ami után másnap

fáradtabban, nem eléggé lelkesen ült be sze-

mináriumra – volt, hogy lecsukódott a szeme.

Ezért magához hivatta a tanszékvezetõ, és kér-

te, hogy számoljon be két nap múlva. Elõre el-

döntött dolog volt, hogy nem írják alá az inde-

xét, de õ nagyon felkészült, és annyira jól

sikerült a beszámoló, hogy nem csak az aláírást

kapta meg, hanem a gyakorlatot is.

– Milyen arányban voltak a csoportban a szegediek

és a kollégisták?

– Alig voltak néhá-

nyan, akik szegediek

voltak, szinte min-

denki kollégista volt.

Egy évben egyszer,

ha haza tudtak utaz-

ni, mert semmilyen

kedvezmény nem

volt . Nem voltam

kollégista, de tu-

dom, hogy kicsit

olyan kaszárnyaélet volt: portás, kimenet-beme-

net, kapuzárás, tanulószoba. Egyik kollégista

évfolyamtársamat kerestem valami miatt, és azt

mondta a portás: „Hogy képzelem én, hogy ide

be lehet jönni?” Tudom tõlük, hogy többen, ha-

tan-nyolcan laktak egy szobában, emeletes

ágyakon, és nagyon gyenge menza volt.

– Kik lehettek DISZ (Dolgozó Ifjúság Szövetsége)

tagok és vezetõk?

– Minden egyetemista DISZ-tag volt. Nem min-

den csoport választott magának DISZ-vezetõt,

hanem a városi bizottság kijelölte az egyetemit,

õk a kari DISZ fõnököket, és õk választottak kö-

zülünk. Általában hetente volt DISZ-gyûlés, az

volt a pártnak az utánpótlásbázisa.

– Milyen elõnye volt ennek a diktatúrának?

A fõtantárgyakat a legkiválóbb professzorok

tartották, mert nem mehettek nyugatra. Szabó

Zoltán, Kiss Árpád, Fodor Gábor és sorolhat-

nám, álltak a katedrán, fantasztikusan jó minõ-

ségû szakmai tárgyakat kaptunk.

– Gondolom, hátrányt is tud említeni…

Nem voltak nyomtatott tankönyvek, jegyze-

tek, mint most, hogy bemegy az ember a

könyvesboltba, és megveszi.

– Kötelezõ volt órára járni?

– Katalógus nem volt, csak egyetlen egy he-

lyen, az Aud. Max-ban. De nem is kellett ka-

talógus, mindenki mindenhol ott volt, mert

csak a saját jegyzetére tudott támaszkodni ah-

hoz, hogy a vizsgára felkészüljön. Ehhez segít-

ség lett volna a szakkönyvtár, de a legtöbb

könyv angol nyelvû volt.

– Sportolásra volt lehetõség?

Igen, én a vívócsapat tagja voltam, ami elsõ osztá-

lyú csapat lett. Semmilyen támogatást nem kap-

tunk, csak a felszerelést. Egy egyszerû teremben

gyakoroltunk, a pesti utazásokat fizették. A sport-

tal foglaltam el a szabadidõmet. A JATIK helyén

egy Ady téri sportpálya volt. Az MHK-mozgalom

(Munkára, harcra kész)

havonta végzett felmé-

réseket: le kellett futni

x métert, távolugrás,

kislabda-hajítás – ami

kicsit a kézigránát-do-

básra hasonlított, szó-

val inkább atlétika.

Ezekbõl különbözõ

fokozatú jelvényeket

lehetett szerezni.

– És a szórakozás?

Nem volt az ifjúság-

nak megfelelõ szóra-

kozóhely. Voltak ven-

déglõk, cukrászdák,

de azok nem a diá-

kok pénztárcájához

voltak mérve. Úgy

járogattunk össze,

hogy átmentünk az

iskolatársakhoz. Az a

szó, hogy Klub, ak-

kor egy polgári csö-

kevény, mert nem lehetett volna kontrollálni,

hogy ki, mirõl, hogy beszél. Éveken keresztül volt

évfolyambál, amire lement mindenki, hétközna-

pi ruhában, nem kellett kiöltözni. Ha egy-egy

fiatal egy kicsi eleganciát vitt magára (például

mintás nyakkendõt vett fel, amin látszódott,

hogy esetleg nyugatról származik), vagy akin

kirívó dolgot láttak (a fiúk frizurája hosszabb

volt, a nadrág szûkebb, vastagabb felhajtással,

vagy bõvebb szárú), arra kikiáltották, hogy jam-

pec. Körülfogták, kivezették és megverték.

– Akkoriban nagyon sok színházi elõadás volt, és

filmeket is nézhettek. Vagy inkább a könyvek kaptak

nagyobb szerepet?

– Az opera, a próza, minden eredeti értelmezésé-

ben elõadott színdarab jó volt. Prózára már nem

járok régebbi csalódások miatt, mert teljesen át-

írták õket. A szovjet filmeket csoportosan illett

‘56 árnyékában
1956 legjelesebb eseménye a Magyar
Egyetemisták és Fõiskolások Szövet-
ségének (MEFESZ) megalakulása,
mely az elsõ autonóm, önszervezõdõ
hallgatói mozgalom Magyarországon.
Pusztay Éva akkor egyetemistaként a
szegedi forradalmi események résztve-
võje, és az azt követõ megtorlások el-
szenvedõje. Ami neki örök életre szó-
ló élmény, az nekünk történelem.
Évrõl-évre, október 16-án kell megem-
lékeznünk az '56-os egyetemistákról,
nem szabad hagyni, hogy feledésbe
vesszenek a velük történtek, hiszen
sokat tettek azért, hogy a következõ
generációk már szabadon éljenek, ta-
nuljanak, építsék az országunkat.

Beszé lgetés Pusztay  Éváva l
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megnézni (Távolban egy fehér vitorla). Szüleim

nem voltak iskolázottak, de anyukám rendkívül

olvasott volt. Akármilyen szegények voltunk, ka-

rácsonyra vagy a bizonyítványért mindig egy

könyvet kaptam. Szép, régi Móra-könyvet.

– Ismerjük az október 16-ai történéseket, de elmesél-

né nagyvonalakban a nap eseményeit?

– Ugyanúgy órán voltunk, ugyanolyan fegyel-

mezett arckifejezéssel, de már akkor nagyon

nézték az újságokat a laborokban, figyelték, mi

lesz, terjedt a hír, mint a futótûz. Ki volt írva,

hogy diákgyûlés lesz. Csapot-papot otthagyva

mentünk az Aud. Max-ba, ahol olyan tömeg

volt, hogy a nyitott ablakokban és a lépcsõn is

ültünk és vártuk,

hogy mi lesz. Mint

késõbb kiderült, a

DISZ tudott errõl,

sõt lehet, hogy õk

próbálták meg-

elõzni és meder-

ben tartani a gon-

d o l a t o k a t , d e

akkor õk még a

pártbizottságon

voltak. A DISZ-

vezetõink kap-

ták az instrukci-

ókat, hogy mit

kéne csinálni.

Ez egy olyan nap volt,

amely nem valósulhatott volna meg máskor,

legalábbis most így érzem. Akkor még nem

tudtuk, hogy mindenki – besúgók, ÁVO-sok –

várakozó állásponton van. Vártuk, mi lesz, su-

tyorgás mindenfele, de a pódium üres volt. Ké-

sõbb elkezdtek oda kiállni, meg a hátuk mögé

is álltak, kifejezvén azt, hogy egyformák va-

gyunk. A fiatalemberek közül egy felállt, és el-

kezdte mondani, hogy mi már hetek óta gon-

dolkozunk azon, hogy az egyetemisták sajátos

nehézségeiknek megfelelõen önálló világot

kellene létrehozni, ami a mi problémáinkkal

foglalkozik. Például menza-probléma, kollégi-

um-probléma, tanrend. Közfelkiáltással meg

lett kérdezve, hogy „Javasoljátok, hogy a DISZ-

tõl külön, elkülönülve egy autonóm, önálló,

független diákszervezetet hozzunk létre a fõis-

kolásoknak és egyetemistáknak, aminek a neve

MEFESZ?” Ezt nagy ujjongás közepette elfo-

gadták. Addigra megérkeztek a DISZ-esek, és

valahonnan a sorok közül felszólaltak: Elvtár-

sak, megértjük a problémáitokat, forduljatok

nyugodtan hozzánk, megoldjuk, beszéljük

meg. Azonnal lehurrogták õket.

– Hogyan zajlott a MEFESZ alapító gyûlése?

– A diákgyûlés demokratikusan zajlott, anélkül,

hogy tudtuk volna, milyen a demokrácia – igaz,

a jogászok tudták, hogy kell egy szervezeti és

mûködési szabályzat. Jelentkeztek, felálltak,

bemondták a nevüket, szakjukat, és javaslatot

tettek, hogy mit tegyenek bele a szabályzatba.

Fokozódtak a kérések, s eljutottunk odáig,

hogy sajtószabadságot kérünk, magyarul ne le-

gyen cenzúra, és legyenek szabad választások,

amihez nyilván pártok is kellenek. A legvégén

elhangzott, hogy az itt állomásozó szovjet csapa-

tokat vonják ki, és azokat, akik felelõsek a kon-

cepciós perekért, vonják felelõsségre bíróság

elõtt. Megállapodtunk, hogy október 20-án újra

összehívunk egy diákgyûlést, amire meghívjuk

az egyetemi vezetõket is, és addigra megvá-

lasztjuk karonként a MEFESZ-vezetõket, vala-

mint azokat, akik elkészítik a szervezeti és mû-

ködési szabályzatot, amit majd ott megvitatunk.

Köztudott, hogy 21-én elindultak, hogy kiter-

jesszék az ország különbözõ egyetemei felé a

MEFESZ üzenetét. Ezt azért mondom el, mert

tudnia kell a szegedi fiataloknak, és igaz, ezt

nem nyilvánítják ki, de azon a nevezetes mû-

egyetemi diákgyûlésen elhangzott, hogy csatla-

kozunk a szegedi diáktársainkhoz.

– A MEFESZ alakulásának 50. évfordulójára és

az esemény emlékére szobrot állítottak a JATIK

parkjában. Október 16-a a hallgatói önkormány-

zatiság és az egyetemi autonómia napja.

– Jó néhány évvel ezelõtt volt egy olyan törté-

nés, hogy október 16-át a Hallgatói Önkormány-

zatiság Napjává választották. Ezt szeretném ki-

hangsúlyozni, hogy nagyon jelentõs gesztus

volt, hogy ezt a napot választották

(a hangsúlyt az

egyetemi hallga-

tóknál is elõbbre

helyezték már ok-

tóber 16-tól kezd-

ve), és hogy ak-

kortól élt és indult

nagyobb mozga-

lommá a hallgatói

önkormányzatiság.

Szeretném elmon-

dani, hogy akkor

fejeztük ki '56-ban,

hogy a hallgatók-

nak nem csak kö-

telességeik van-

nak, hanem lehetnek sajátos igényeik,

érdekeik és jogaik. Ezt csak egy független, au-

tonóm diákszervezet tudja megvalósítani. 

A másik óriási tanúsága ennek az 1956. októ-

ber 16-tól 23-ig tartó diákmozgalomnak, hogy

önkormányzatiság – ez értve az egyetemi auto-

nómiára, vagy a tanácsházára, vagy bármilyen

szervezetre – nincs

adottság nélkül. Azért

lépett túl ezen, mert

rájöttünk, hogy falak-

ba ütközünk akkor,

amikor itt vannak a

szovjet hadseregek,

és itt van mögöttünk az ÁVO. Ezeket a falakat

akarta ledönteni mind a szabadságért, mind a

függetlenségért való harc. 2000-ben csak egy

kis belsõ konferencia volt koszorúzással. Na-

gyon örültem, hogy legutóbb nagy létszámban

vett részt a mostani fiatalság. Az 50 éves jubi-

leumon a jelenléti ív szerint 117-en voltunk.

– Milyen anyagi és egyéb lehetõségei voltak akkori-

ban a diákoknak a mostanihoz képest?

– A hallgatói önkormányzat vezetõinek, tagjai-

nak és a hallgatóságnak ma már a legtermésze-

tesebb, hogy van sajtójuk, van olyan helyisé-

gük, ami az ifjúságé (SZOTE Klub, JATE

Klub), tehát van sajátos szórakozási lehetõsé-

gük. Én tandíjmentes voltam az eredményeim

alapján. Az ösztöndíjat akkor politikai szem-

pontok szerint adták, gondolom, ma már a

hallgatói önkormányzat szól bele abba, hogy ki

és milyen támogatást kapjon. A mostani hall-

gatóknak saját véleményük, igényük lehet,

tantárgyakat, sõt féléveket cserélhetnek, ami-

ért egy generáció nagyon-nagyon megfizetett.

– Röpcédulák sokszorosítása és terjesztése miatt 

1 év 6 hónap letöltendõ börtönbüntetésre ítélte Önt

a Népbíróság, aminek jogkövetkezményei voltak –

volt, aki soha nem mehetett vissza tanulni. Hogy si-

került Önnek visszakerülni az egyetemre?

– Amikor kiszabadultam, egy kis segítséggel a

Gabonakutató Intézet Laboratóriumában he-

lyezkedtem el – két és fél lezárt félévem volt,

így tudtam laborban dolgozni. Annak az igaz-

gatója országgyûlési képviselõ is volt, és fel-

hívták a figyelmét arra, hogy nekem milyen

múltam van. Nagyon sok levelet írtunk az ok-

tatási minisztériumba – fõleg az édesanyám –

de mindegyik visszajött, hogy nem áll mód-

jukban visszavenni. Akkor derült ki, hogy a

jogkövetkezmények alól mentesítést kell kér-

ni. Az igazgató írt egy támogató levelet az igaz-

ságügyi minisztériumba, hogy elérkezettnek

látja az idõt a fejlõdésem alapján, hogy tovább-

tanulhassak. '63-ban jött meg a levél, a rektor

tudott a 6 éve tartó küzdelmemrõl, de akkor

beiratkozhattam újra. Amikor kizártak, 4 és fél

év alatt lehetett elvégezni a vegyész szakot,

amire visszavettek, már változtak a tárgyak, és

5 éves lett a képzés. Újra harmadévesnek irat-

koztam be, hogy felvegyem a tempót. Ugyan 6

évvel késõbb, de elvégeztem az egyetemet.

– Milyen változást tapasztalt az évek elteltével?

– Az '50-es években nagyon kemény küzde-

lem volt azért, hogy mindenki levizsgázzon, ez

a '60-as években már másképp volt, mert ott

az volt a lényeg, hogy átmenj a vizsgán. '65-

ben végeztem.

– A sok megpróbáltatás után az SZTE oktatója

lett. Igaz, az odáig elvezetõ út is rögös volt.

– Az évfolyamomnál eggyel feljebb járó fiatal-

ember szólt, hogy az akkori Élelmiszeripari Fõ-

iskolán az õ helye megüresedik. Oda engem

felvettek, és gyakorlatokat vezettem. Aztán ka-

pott a vezetés egy levelet a minisztériumtól,

hogy én nem érintkezhetek hallgatókkal. Eb-

be belerokkantam, mert úgy éreztem, hogy én

mindent teljesítettem, dolgoztam, kiváló mi-

nõsítést szereztem. Késõbb megtudtam, mi

történt. '66-tól kezdve újra állítottak rám figye-

lõket, akik adták folyamatosan a

jelentést. Hogy mit, azt nem tu-

dom. Ott maradtam a fõiskolán,

mint fizikai dolgozó. Elõször tan-

széki munkaerõ voltam, ami a ta-

karítónõk státusza volt, de nem

azt csináltam, hanem amit a fõ-

nök mondott, és kihasználták a szaktudásomat.

'72-ben ledoktoráltam. '75-ben az igazgató úr

megkérdezte a belügytõl, hogy van-e kifogá-

suk az ellen, hogy oktató lehessek, amire az a

válasz jött, hogy nincs. '75-ben lettem újra be-

osztva gyakorlati és elméleti tárgyak oktatására,

tehát kilenc évig voltam bújtatott státuszban.

– 1993-ban a legkiválóbb tanárnak járó díjat kap-

ta meg.

– Magister Optimus oklevelet kaptam az ak-

kori hallgatói önkormányzattól, és azóta kap-

tam más elismerést is, többek között egy köz-

társasági elnöki kitüntetést.

– Mikor hagyta el a katedrát?

– '95-ben nyugdíjba mentem, de utána is taní-

tottam, voltak szakdolgozóim is. Szakmai árta-

lom következtében nagyon elkoptak a hang-

szálaim, teljesen elment a hangom, emellett

egyre több hallgatót vettek fel, és egyre kevés-

bé lehetett szigorú lenni, így abbahagytam az

oktatást.

– Mit üzen a mostani egyetemistáknak?

– Üzenetem, hogy örüljenek, hogy demokráci-

ában élnek, hogy ebbe beleszülettek, éljenek

a lehetõségeikkel, és ne felejtsék el azokat,

akiknek sok-sok szomorúságot okozott 1956.

Rácz Bea

Kép: Hegedûs Sándor

Ha egy-egy fiatal egy kicsi ele-
ganciát vitt magára, vagy akin
kirívó dolgot láttak, arra kikiál-
tották, hogy jampec. Körülfog-
ták, kivezették és megverték.
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A József Attila Tanulmányi és Információs

Központ melletti emlékmûvet megkoszorú-

zók között ott volt a Magyar Egyetemisták és

Fõiskolások Szövetségének egyik alapító tag-

ja, egykori elnöke, dr. Kiss Tamás is, aki el-

mondta, hogy 1991 óta igyekeznek a hajdani

résztvevõk Szegeden megszervezni az október

16-ai megemlékezéseket. „Az elsõt még az

Auditorium Maximumban

hívtuk össze, régi '56-osok

vettek rajta részt, fiatalok

nem, majd az ezt követõ évek-

ben egy kicsit lanyhultak ezek

az összejövetelek.”

10 évvel ezelõtt vállal-

ta fel ennek a szervezését

a Hallgatói Önkormány-

zat. „Azt tapasztalom, hogy

minden évben egyre többen

emlékeznek. Egyre több fiatal érdeklõdik, hogy mi is

volt 1956. október 16-án” – mondta a MEFESZ

egykori elnöke.

A megemlékezés során a Bölcsészettudo-

mányi Karon dr. Kiss Tamás a forradalmi han-

gulatú szegedi egyetemistákról beszélt, illetve

arról, hogy a város nem elég büszke a szegedi

indító eseményekre és az egyetemistákra. „A

város még mindig nem ismeri el a szegedi egyetemis-

ták tetteinek igazi jelentõségét.”

Az ünnepség alatt a Hallgatói Mozgalom

érdemrendjével jutalmazták oktatói tagként a

néhai dr. Bertha Árpád személyét, ugyanis az õ

dékánsága alatt fogadta be a BTK Aud. Max. a

MEFESZ megemlékezést. Hallgatói tagként

Tóth Gergely kapta az érdemrendet, aki 2004-

2007-ig a SZTE Gazda-

ságtudományi Karának

HÖK elnöke volt. Külsõ

támogatói tagként pedig

az Universitas Kht. ügy-

vezetõje, Polgár Zsolt vehette át a kitüntetést.

Ezután dr. Kiss Tamás és az SZTE Egyetemi

Hallgatói Önkormányzat elnöke, Zelena And-

rás a Hallgatói Mozgalom Emlékplakettjét Fe-

kete Zoltánnak, a SZTE EHÖK felügyeleti

bizottság volt elnökének; Háj Andrásnak, a

Mérnöki Kar egykori elnökének; Lázár Attilá-

nak, az EHÖK volt sportreferensének; Pozso-

nyi Norbertnek, az Állam- és Jogtudományi

Kar volt HÖK elnökének és Volford Gábor-

nak, az ÁOK korábbi HÖK elnökének adta át.

Az évfordulón részt vett dr. Badó Attila, a

SZTE Hallgatói és közkapcsolati rektorhe-

lyettese is, aki elmondta, hogy Szeged büszke

lehet, és büszkének is kell lennie az egykori

egyetemistái szerepvállalására.

Zelena András, a SZTE EHÖK elnöke el-

mondta, mindent elkövetnek, hogy a MEFESZ-

rõl minél többet tudjanak a hallgatók, és ezek az

októberi megemlékezések arra hivatottak – ha-

sonlóképpen a BTK és a TIK épülete között

lévõ szobor emlékmûhöz –, hogy ne csak emlé-

ket állítsunk, hanem a hallgatói köztudatba is

bekerüljön ennek a jelentõs eseménynek a tu-

data. „Most sokkal több hallgató van, mint régen,

ennek vannak pozitív és negatív oldalai is. A nega-

tív tulajdonságai a széthúzásban és a nehezen moz-

gósíthatóságban vannak, pozitív viszont az, hogy

sok tenni akaró fiatal egymásra tud találni. Hogy a

hallgatók ma mire készek, és mire nem, azt nem tud-

juk megítélni, viszont itt is egyre többen vannak, ez

bizalommal tölt el” – mondta Zelena András.

Reméljük jövõre még többen gyûlünk össze.

E. G.
fotók: Hegedûs Sándor, internet

A Szegedi Tudományegyetem Hallgatói
Önkormányzata 10. éve emlékezik meg a
szegedi egyetemeken 1956. õszén történt
eseményekrõl. A megemlékezést a Hallga-
tói Önkormányzatok Országos Konferen-
ciájának elnöke, Miskolczi Norbert nyitot-
ta beszédével, aki szerint a MEFESZ a
magyar modern érdekképviselet, az igazi
hallgatói mozgalom, a magyarság minta-
példája: „420 ezer hallgató nem tud elég-
szer köszönetet mondani, és nagyon remé-
lem, hogy a hallgatók akár 1000 év múlva
is ugyanúgy emlékeznek '56-ra, mint ma
emlékezünk.”

1956. október 16.  Lehetne egy születésnap is

A magyar egyetemistákat és fõiskolásokat

összefogó szervezet, a MEFESZ (Magyar

Egyetemisták és Fõiskolások Egységes 

Szövetsége) a második világháború utáni rö-

vid demokratikus korszakban jött létre,

majd a társadalmi szervezetek megszünteté-

se, illetve bolsevik típusú átszervezése után

a negyvenes évek végén beolvadt az akkori

pártállami ifjúsági mozgalomba.

Újjáalakulására 1956. október 16-án, a

szegedi egyetemen rendezett diákgyûlés

kezdeményezése folytán került sor, az ala-

kulóban lévõ mozgalomhoz néhány nap le-

forgása alatt több fõvárosi és vidéki fõiskola

ifjúsága csatlakozott.

M E F E S Z  m e g e m l é k e z é s
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Hosszan leírhatnám azt, hogy mi az, amit nem

akarunk ezzel a cikkel elérni. Elõször is, kezd-

jük a címmel: Nem akarunk senkibõl sem

mártírt csinálni, illetve elûzzük magunk mellõl

az esetlegesen sátánként feltûnõ szentimenta-

lizmus szellemét. Teljes könyv lemásolása

ugyanis valóban bûncselekmény, a Btk. 329/A.

§ szerinti szerzõi vagy szerzõi jogokhoz kapcso-

lódó jogok megsértése néven vonul be a ma-

gyar büntetõjog történetébe. A szellemi érték –

amibe a szerzõi jog is beletartozik – ugyanis va-

lóban egy védendõ elkövetési tárgy, amivel kap-

csolatban a büntetõjog helyesen lép fel. Miért

van akkor mégis az, hogy amikor Szegeden, beje-

lentés alapján egy újabb illegálisan sokszorosító

fénymásoló szalont lepleztek le, többeknél ez in-

kább igazságtalan, már-már bicskanyitogató,

mintsem az igazságszolgáltatási tevékenységet

akceptáló lépés volt? Rá lehet egybõl vágni,

persze, az egyetemisták tiltakoznak az ellen,

hogy nekik is meg kelljen venniük a könyve-

ket, és nem költhetik el a pénzüket sok más,

haszontalanabb dologra. Ezeket a mondatokat

(a haszontalan dolgokat nevén nevezve) ter-

mészetesen a kívülállók mondhatják, vethetik

egy felsõoktatás-

ban tanuló szemé-

re. De ha most fél-

r e t e s z i m i n d e n

negatív irányban

elfogult személy

azt, hogy egy hall-

gató néhány ezer

forintot bizony ott-

hagy egy buliban,

netalán egy kocsmában, a tények, amelyek –

mint tudjuk – makacs dolgok, még mindig sok

sajnálatos dolgot mutatnak. Cikksorozatunk

azokat a szabályokat és folyamatokat próbálja

bemutatni, ami miatt Magyarországon, és ezál-

tal szegedi mikrokörnyezetünkben is lehetet-

len megkerülni a tanárok haragját oly sokszor

kiváltó fénymásolást – ahelyett, hogy a sokszor

általuk írt, vaskos árú könyvet eredetiben tart-

hatnánk a kezünkben, mint tulajdonos. Az el-

sõ részben, bevezetésképpen most csak és ki-

zárólag számokat és tényeket mutatunk be,

vélt igazunk alátámasztására.

Miért is van szükség fénymásolásra? Gya-

korlatilag ez az egyedüli üdvözítõ út. Vegyük

például az orvosi kart. Róluk bizton nem állít-

hatja senki, hogy büfészakra járnak, hogy csak

azért töltenek el 5 (sõt õk 6) évet a felsõokta-

tásban, hogy bulizzanak, és tárgyi bizonyíték-

ként majd a végén önnön maguk – de fõként

mások – elõtt egy diploma nevû papírtárgyat

mutogassanak a levegõben, amelyhez kapcso-

lódó szakterületet aztán soha az életben nem

akarnak használni. Ezt már akkor tudták, mi-

kor idejöttek, és beléptek az egyetem vagy a

fõiskola kapuján. Abban tehát megállapodha-

tunk, hogy aki például az orvosi karra beteszi a

lábát, az nagyon nagy százalékában tanulni

fog, és orvos akar lenni, szentimentálisan szól-

va – természetesen saját hasznai mellett – arra

törekszik, hogy a társadalom hasznos tagja le-

gyen. A logika elve pedig azt diktálná, hogy

aki készakarva hasznos tagja szeretne a társa-

dalomnak lenni, azt illene segítenie az állam-

nak, amelynek a késõbbiekben majd adóforin-

tokat fog termelni, és elsõsorban beteg

embereket fog gyógyítani, vagy épp az egész-

ségük megõrzéséért fog tenni. Persze, hogy mi

a méltánylást érdemlõ és segítségre érdemes

dolog, abban manapság csak szóban van kon-

szenzus, tettekben pedig hiány. Lássuk csak,

mik azok a terhek, amelyek kötelezõ teher-

ként hárulnak az általános orvostudományi ka-

ron tanulókra. A jegyzet írása közben próbál-

tam csak azokra a mûvekre szorítkozni,

amelyek megléte nélkül esély

sincs az adott tantárgyból sike-

res vizsgát tenni.

Milyen nehézségekkel

kell megbirkózni például a gó-

lya medikáknak és medikusok-

nak? A válasz során, hangsúlyo-

zom, csak az elsõ év köteteit

néztük. Szóval a helyzet így

néz ki:

• Functionalis Anatomia (3 kötetes anatómia

tankönyv:) – 15130 Ft

• Anatómia atlasz (Sobotta) – 35200 Ft

• Szövettan (Rölich) – 16000 Ft

• Szerves és szervetlen kémia – kb. 12000 Ft

• Fizika (2 kötet) – 5420 Ft

Tehát csak az elsõ évfolyamban azoknak a

könyveknek az ára, amelyek a sikeres vizsga

letételéhez feltétle-

n ü l s z ü k s é g e s e k :

83750 Ft. A tételek

kedvezmények nél-

kül vannak, de ez

még jelentõs kedvez-

m é n y e k l e v o n á s a

után sem lehet keve-

sebb 40000 forintnál

(és akkor most átlag

50%-kal számoltam). A tankönyvtámogatás

mértéke az elsõ évben persze nagyobb, mint a

jogon, szemeszterenként 10000 Ft. Az anató-

mia atlasz pedig árban a háromszorosa.

Térjünk át a jogi karra. Elég pusztán azt

megemlíteni, ami még a kívülálló számára is

köztudott, hogy elsõ nagy erõpróba a római

jog, amelyhez több könyv is kapcsolódik. 

Beszerezni mindegyiket érdemes, több mint

érdemes. Jelenleg a római jogi tankönyveket

csak csomagban árulják. Kettesben, illetve

hármasban. Október közepi állás szerint a Vi-

téz utcai tankönyvboltban ideiglenesen nem

kapható római jogi könyv, bár néhány hét múl-

va állítólag jön az utórendelés. A két könyv

ára, bemondás alapján mintegy 7000 Ft, de rá

50% kedvezmény jár, ottjártunkkor legalábbis

ezt az információt kaptuk. A TIK-ben találha-

tó könyvesboltban hármas csomagolásban ta-

lálható könyvek ára 8750 Ft. Ez a következõ-

ket foglalja magában: Molnár Imre-Jakab Éva:

Római jog; Jakab Éva: Forum Romanum, vala-

mint Orosz Árpádné-Jakab

Éva: Bevezetés a latin

nyelvbe. Ezen kívül a tan-

könyvcsomag megvásárol-

ható még a római jogi tan-

széken, 8000 Ft-os áron.

És ez csupán egy példa.

Ha tovább megyünk, má-

sodik évben az egyik leg-

égetõbb kérdés a büntetõ-

jog általános részének vizsgája. A tankönyv

bolti ára 7500 Ft, és még jóbarát eladó esetén

sem járhat több 20% kedvezménynél, tehát a

könyv megvásárlását 6000 Ft alatt nem úszhat-

nánk meg. Ehhez – lezárva a jogi részt – a tel-

jesség felsorolása nélkül járul az, hogy a tan-

könyvtámogatás mértéke 6000 Ft. Magyarán a

másodévben abból óriási jóindulattal meg le-

hetne venni egy általános büntetõjogi tan-

könyvet. Ezen felül azonban senki nem be-

szélt az esetlegesen (ez tanárfüggõ) felmerülõ

polgári jogi könyvekrõl, vagy éppen a két tan-

tárgyhoz kapcsolódó törvénykönyvekrõl. Igaz,

ezeknek a 2008. évre vonatkozó 890 Ft-os ára

tényleg nem vág a földhöz senkit. Természe-

tesen másodévben nem csak ez a két tantárgy

van, de a további felsorolások már-már rémisz-

tõ mértéket öltenének, meg azért az is balek,

aki megveszi a nem is kellõ tankönyveket, a

piacon sok van belõlük.

Röviden ezek a tények, hogy miért is sze-

retünk, vagy nem szeretünk, de kell másol-

nunk nekünk, hallgatóknak. Persze gondja

mindenkinek van, nem azt akarja senki elérni,

hogy aki az írást olvassa, telesírjon egy százas

papírzsebkendõs csomagot. Ám, még ha való-

ban jogszabályellenesen is mûködött a fent em-

lített szalon, a fénymásolók léte az egyetemista

és fõiskolás életnek is meghatározó eleme. 

Errõl pedig jó lenne, ha a bejelentõ is tudomást

szerezne, mielõtt talán puszta sértõdöttségbõl

az illegális sokszorosító mûködését a rendõr-

ség tudomására hozza.

Boros Tamás, hellokitty

fotó: internet

Fénymásolásra ítélve I. rész
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...csak az elsõ évfolyamban
azoknak a könyveknek az
ára, amelyek a sikeres 

vizsga letételéhez feltétlenül
szükségesek: 83750 Ft. 

Jelenleg a római
jogi tankönyveket
csak csomagban

árulják. Kettesben,
illetve hármasban.
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A rossznyelvek szerint általában minden elsõ

rendezvény sikertelen, hiszen nincsen hagyo-

mánya, nincsenek, akik ódákat zengjenek az

elõzõrõl, senki sem tud hónapok-

kal elõtte készülni a fontos ese-

ményre.

A „jónyelvek” viszont arról

számoltak be, hogy az elsõ Böl-

csész Gólyabálon már körülbelül

kétszázan vettek részt, ami nem

tûnik olyan soknak egy ilyen nagy

létszámú karhoz képest, de talán

soknak tûnik, ha azt nézzük, hogy

többen eljöttek az õszi szünet kö-

zelsége ellenére, és soknak tûnik,

ha elképzeljük a rengeteg tündöklõ báli ruhát

a Belvárosi Mozi aulájának galériáján.

De miben volt más ez a mulatság, mint a

februári, és mint a többi egyetemi bál? Már a

plakát is azt hirdette: „Bulizz öltönyben…”. 

A szervezõ BTK HÖK célja ebben az esetben

tehát valami igazi bölcsészes egyveleg megal-

kotása lehetett, ami ötvözi az eleganciát a bu-

lizással, a koncertezéssel és a kultúrával, amit

maga a helyszínvá-

lasztás is tükrözött.

A gólyák este 10

órakor „repülhettek

be” a kapun, felsõb-

béves kísérõikkel

együtt, majd egy óra

terepfelderítés után,

akik ezt még nem

tették volna meg,

megismerked-

hettek a beszédet

mondó Dr. Cser-

nus Sándor dé-

kán úrral, Zelena

András EHÖK

elnökkel , és a

B ö l c s é s z e k

Hököseinek képviseletében Ábrahám Gáborral.

A felszólalók után érkezett a földszinti színpadra

a Groove in one zenekar, akik dinamikus muzsi-

kájukkal elkezdték az eleinte bátortalan, föntrõl

szemlélõdõ bálozókat a tánctér felé csábítani.

Ahogy telt az idõ, a kezdeti bizonytalan-

ságból igazán kellemes atmoszféra alakult ki.

Még mindig voltak az emeleten félhomályban

üldögélõ, ismerkedõ asztaltársaságok, az ital-

pultnál álldogáló urak és

hölgyek, de létrejöttek már

a báli ruha elõnyös szabását

kihasználó, a földszinten

nagyban táncoló csoportok,

párok is.

Amikor a zenekar elbú-

csúzott, hamarosan újból

kezdõdött a dínom-dánom,

de a zene ekkor már a dj-

pultból szólt, két DJ forgat-

ta a lemezeket, hogy fokoz-

za a lábak dobogását és a szoknyák pörgését.

Így zajlott minden egészen hajnalig, és aki

vágyott egy kis szusszanásra, megállhatott, és

fölnézhetett a ráadásként felállított vetítõvá-

szonra, ahol, ha volt a Gólyatáborban, biztosan

visszanézhette magát, hiszen a szervezõk min-

den ott készült képet kivetítettek.

Így sikerült tehát az elsõ Bölcsész Gólya-

bál. Akiket eddig hallottam, nem panaszkod-

tak, még ha haza húz is kicsit a szívük, de hát

hogy is lenne ez másképpen, ha az ember el-

megy a saját elsõ báljára.

Vass Viki

Fotók: Partyponty

Ki a fene passzív ott? – jöhet a jogos kérdés.

Több év tapasztalata alapján kijelenthetem,

szinte mindenki. Tisztelet a kivételnek, ami-

be, minõ véletlen, én is beletartoztam, idén

ugyanis hosszas töprengés után döntöttem, és

beálltam a táncos fellépõk soraiba… Gyorsan

rövidre zárnám az aljas, irigység-szülte olvasói

levelek százait – mit százait, ezreit: beisme-

rem, nem tudok tán-

colni, és ezen sajnos

félkövérrel szedett

Gyuri tánctanárunk

sem tudott segíteni. 

A heteken átívelõ esti

próbák végére tehát

felkerül a pont, illetve

annak a fele okt. 15-

én este 8-kor kezdõdõ

nyitótáncunkkal, a pa-

lotással . Mindenki

hallott már légfékes teherautót fékezni. Na

valami olyasmi szisszenés kíséretében jöttek

be a megkönnyebbült elsõsök, akik angol és

bécsi keringõvel nyitották az estét. És jöttünk

Mi. Bementünk, sütött a fény a képembe, os-

toroztunk, andalogtunk, fordultunk… illetve

próbáltunk fordulni, majd a közönség döb-

bent tapsa után kivonultunk, légfék, közös

kép, átöltözés… és indulhatott a buli. Éjfél-

kor roki, vagyis hogy meglepetéstánc, sebaj.

Egy kis sör, egy kis Long Island Ice Tea, egy

kis Istennyila, közben villogni az öltönyben,

megnézni az estélyi ruhás nõket, vicsorogni az

asszonypajtásra pislogó barmokra, visszavicso-

rogni az á l ta lam megnézet t nõ hülye

barátjára… majd eljött az igazság pillanata. 

A közönség az éjféli táncosdi második felvoná-

sáról tájékozódhatott a meghívóból, meglepet-

ten feltipegtek a nagyelõadóba, meglepetten

helyet foglaltak, és várták a meglepetéstáncot.

Az elsõsök szisszenése után õszinte taps mel-

lett vonultunk be. Fejünkön a szalonspicc biz-

tosította magabiztos tekintettel, a megnyerõ

mosoly kellékével s a nyakkendõvel beáll-

tunk a kezdõpozícióba.

Elvis Jailhouse rock c.

számának örök dallamá-

ra befutunk, üdvrival-

gás, kezdõdik a koreog-

rá f i a , t aps , e lõ t tem

mintha Vajda Attila kör-

vonalazódna. Mindegy,

befutott a tánc-

partner, pörgés,

közben látom, a

pár mellettem

összekeverte a

lépést, röhögve

megfo rdu lok ,

egy csaj az elsõ

sorból szinte az arcomba nyomja a fényképe-

zõt, következõ pörgés, hopp ezt elléptem, mel-

lettem nevetés, nem baj, 50 cent is megirigyel-

né ezt a közönséget, ha lefeküdnék itt aludni,

akkor is megtapsolnának. Újabb látványos lé-

péssorba fogunk, a közönség tombol, legalább-

is én úgy látom, kirúgok, a srác, aki majdnem

fejét veszti, látom, tényleg olimpiai bajno-

kunk, mellette egy nõ, nem látom, huhh, jól

van nem az enyém. Utolsó másodpercek kö-

zelegnek, taps taps hátán, nyertünk gyere-

kek, befutás, meghajlás, kimenetel… illetve

mégsem, újra táncolunk, minden elölrõl, han-

gulat továbbra is topon, de sajnos megint vé-

get ér, ismét meghajlás, kimenetel. Légfék

nem szisszen, mindenki mindenkinek a vállát

csapkodja, gratulációk hada… majd vissza az

öltözõbe. Átvedlés után nagy oktatási épüle-

tünk bársonnyal borított falai között kóvályog-

tunk még egyet, próbáltuk emlékeinkben

azonosítani azt a cseppet sem konszolidált he-

lyet, amit Szote Klubnak hívnak, hiszen elve-

szett a sok estélyis, öltönyös ember között. 

A buli odalenn is tetõfokon, változatos élõze-

ne, a dzsesszklub-hangulatot biztosította a sö-

tét borítás a falakon, a füst, az õrjöngõ tömeg,

majd Pati, akit csak néhány

szám meghallgatása után lehe-

tett azonosítani… mit nem tesz

emberekkel a szmoking. Remé-

lem mindenki volt már olyan

buliban, ahol sok az ismerõs.

Aki igen, tudja, hogy az elsõ

„gyere, meghívlak valamire”

mondat valami olyasmit indít el

egy ilyen helyen, mint egy ki-

adós robbantgatás a lavinave-

szélyes hegyoldalban, vagy

egy, pusztán érdeklõdésbõl lekevert pofon a

faluvégi késdobálóban. Agytevékenységeink

crescendo-szerûen romlottak, kifinomult,

nyakkendõvel csiszolt mozdulatainkat nean-

dervölgyi-durvaságúra faragta az enyhén el-

méretezett borkóstoló és a borospohárból

kortyolgatott… vodka.
Sip

Fotók: Partyponty

SZOTE gólyabál 2008
Egy aktív szemlélõ szemszögébõl

Elõször szervezett báli mulatságot a

Bölcsészettudományi Kar október 21-

én a Belvárosi Moziban, már ami a

Gólyabálat illeti, hiszen a februári igen

elegáns és színvonalas Bölcsészbál már

4 éves múltra tekint vissza.

Elsõ bálozók a bölcsészgólyák 



1111
MMaappppaa

Az elõadó Kékesi Márk volt, az SZTE BTK

Pszichológiai Intézet munkatársa, az elõadás

címe pedig: Elégedettség és boldogság Kö-

zép-Európában. A cím már önmagában elgon-

dolkodtató, hiszen magam körül mindennel

találkozom (egyetemen, otthon, kollégium-

ban, buliban, vonaton, buszon, villamoson,

stb.), csak ezzel a két érzelemmel nem, vagy

legalábbis nem sûrûn. Az ember úgy van kita-

lálva, hogy elégedetlen legyen. Mindig, min-

dennel, mert ez viszi elõre a civilizációt, a

technikát, a fejlõdést ez okozza. Az elégedet-

lenség. És mivel az elégedetlenség negatív

érzelem, ebbõl kifolyólag aki elégedetlen, az

nem lehet boldog - gondoltam én. De nem.

A boldogság és elégedettség sok összete-

võs (egészség, kapcsolatok, anyagi jólét, stb.)

és szubjektív (én, te, õ, stb.) érzések. A bol-

dogság mérésére (!?) két módszer van: az

egyik az attitûdskála, ahol az „összességében

mennyire érzi magát boldognak?” kérdésre kell

felelni, illetve  az arányskála, amikor az „eddigi

életébõl hány évig érezte magát boldognak?”

kérdésre kell válaszolni. Nekem személy sze-

rint egyik kérdés sem tetszik, mert az, hogy

„összességében” mennyire vagyunk boldogok,

pillanatnyi lelkiállapotunktól függ, az „évek

száma” pedig a legjobb emlékezõtehetséggel

megáldott embereknek is csak egy becsült szám

lehet, mellesleg pedig mindenki ismeri a mon-

dást, miszerint „az idõ megszépíti a múltat”.

A boldogságot befolyásoló tényezõk közül

ki kell emelni a pénz szerepét, ám számomra

meglepõ módon a

kutatások kimutat-

ták, hogy a makro-

gazdasági mutatók a

meghatározóak, nem

pedig az egyéni anya-

gi helyzet. A munka

egy túlélési stratégia,

örömöt okozó hatása

a fizetéstõl függ –

fõleg a volt szocialis-

ta országokra jellemzõ ez. A partnerkapcsolat

minden esetben nagyon fontos, szinte elen-

gedhetetlen eleme a boldogságnak. Megdöb-

bentõ adat számomra a kutatások alapján,

hogy az extrém vallásosság képes csak bol-

dogság kiváltására. Aminek viszont nincs sok

hatása: kor, nem, egészség.

Lássuk, mi a helyzet Magyarországon! Az

elégedettség az életszínvonallal, a gazdasági

helyzettel korrelál, és 1999-2003-as adatok

alapján a magyar lakosság átlag alatti ered-

ményt ért el az elégedettség szempontjából.

Mint a volt szocialista országok többségében,

nálunk is a materialista értékek fontosak. Ami

nekem nagyon tetszett, hogy bár apró különb-

ségek Magyarországon belül is vannak – úgy,

mint kelet vs. nyugat, vagy város vs. falu –, de

a különbözõ tényezõk összességében homo-

gén nemzetté tesznek minket, bárhol is él-

jünk a hazán belül.

Itt szeretnék visszakanyarodni a címben

elhangzó kérdésre, miszerint „Létezik-e ma-

gyar pesszimizmus?”. A válasz sajnos igen.

Mert mi, magyarok, sokkal negatívabban lát-

juk a gazdasági helyzetünket, mint amilyen az

valójában. És tényleg. Kékesi Márk rávilágí-

tott azonban arra,

hogy mennyire

fontos a viszonyí-

tási alap. A rend-

szerváltás elõtt

Magyarország re-

ferenciacsoportja

a többi szocialista

ország volt, akik,

valljuk meg, nem

voltak túl ver-

senyképesek hozzánk képest. Ám a „gonosz

és rossz” rendszerváltás után hirtelen Ausztri-

ához és a nyugati országokhoz kezdtük hason-

lítani magunkat, és velük szemben a mai na-

pig mi vagyunk versenyképtelenek.

Engem mindig arra tanítottak, hogy ma-

gamhoz hasonlítsam magam, ami nem könnyû –

fõleg kamaszkorban vagy vizsgaidõszakban –,

ám ha mégis sikerül, akkor igazi boldogság önt-

het el minket. Aki pedig boldog, az elégedett is.

hellokitty

Nyár van. Vasárnap. Délután. Holnap iskola.

Ez lehangol. Nem jó erre gondolni. De addig

még van egy kis idõ. A szorgalmasabb diák a

leckét még péntek délután

m e g c s i n á l t a , a z

anyagot hétfõre még

szombaton megta-

nulta (milyen idilli

kép, miért nem tud-

tam soha ilyen len-

ni?), most pedig a TV

elõtt ül. Miért? Mert

KEZDÕDIK!

1989. március 5-

én kezdték sugározni

a „Családi mozidé-

lután Disney-vel” cí-

mû mûsort . Vagyis

idestova húsz éve. Nem vagyok ennyire okos,

csak utánanéztem. Én akkor voltam hatéves.

Biztos vagyok benne, hogy sokan, rengetegen

láttuk, és akkor még nem említettem a többi

klasszikust. Kockásfülû nyúl, Kis Vakond, Sü-

sü a sárkány, Magyar Népmesék és még sokan

mások…

A mesék hozzátartoznak az életünk-

höz. Mindenkiéhez. 12-13

éves korig nézzük, aztán né-

hány évig „ciki”, majd em-

lék. Retró, nosztalgia. Néhá-

nyan (köztük nem titkoltan én

is) a napközbeni tévézés alatt

nem kapcsolnak azonnal arrább,

ha mesét találnak. Mosolyt csal az

arcunkra, és ebben a

mosolyban az összes

mögöttünk lévõ év

benne van.

Most is van

mesenézõ kor-

osztály. Meg lesz

is. Rájuk épült egy

egész iparág. Napi

közel 24 órában

ontják a mesecsator-

nák a jobbnál jobb

„gyöngyszemeket”.

Nem vagyok pszi-

chológus, így most nem fogok bele-

menni abba a témába, hogy ezek

mennyire segítik a szocializációt

meg ilyenek. Vitatkozzon errõl más. Én csak

azt tudom, tizenöt évvel ezelõtt gyerek voltam

és klasszikus meséket néztem. És jók voltak.

Nekem ennyi elég. Valahogy így

gondolhatták az Artstab tagjai is, ami-

kor megálmodták a „Köp a maci –

Retró mesekedvenceink újra a vász-

non” programját. Kitettek magukért.

Modern köntösbe öltöztették elfe-

lejtett kedvenceinket,

kedvet csináltak ah-

hoz, hogy beleéljük

magunkat gyermeki

önmagunkba. Sokan vol-

tunk ott, és ez megerõsít en-

gem abban az érzésben,

hogy szükség van ezekre a

mesékre.

Aki lemaradt errõl a

programról, annak két

dolgot tanácsolhatok: szed-

je össze az ismerõseit, és

kérdezze meg tõlük, mi volt

a kedvenc meséjük. Garantál-

tan egész estés program kere-

kedik belõle. És persze szur-

ko l junk, hogy több i lyen

program legyen…

Nagy Szabolcs

fotók: internet

Létezik-e magyar pesszimizmus?
Október 17-18-án rendezték meg a
Forum Romanum – VII. Szegedi
Pszichológus napokat a TIK-ben, illet-
ve a BTK Egyetem utcai épületében.
A programot már jó elõre kihirdették
(én az Õszi Kulturális Napok prog-
ramfüzetében olvastam róla), ezért
nagyon meglepett, amikor az általam
kinézett elõadásra megérkezvén kö-
zölték velem, hogy az éppen PONT
nem lesz megtartva, mert programvál-
tozás történt. Egy frappáns újságíró
ilyenkor improvizál, hát én sem tehet-
tem mást, mint beültem egy számomra
idegen elõadó idegen elõadására...

Egyszer volt, hol nem volt… 
Köp a maci – Retró mesekedvenceink újra a vásznon

Volt egy korszak az életemben, amikor min-
denképpen fel akartam nõni. Átugrani
olyan 5-6 évet, és felébredni mondjuk 18
évesen. Aztán, amikor annyi lettem, rájöt-
tem, hogy életem filmjének ez a része még
nehezebb. Aludni kéne még pár évet. Most
azt mondom, szerencsére nem sikerült. Vé-
gigszenvedtem negyed századot, de olyan jó
emlékezni…
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Nagyszõlõs a Fekete-hegy nyugati lábánál,

Beregszásztól délkeletre terül el, az egykori

Ugocsa megye területén levõ királyi birtok

legkorábbi települései közé tartozik. Elsõ la-

kói – mint ezt a neve is jelzi – valószínûleg

királyi vincellérek voltak, akik a helység fö-

lött emelkedõ dombon mûvelték a szõlõt. 

A fontos kereskedelmi útvonalak mentén

fekvõ település gyorsan fejlõdésnek indult.

1262-ben királyi kiváltságlevelet kapott, ön-

kormányzati, gazdasági és kereskedõ jogok-

kal. Nagyszõlõs kiváltságait III. Endre 1294-

ben, Károly Róbert 1319-ben és 1329-ben

erõsítette meg. 1399-ben Zsigmond király

Perényi Péternek adományozta a várost, s

egyúttal engedélyt is adott a várépítésre. 

A Perényi-uradalom birtokközpontjaként,

mint mezõváros a megye legjelentõsebb te-

lepülése volt. A szászok mellett a ruszinok is

betelepültek, és beolvadtak a magyarságba.

Amikor a Perényi család megkapták a szom-

szédos Nyaláb-várat, a szõlõsi várat átenged-

ték a ferences-rendi szerzeteseknek, akik

kolostort építettek mellé. 1717-ben a Rad-

nai-szoroson át betörõ krími tatárok súlyos

pusztításokat okoztak, Nagyszõlõsnek 49 la-

kója maradt, majd 1880-ban a betelepítések

által a lélekszám 4400 körülire emelkedett.

1944 novemberében ebbõl a helységbõl is

elvitték a magyar férfiakat, akiknek mintegy

70%-a elhunyt. 1988 májusában alakult meg

a városban a Bartók Béla Magyar Mûvelõdé-

si Ház, 1989-ben pedig a Kárpátaljai Magyar

Kulturális Szövetség.

A XVI. században reneszánsz stílusban

megépült kastélyt 1573-ban említi elõször

írásos adat. A bástyákkal erõsített épületet a

XVII. és XVIII. században építették át ba-

rokk stílusúvá. A mai kastély egyemeletes,

fõhomlokzatát kidomborodó középrizalit (az

épület homlokzatának elõugró része) hang-

súlyozza, valamint két alacsony sisakú sarok-

torony szegélyezi. Az íves oromzaton a

Perényi család címere látható. A középrizalit

és a saroktornyok közötti épületrészt mind-

két szinten íves, árkádos folyosó szegélyezi.

Az árkádokat valószínûleg a helyreállítás so-

rán bontották ki, ugyanis a barokk kori kiépí-

tés során helyükre ablakok kerültek, és csak

a földszinten hagyták meg a középrizalit mel-

letti árkádíveket.  A kastély termei festett dí-

szítésûek voltak. A 18 méter hosszú nagyte-

rem freskói 1780-ban készültek, amiket

késõbb sajnos lemeszeltek. A helyreállítás

1977-ben kezdõdött meg, a szépen felújított

épületben ma zeneiskola mûködik, de helyet

ad oktatási, hivatali intézményeknek is. 

Kovács Katalin

XXII.

Barangolás történelmünkben

Nagyszõlõs 
és a Perényi-kastély

Sok hírt hallottunk, hallunk arról, hogy gyere-

kek ugranak le házak tetejérõl, erkélyekbõl,

ablakokból, mert azt hiszik, hogy tudnak re-

pülni, akárcsak kedvenc meséik hõsei. Azt va-

lószínûleg csak az esés közben fedezik fel,

hogy nem, nem tudnak, de akkor már nincs

visszaút. Pedig a mesehõsök mindig túlélik a

nagy eséseket, legfeljebb kicsit fáj utána a lá-

buk. A gyerekek nem élik túl.

Annak idején én is sokszor fogtam az eser-

nyõmet, felálltam egy padra, és leugrottam,

hogy aztán amúgy Mary Poppinsosan, elegán-

san érjek földet. Sosem sikerült. Késõbb az is-

kola hosszú udvarán versenyt futottunk a ba-

rátnõimmel, úgy rohantunk, ahogyan erõnkbõl

telt, majd kitártuk a karunkat és elrugaszkod-

tunk. Vicces látványt nyújthattunk, de mi meg

voltunk róla gyõzõdve, hogy repültünk, mint a

madarak. Végül a szomorú felismerés mellett,

hogy Mikulás nincs, és nem a Jézuska hozza a

karácsonyfát, azt is fel kellett dolgoznunk,

hogy mi nem tudunk repülni.

Ma mintha nehezebb lenne ezt felfogni. 

A repülés vágya folyamatos az emberben, min-

denki szeretne magasról te-

kinteni a tájra, a levegõben ki-

kerülni a dugókat az utakon,

elfelejteni a tömegközlekedés heringjá-

tékát, hipp-hopp hazarepülni megebé-

delni két óra között... biztosan álmod-

tatok már ti is errõl. Egy felnõtt

megérti, hogy ezek csak álmok, de a

gyerekek még nem minden esetben.

Hiszen õ álmodott arról, hogy repül, és jéé,

a mesében a fõszereplõ is repült...

A mai mesehõsök mind szupereb-

bek, csillogóbbak, erõsebbek, mint a ré-

giek voltak. Persze, a Bolygók kapitá-

nya is tudott repülni, de õ mindig a

természetet védte, és megbüntette a

gonoszokat, akik beszennyezték volna

azt. Egy mai, modern meseszereplõ sokat

harcol, megmenti a szép lányokat/helyes fiú-

kat, a várost, megtisztítja az utcákat a bûnö-

zõktõl, és ez így jó. Ma ilyen mesékre van

szükség. Gondoljunk csak bele, milyen jókat

kacarászunk a régi „menõ” bandák videoklip-

jein, akikért régen elepedtünk, ma már azon-

ban igen viccesen hat az akkor lányok-fiúk ez-

reinek szívét megdobogtató mozgás. Így van

ez a mesékkel is. A mai gyerekek mai meséket

akarnak nézni. Talán ott lehet a baj, hogy a mai

gyerek minden mai mesét meg akar nézni,

köztük azokat is, amik nem neki valók. Nem

azért baj ez, mert a fõmesehõs megcsókol ben-

ne egy szép lányt, vagy vér fröccsen egy erõ-

sebb ütés nyomán, hanem azért, mert talán

még nem értik meg, hogy ami ott történik, az

nem valós. Olyan nincs az „igazi” életben.

Van úgy, hogy valaki annyira el akar mene-

külni ettõl a világtól, hogy beleéli magát egy

mesének, filmnek a fikciós világába. A mi vilá-

gunkat is úgy szemléli, mintha az a világ lenne,

és ha lát egy olyan részt, ahol a fõszereplõ leug-

rik öt emelet magasról, hogy gyorsabban leérjen

a földszintre, akkor õ ezt normálisnak látja,

mert abban a világban ez valóban az, és ugrik

õ is. Csakhogy hiába abban a világban akar

ugrani, földet érni ebben a világban fog, ahol

öt emeletnyi ugrás után senki nem azon fog

aggódni, hogy kicsit poros lett a tenyere.

Nem tudom, mit lehetne tenni az

ilyen hitek ellen. Nem akarom azt az

úton útfélen hangoztatott frázist pu-

fogtatni, hogy a mai világban a szülõk

már nem foglalkoznak annyit a gye-

rekükkel, mint régen, noha van

benne valami. Ami a legfurcsább,

hogy nem csak gyerekek élik bele

magukat ilyen szinten a mesékbe, ha-

nem a felnõttek is a filmekbe, sorozatokba.

Gondoljunk csak az Esmeralda szemmûtétjé-

re rendezett gyûjtésre. Nem tudják megkülön-

böztetni a fikciót a valóságtól. Nekik az is való-

ság, elhiszik, amit a képernyõn látnak

Kiben van a hiba, ki miatt történnek ezek,

mit kéne tenni? Nem tudom, és talán senki

sem tudja. Nézzünk kevesebb filmet? Ugyan!

Ne engedjük a gyerekünket mesét nézni? No,

hiszen! Figyeljünk kicsit jobban oda egymás-

ra? Talán.

Papp Zita

fotók: internet

„Még egy tánc, utána
repülünk, utána repülünk...”
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Nem tipikusan egy kaptafára vehetõ téma a hu-

moré és az önaprító fiataloké, a Pszichológia 

Napokon elhangzott elõadások mégis teljesen

alkalmasak az összehasonlításra.

Tisljár Roland elõadása A Humor Evolúció-

ja címmel eleve jónak ígérkezett – elég volt lát-

ni a zsúfolásig telt tantermet és a várakozással

teli arcokat. Magáért beszélt az ajtóban gyüle-

kezõ, bebocsátásra váró embertömeg is, végül

minden szabad négyzetméter ki lett használva a

terem kapacitásából. Tisljár Roland is meglepõ-

dött a tumultus láttán, de könnyedén kezelte a

váratlan helyzetet, s oldott hangnemben meg-

kezdte az elõadását.

Rengeteg érdekes információt szereztem.

Volt köztük evidencia is, amibe csupán még

nem gondoltam bele, és jó pont, ha sikerül vala-

mire felnyitni az ember szemét. Ilyen például a

tény, hogy a humor erõsíti a csoportkohéziót.

Elég, ha belegondolunk abba, amikor a gyere-

kek kinevetik, gúnyolják a másikat, ezzel õk

maguk büszkébbé, erõsebbé válnak. Sok „fel-

nõtt” is így viselkedik, most pedig már tudom,

hogy miért lelnek olyan gyorsan egymásra… 

A párválasztásban is elsõdle-

ges szempont, hogy le-

gyen a másik félnek hu-

morérzéke, de mást

jelent ez a férfinak

és a nõnek. A nõ azt

várja, hogy a férfi

megnevettesse – a

férfi ellenben azt

nevezi jó humorér-

zéknek, ha a nõ ne-

vet minden viccén. 

A humort ne azonosít-

suk viszont a viccel –

erre is kitért az elõ-

adó – hisz a humo-

r o s h e l y z e t e k

80%-a spontán jön

a hétköznapi szi-

tuációk nyomán,

s csak 10%-ban

beszélhetünk ti-

pikus viccelõ-

dés generálta

jókedvrõl. Egy

könnyed elõ-

adást hallhat-

tunk tehát, meg-

érte ráfordítani 45

percet.

Tari Annamá-

ria pszichoterape-

uta adott elõ az

EMOcionális tren-

dekrõl . Látszott

már a terem kalibe-

rén is (TIK Nagyelõ-

adó), hogy az elõadó

egy ismert személy

lesz, ellenben Tisljár ta-

nár úr „szûkös” lehetõsége-

ivel. A várakozásaimat alul-

múlta mindenesetre az elõadás,

köszönhetõen a terjengõs beszéd-

stílusnak, a több mint ne-

gyedórás, bágyasztó „beve-

zetõnek”, s a kevés megragadható

információnak. A doktornõ sokszor

úgy beszélt, mintha legalábbis min-

den hallgató pszichológus-szocioló-

gus szakos lett volna, én meg ültem

ott a hozzáértés teljes hiányában,

puszta érdeklõdõként, s próbáltam

ráhangolódni a mondandójára, de ez

csak nagy sokára sikeredett.

Új dolgokat nem tudtam meg, nem látok

bele most sem jobban az emósok agyá-

ba/lelkébe. Ha emós képeket akarok

nézegetni tucatszám, és kielemezni

õket – ezzel telt ugyanis az óra

java – felmegyek myspace/

myvip-re, még csak keresgélnem

sem kell sokáig. Pár megjegyzés

is erõsen elviccelte a témát, pl.

amik az emós fiúk „lányszerûsé-

gére” utaltak (finoman lekicsiny-

lõ hangnemben), holott ez nem a

humoros elõadás volt.

Szerettem volna elmélete-

ket, amikrõl még nem volt fogal-

mam, lehetséges megoldási módo-

zatokat , s külön fejezetet a

divat-emókról, akik csak una-

l o m b ó l j á t s z a n a k e g y

szerepet… Beszélni kel-

lett volna róluk is, mert

így sokan nem érzik

komolynak a té-

mát, pedig hát

szó szerint

v é r e s .

Akárhogy

i s , m á s t

vártam...

Török Rozi

A humor evolúciója vs.
EMOcionális trendek

fotók: inernet

Több órát eltöltök a TIK-ben, elfáradok és

megfájdul a fejem is. A könyvkeresgélés sok

energiámat felemészti, és mellesleg cipel-

nem is kell a kivett lexikonokat hazáig. Ter-

mészetesen kimarad a buszom, irány hát a

villamos. Az se jön. Elgyalogolok hát a Szé-

chenyi térig, hogy ott trolira szálljak, és me-

hessek is egyenesen, szélsebesen hazafelé.

Álmodozó Rozi. Gyanús a két rendõr a Virág

mellett, akik nem engednek a megállóig, s

kérik, hogy kerüljek el másfelé. Gyanú fe-

lett sok az ember, a dühös ember is körülöt-

tem, s izzik a levegõ, tele van feszültséggel,

mintha legalábbis a tõzsdére pottyantam vol-

na be. Mi történt itt? Le van zárva az egész

Széchenyi tér és a több méteres körzete.

Belém hasít a felismerés, hogy valami

eszement már megint bombariadót kreált. Szo-

kás szerint beindul a nagy fejetlenség, elterelik

a forgalmat, dugók alakulnak ki, s nem melles-

leg a tömegközlekedõknek sincs fogalmuk,

hogy ebben a rendkívül mókás szituációban

hol szállhatnak fel a hõn áhított buszra, trolira.

Csak lesem a körözõ-kóválygó buszokat a vér-

vörös fejû sofõrjeikkel együtt, és azon nyom-

ban belátom, hogy jobb, ha nem ringatom ma-

gam édes álmokba (pl. hogy idõben hazajutok

a sok kilónyi könyvhalmommal együtt).

Baktatok hát tovább, egészen a legköze-

lebbi (kordonmentes) megállóig, ahol végre

nem a barátságos küllemû, felfegyverkezett,

gumibotos rendõrök várnak rám, hanem csak a

hozzám hasonló, megviselt ábrázatú civilek vá-

rakoznak. Röpke 20 perc után fel is szállhattam

a ráérõsen beguruló, zsúfolt buszra – dühösen,

sajgó vállal és fejjel, már-már csillagokat látva.

Hazaérek, ágyba vetem magam és alszom.

Képtelen vagyok elviselni azokat a tú-

lontúl unatkozó, primitív embereket, akik

merõ szórakozásból egy egész délutánra

megbénítják a fél belváros közlekedését az-

zal, hogy bombariadót csinálnak. Nem tu-

dom, mi volt az indítéka a rendõrségre bete-

lefonáló, fenyegetõzõ nõnek, de akármi is

legyen, ezt talán nem fogják neki elintézni

egy szimpla ejnyebejnyével. Lehet, hogy

csak az újság címlapjára vágyott a kisasszony.

Remélem viszont, hogy jó idõre a kelleme-

sen hûs cellában is élvezni fogja majd az

õrült tempóban zajló események sodrát.

Jobb lenne, ha a legközelebbi okos elõ-

ször is belegondolna, hogy hány száz ember-

nek tesz keresztbe egy ócska hívással, hányan

késik le a haza tartó buszukat, és csöveznek

emiatt órák hosszat az utcán, hányan késnek

az iskolából, a munkából, és hány embert rúg-

nak ki emiatt szenvtelen arccal. Bombariadó?

Nafene. Oldd meg, kedves munkaerõ!

Ha pedig a bankkal vagy a postával van

gondja, mélyen tisztelt Õrült Úr/Asszony, ír-

jon panaszt a vezetõjének. Ha nem oldódik

meg a gondja, az sem elsõ számú a történe-

lemben, de fajunk az evolúció során szert

tett bizonyos képességekre, s az intelligens

emberek más utat keresnek a konfliktusren-

dezésre, mint a riogatás. Ezzel ugyanis nem

a célszemélyeknek árt, egyáltalán nem. Szo-

rítok Önnek, hogy sikerüljön egy fokkal fel-

jebb lépnie azon a bizonyos létrán…

Török Rozi

Kezdjetek magatokkal
valami hasznosat…
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Verbunk
A táncos új stílus reprezentatív férfitánc-típusa,

a verbunk nemcsak a magyar, hanem a környe-

zõ népek táncfolklórjában is fellelhetõ. Kiala-

kulásában, elterjedésében, fennmaradásában

fontos szerepe volt a 18. század derekától intéz-

ményes keretek közt megindult zenés-táncos

katonatoborzásnak, amely a Habsburg Monar-

chia területén igen nagy népszerûségnek örven-

dett. A kötetlen szóló verbunkok és a szabályo-

zott felépítésû körverbunkok alkotják e

tánctípus két nagy csoportját. A bemutató és

szórakoztató jellegû szóló verbunkok a tánckez-

dés szerepét töltik be. Egyes elnevezései (csár-

dás egyedül, selyemcsárdás) és motívumai alap-

ján nem minden esetben vonhatunk éles határt

a verbunk és a csárdás közé. A szóló verbunko-

kat öt regionális altípusra (felsõ-Tisza-vidéki, al-

só-Tisza-vidéki, vasvári, galgamenti, és sárközi)

oszthatjuk. A nagy táji különbségeket mutató

körverbunkok felosztásánál is öt dialektus (kis-

alföldi, kiskunsági, Tisza-vidéki, erdélyi, és ke-

let-szlovákiai) 20 típusát figyelhetjük meg.

Csárdás
Az új stílusú csárdásokat a korábbi páros táncok

átértékelt, a kor követelményeihez igazított

változataként kell értelmeznünk. Ezeket a tán-

cokat eleinte jellegzetes mozgásfajtájukról (lej-

tõ, forgó, lippenõs, mártogatós) nevezték el; a

csárdás név viszonylag késõn, egy 1841-es új-

ságcikk nyomán terjedt el, s vált igen hamar

közkedveltté. A tánc kísérõzenéje négyfajta

dallamkategóriából merít: a hangszeres ver-

bunk- és friss csárdásdallamokból, a népies

mûdalokból és az új stílusú parasztdalból. 

Az erdélyi tánckultúrában az új stílusú páros

táncunk megkésve, a régiekkel gyakran keve-

redve, egymásba fonódva jelenik meg. A régi

tradíciójú Gyimesben például csak az 1980-as

években szorította ki a lassú és sebes magya-

rost a csárdás. A mezõségi és kalotaszegi ritka

és sûrû csárdásban még egyértelmûen felis-

merhetjük a marosszéki korcsosra jellemzõ for-

gós-forgatós jelleget. A Felsõ-Tisza-vidékén és

a Mezõségben a hármas csárdást is megfigyel-

hetjük, amelynek gyökerei a vonulós páros tán-

cokon át a lakodalmi võfélytáncokig nyúlnak

vissza. A körcsárdás divatja az 1920-as években

kezdõdött, fõleg azokon a területeken, ahol a

karikázó hiányzott.

Kovács Katalin

Képek: internet

Az új táncstílus kialakulása egy bonyolult gazdasági-társadalmi átalakulást követõ ízlésvál-
tozás eredménye. A korábbi, félig-meddig kulturális önellátásra berendezkedett földmûves
társadalmi réteg elindult a sajátos kelet-közép-európai paraszti polgárosodás útján, és be-
kapcsolódott a nemzeti kultúra kialakítására irányuló szellemi mozgalom áramlatába. 
Az új táncstílus kialakulása a gazdasági-társadalmi változásokhoz mindig csak áttételesen
kapcsolódik. Lényegében idõben és térben eltérõen ható táncdivatok sorozatának kell fel-
fogni e változást. Egyes újítási javaslatok idõlegesen, felszínesen érintik a korábbi hagyo-
mányt, mások pedig egy új táncstílus kiindulási pontjaként értelmezhetõk. Az új magyar
táncstílus kialakulása és elterjedése az egész társadalomban érvényesülõ magatartásbeli
változásokkal van szoros összefüggésben, de a különbözõ társadalmi osztályok másképpen
reagálnak ezen újításokra.

A néphagyomány útján VII.

Új stílusú néptáncok Jelenetek egy országból

Ágika ambiciózus nõ volt. Kemény és ambi-

ciózus. Küzdött és gyõzött. De ne szalad-

junk elõre. Az õ karrierje is a szokványos

módon indult. Kiskorában kezébe akadt egy

orvosi könyv, ekkor értette meg, mi élete

célja: segíteni az embereken, orvos lesz. 

Karácsonyra játék fonendoszkópot kapott, a

gyertyák meghitt fényénél készült filmfel-

vételeken jól látszik a boldog mosoly az ar-

cán, boldog volt, hiszen meggyógyította a

beteg babáját. A felvételin, majd a vizsgá-

kon persze meg kellett küzdeni, tanult is

rengeteget, majd 24 év fáradalmait egy taka-

ros bõr füzetke formájában zsebre vágva tá-

vozott a diplomaosztóról. Sorsa azóta isme-

retlen. Egyesek szerint az egészségügyi

miniszterségig vitte, becsületes emberként

öregedett meg, mint oly sokan a parlament-

ben. Mások szerint diplomaosztó után egy

elfekvõ osztályon kezdte meg gyógyítói te-

vékenységét, mint rezidens, folytatta, mint

osztályos orvos és végezte, mint elhagyott,

le se szart élõholt – a sors humorát demonst-

rálandó, saját osztályán.

Jelenetek Abszurdisztánból
Ágika ambiciózus nõ volt. Kemény arcbõrû

és ambiciózus. Állítólag küzdött, az viszont

biztos, hogy gyõzött. De ne szaladjunk elõ-

re. Az õ karrierje is a megszokott, abszur-

disztáni módon indult. Öt-hat évesen, Gaz-

dálkodj okosan játszás közben, míg a

többiek a „Segítettél egy öreg néninek”

mezõ ábrázolásán röhögtek, kicsent egy kö-

teg ötezrest a bankból. Ekkor értette meg,

mi élete célja: orvos lesz. Karácsonyra játék

bársonyszéket kért és kapott, játék kórhá-

zakkal meg barbi orvosokkal…és egy nagy

kalapáccsal. A felvételin, majd a vizsgákon

persze meg kellett küzdeni, tanult is, majd

24 év fáradalmait egy takaros bõr füzetke

formájában zsebre vágva távozott a diploma-

osztóról. További sorsa még Abszurdisztán

kétfejû, nyálkás testû lakóit is megdöbben-

tette. Egészségügyi miniszter lett. De mi-

lyen?! Tettei sorolhatók voltak, de nem tole-

rálhatók még ezen érzéketlen nép számára

sem. Ezt mutatta népszerûségi mutatója,

melynek magassága leginkább mélységével

volt jellemezhetõ. Ágika nem értette. Pedig

ténykedése emlékeztette gyermekkorára.

Akkoriban még milyen jót játszott a játék

bársonyszékkel, játék kórházakkal, barbi

orvosokkal… meg a kalapácscsal. Tõrdöfés

volt, mégpedig a szívébe hatoló, amikor le-

váltották. Egy ideig nem is hallatott magáról.

Egy ideig. De az õ helye a nagyvilágban

Abszurdisztán volt.

Ágika tehát benevezett egy brand new

reality showba, hogy szembenézzen a kihí-

vásokkal, és hogy megmutassa a világnak

igazi arcát. Kis országának három celebje,

meg Ágika tehát elutazott Afrikába. Abszur-

disztán egyik szeme sírt, a másik nevetett.

A síró szem sírt, mert azóta nem érte az or-

szágot ilyen szégyen, amióta egy egyfejû

volt a miniszterelnök. A nevetõ nevetett,

mert reménykedett egy, az élelemhiány mi-

att kihalás szélére sodródott ritka óriáskí-

gyófaj túlélésében.

Mindenesetre: Köszönjük Ágika!

Sip

Ágika
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Ifjúságpolitika régen és most III.
Bár a kisdobosok 6 és az

úttörõk 12 pontja ideológi-

ailag természetesen a szov-

jet hatalom totális mivoltát

is szimbolizálja, mégis na-

gyon fontos alapértékeket

jelenítenek meg. 1990-

ben, amikor a rendszervál-

tás megtörtént, sok dolog

foglalkoztatta az ország la-

kosságát, a politikusokat és az ifjúságot. Majd-

nem két évtized távlatából azonban már kije-

lenthetjük, hogy a valóban fontos dolgok

elsikkadtak a rendszerváltás lázas éveiben.

Ha csak a retorika szintjén is, de a kisdo-

bosok 6 és az úttörõk 12 pontja jelentett egy-

fajta erköcsi-etikai viszonyrendszert a fiatalság

számára. Nem táplálta a társadalmi feszültsé-

geket, egyfajta közös nevezõként szolgált, amit

ha nem is tartott be minden egyes kisdobos és

úttörõ, de legalább nem volt divat ezek ellen-

kezõjét csinálni.

Az 1990-ben „ránk szakadt” demokrácia,

pluralizmus és – nem utolsósorban – liberalizmus

oda vezetett, hogy ma semmiféle össztársadalmi

erkölcsi-etikai viszonyrendszer nem adott a fia-

talság számára. Épp ellenkezõleg. Van helyette

kapitalizmus diktálta könyöklés, a liberális szel-

lemiségtõl átitatott önmegvalósítás eszménye és

a diákjogok mentén történõ hangulatkeltés a ta-

nárok ellen, lázadás a szülõkkel szemben. Libe-

rális vívmányaink netovábbja pedig, hogy már

nem a tanár veri a diákot, hanem fordítva. A kö-

vetendõ viselkedési minták tekintetében pedig

nem a KISZ az illetékes, hanem a Viva TV, a

Music Television és az ezen tv-csatornákon látott

életérzések, divatok, viseletek.

Divat lett a jogainkkal hadonászni, miköz-

ben nem vesszük észre, hogy a jogérvényesítõ

magatartás azáltal, hogy a kölcsönös megbe-

csülést és bizalmat aláássa, alapvetõen a szû-

kebb közösségek és a társadalom kohézióját

rombolja. A társadalmi szerkezet változása egy-

értelmûen a zûrzavar felé mozdult el az utóbb

két évtizedben. Ez tehát nem a szocializmus

„kényszerített” erkölcsiségét dicséri, hanem a

„nyílt társadalom” legkeményebb kritikája. 

A nyílt társadalom valójában nem is társada-

lom, hanem egymásnak ugrasztott egyének tö-

mege. A szocialista kor retorikájában ezt a je-

lenséget hívták az „imperializmus fellazítási

tevékenységének”, illetve a „kapitalizmus tu-

dati, ideológiai hatásának”.

Bár 1990-ben megkezdõdött a cserkész

mozgalom újjáélesztése, ez inkább csak pró-

bálkozás maradt. A fiatalság számára jóformán

csak az egyéni érvényesülés útjai maradtak.

Ezért mára nem meglepõ, hogy az ifjúság szá-

mára már a szórakozás elképzelhetetlen kultu-

rálatlan tömegrendezvények, nagy mennyisé-

gû alkohol, dohány és olyan hangerejû zene

nélkül, amely nem összeköt, hanem valójában

elszigetel egymástól. A fiatalok tömegei ma

már nem egymással táncolnak, hanem magá-

nyosan.

Az utóbbi két évtized legnagyobb adóssá-

ga az ifjúsággal szemben, hogy a férfi jellemé-

nek elnõiesedésével szemben semmiféle tár-

sadalmi szintû választ nem volt képes adni.

Ehhez a folyamathoz hozzáadódik a kötelezõ

sorkatonai szolgálat eltörlése is. A férfiesz-

ményt tulajdonképpen egy unisex konzu-

midióta váltotta fel, akinek természetesen sok

pénze van. A férfierények megmaradtak a

kocsmai verekedések és a metálkoncertek

pogói szintjén. Más társadalmi területen nem

ildomos férfiasan viselkedni. A férfias erények

részben a nõi emancipáció, részben a férfiideál

elnõiesítése miatt röhejessé, elavulttá váltak,

illetve abban születtek újjá, hogy a férfi milyen

autómárkát engedhet meg magának.

Székely László
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„A rendszert az egész magyar nép söpörte el. ... 

A világon páratlan szabadságharc volt ez, a fia-

tal nemzedékkel a népünk élén. A szabadságharc

azért folyt, mert a nemzet szabadon akart dönte-

ni arról, hogy miképpen éljen. Szabadon akar ha-

tározni sorsa, államának igazgatása, munkájá-

nak értékesítése felõl.”

(Mindszenty József 1956.)

Sorozatunkban az 1956-ban kivégzett mártí-

roknak állítunk emléket. Õk azok, akik

életüket adták a magyar szabadságért.

Bartók János végrehajtó 1936-ban született

Budapesten. 1956. október 24-én Dunaföld-

váron a rádióból értesült róla, mi történik

Budapesten. Barátaival motorkerékpáron

azonnal Pestre indult. Pesterzsébeten segí-

tett barikádot építeni, részt vett a fegyveres

felkelésben, a helyi rendõrkapitányság meg-

szállásában, majd jelentkezett a XX. kerüle-

ti Nemzetõrségbe. November 4-e után részt

vett a szovjet csapatok elleni harcokban,

majd Ausztriába menekült. Nem sokkal ké-

sõbb visszatért Magyarországra, ahol novem-

ber 24-én letartóztatták, majd elengedték.

Társaival röpcédulákat készített, és sztrájkra

buzdított. Ismét letartóztatták, s bár fegyvert

nem találtak nála, mégis fegyver- és lõszer-

rejtegetés vádjával statáriális eljárás során

halálra ítélték, majd 1957. február 12-én ki-

végezték. Élt 21 évet.

Batonai István targoncás

1928-ban született Ceglé-

den. 1956. október 28-a

után csatlakozott a budafoki

Nemzetõrséghez, és a forra-

dalom leverése után is foly-

tatta az ellenállást. A harc

folytatása céljából fegyvert rejtegetett, ame-

lyet nem szolgáltatott be. Másokat is harcra

buzdított, az ENSZ-csapatok megérkezésé-

ben bizakodva. Statáriális eljárással, fegyver-

és lõszerrejtegetés vádjával halálra ítélték.

1957. február 5-én kivégezték. Élt 29 évet.

1956�os ho
,,
seink

„Nem hiszem, hogy meg kellene védenünk minden

egyes bajba került pénzügyi intézményt.” – nyi-

latkozta Alan Greenspan szeptember közepén,

azt követõen, hogy elzárkózott a Lehmann

Brothers bank állami, azaz közpénzbõl történõ

megmentésétõl. Hozzátette továbbá: „Nem léte-

zik hosszabb lista annál, amelyen az állami segítsé-

gért folyamodó intézmények állnak sorban.”

Azonban Greenspan kísérlete, hogy egy-

szer végre ne az állam és az adófizetõk állják a

végsõ cechet egy bank csõdje esetén, sajnos ku-

darcot vallott.

Nyilatkozata után nem sokkal megbolon-

dult a világ tõzsdepiaca, s bõ egy hónappal ké-

sõbb már maga Greenspan is visszakozni kény-

szerült. Október 23-án már azt nyilatkozta, hogy

a lezajlott pénzügyi válság bebizonyította, hogy

hibásak voltak az elképzelései, illetve, hogy a

szabadpiaci mechanizmus mûködése tökélet-

len. Greenspan arról is beszámolt, hogy végleg

megdõlt az a dogma, miszerint a bankok reális

hitelezési politikájára saját részvényeseinek ér-

dekei jelentik a legfõbb garanciát.

A FED volt elnöke korábbi nyilatkozatá-

ban rámutatott, hogy az állami beavatkozás vég-

sõ fokon a demokráciát ássa alá. Nos, ha figye-

lembe vesszük, hogy a bankoknak dobott

amerikai pénzügyi mentõövet hasonló intézke-

dések követték a világ számos országában, logi-

kus, hogy a demokrácia ezekben az országok-

ban is sérült, sérül.

A HVG október 18-i számának címlapján az

ábra egy élelmesen újragondolt Rákosi-címert

formáz, csak éppen két oldalról behajló búzakö-

teg helyett két pénzköteg lóg be, a címer köze-

pén a pénzügyi spekuláció szimbólumává vált

irodaépületek tornyosulnak, s a vörös csillag he-

lyén egy vörös dollárjel terpeszkedik. A rendkí-

vül találó címer üzenete talán ez:  „a szocializ-

mus gyászos dolog – kivéve, ha lehetõvé teszi a

kapitalizmus stabilizálását.” (Slavoj Zizek) Azaz

lehetõleg az állam vonuljon ki mindenbõl és

mindenhonnan, de ha a bankok bajba kerülnek,

azért jól jön a segítsége. Ha baj van a bankszek-

torban, akkor szocializmus van és fizetni kell,

ha viszont a kisember szorul meg, akkor ke-

mény kapitalizmus van, s behajtják rajtunk az

utolsó krajcárt is. Nem jól van ez így.

Nem áldozható fel a kártyazsonglõrök és lé-

hûtõk oltárán a tisztességes munka. Úgy néz ki,

hogy a jelenlegi tõzsde- és pénzvilág bizony a

gazemberek és az ingyenélõk számára kecseg-

tetõ. De ennek ára van. Az árat pedig, mint

most is, a megszorításokon keresztül azok fog-

ják fizetni, akik nem hazardírozásból élnek, ha-

nem munkából. 

A tisztességes munkából élõket ideje lenne

kihagyni a nagy pénzügyi-gazdasági válságokból

és az azokat követõ megszorításokból. Konszoli-

dálják a bankokat a bankárok. Adjanak nekik tõ-

keinjekciót a politikusok a saját pénzükbõl.

Dobjon mentõövet a bankszektornak az, aki

nulla munkával keres milliókat havonta. Ez a

válság csak az ingyenélõk, spekulánsok válsága.

Fizessék hát õk a cechet.

Székely L.

Válság – de kié?
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– Hogyan született meg a döntés, hogy abbahagyjá-

tok a közös zenélést?

Jamie W.: Nagyon termékeny, harmonikus és

élményekkel teli nyolc év volt, de elkezdtük

idén érezni, hogy talán belõlünk, talán a közön-

ségbõl kiindulva, alább hagyott a lendület. 

Az egész nyolc év alatt érzõdött egy felfelé és

elõre vivõ lendület, ami most kicsit elhagyott

minket. Megbeszéltük azt, hogy inkább húz-

zuk meg jó idõpontban a méltóságteljes vona-

lat, és csináljunk neki szép véget, mint hogy

halogassuk két-három évig, ameddig még lehet

kiszedni belõle valamit. Sohasem a munkáról,

a megélhetésrõl szólt, hanem arról, hogy tu-

dunk maximálisan szívvel-lélekkel zenélni. Ha

ez már nincs benne, csak már megszoktuk egy-

mást, akkor inkább csináljunk mást.

– Hogyan tovább? Mik a terveitek?

Hrutka R.: Mindenkinek vannak tervei, önálló

zenészek vagyunk, eveztünk már különbözõ

vizeken is. Egy része volt az életünknek, hogy

összefonódott a nevünk, mint Jamie Winches-

ter és Hrutka Róbert. Nagyon sokan összeté-

vesztették, hogy ki mit produkált, hol dolgo-

zott, miben vett részt. Valószínûleg más

inspiráció lesz majd. Az ember életében 7-8

évente van egy spirál, a buddhizmusban is

meg kell újulni. Tényleg eltelt az idõ. Volt már

egy olyan elvárás, aminek nehéz volt eleget

tenni, a közönség már

n a g y j á b ó l

ugyan-

azt várta el tõlünk. Ha újra nulláról kezdve fel-

építünk valamit, akkor újra van egy olyan fajta

szabadság, hogy egyedül szárnyalhatunk, vagy

egy új zenekarral, és akkor nem kell megfelel-

ni senkinek, mert nincs elvárás. Az lesz az el-

várás, ahová belövi magát az ember, legyen szó

bármilyen zenérõl.

– Hogyan kezdõdött a közös munka? Hogy talál-

koztatok?

J. W.: 1991-ben volt egy

fesztivál Debrecen-

ben, ahol én a Baba

yaga nevû formáció-

val játszottam, és

Robi is játszott egy

zenekarral. Egy klasz-

szikus zenész-találkozó

volt. A beállásnál láttuk

egymás gitárját, mondtuk,

hogy milyen jól szól a másik-

nak, milyen effektet hasz-

nálunk, és elkezdtünk

beszélgetni. Rögtön

éreztük, hogy egy do-

logra gondolunk, egy

irányt szeretünk.

Két-három nap múl-

va már nálam, a pin-

cében írtuk a dalo-

kat. Ebbõl az elsõ

próbálkozásból nem

lett semmi, de továbbra is

tartottuk a kapcsolatot, írtuk a dalokat. Egy-

szer csak Robi kapott egy reklámfelkérést –

egy dalra volt szükség. Odaadta az egyik fél-

kész dalunkat, és ebbõl lett az It's your life.

Onnan indult minden, hirtelen elkezdett csö-

rögni a telefonunk, hogy ezt hol lehet megkap-

ni, és hogy ki kellene adni. Összedugtuk a fe-

jünket, és akkor eldöntöttük, hogy adjuk ki a

dalt, és legyünk egy zenekar. 

– Hogyan osztottátok fel magatok között a szerepeket?

J. W.: Azonnal megtaláltuk egymással a hangot,

hogy hogyan kezeljük ezt a dolgot. Mindent

megbeszéltünk, és gyakorlatilag a nyolc év

alatt nem volt köztünk egy hangos szó sem.

Mindenkinek kitisztult a szerepköre, ha le

kellett harapni egy technikus fejét, akkor azt

nekem kellett, ha diplomáciai érzékre volt

szükség, akkor Robi lépett elõre. Robi tûrõké-

pessége miatt maradtunk együtt ilyen sokáig.

H. R.: Az ember jellemébõl fakadóan már az

elsõ hónapokban tisztázódik, hogy kinek mi

lesz a feladata. Zenei téren mindig egyetértet-

tünk, az egész zenekarral van egy nagyon szép

összhang, ami miatt érdemes volt nyolc évet

végigcsinálni. Én rendszerint elsimítottam a

dolgokat – ha nagyon diplomatikusnak kellett

lenni, akkor én mentem elõre, ha viszont fala-

kat kellett döngetni, vagy azt mondtam, hogy

én ezt nem vállalom, akkor Jamie-t mindig

elõre lehetett tolni, kijárta azt az utat.

– Terveztek- e késõbb közös munkát?

J. W.: Teljesen jóban vagyunk, tényleg nem

vesztünk össze, továbbra is tiszteljük egymás

zeneiségét, és biztos vagyok abban, hogy fel-

merül majd a fejünkben, hogy de jó lenne

együtt csinálni valamit. Azt, hogy milyen

formában, mikor és milyen névvel, azt még

senki sem tudja, de benne van a pakliban.

– Milyen emlék marad az együtt töltött idõ?

H. R.: Nagyon jó volt és nagyon szép, egy na-

gyon édes emlék marad ez a zenekar, a legfon-

tosabb volt az életünkben zenei téren. Nagyon

sokat voltunk együtt, nagyon sokat koncertez-

tünk, sok elismerést kaptunk. Ami pedig a kö-

zönség felõl feljön a színpadra, az egy olyan ér-

zés, ami csodálatos. Be kell menni utána a

stúdióba, és csinálni kell valami mást, nem le-

het abbahagyni.

E.G.

Fotók: Partyponty, internet

Nyolc év után Jamie Winchester és Hrutka
Róbert szerzõpárosa abbahagyja a közös
munkát, de utoljára, október 14-én, Szegeden
még egyszer eljátszották a hosszú együttmû-
ködés alatt született slágereket. A saját dalok
mellett a szerzõpáros kedvenc feldolgozásai is
megrezegtették a levegõt.

Jamie Winchester és 
Hrutka Róbert utoljára
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Igen, ismét itt van. Zenés, csillogó mûsor

szombat estére, amit lehet nézni, nem nézni,

de biztos, hogy mindenki hallott már róla, lát-

ta a reklámját, vagy fültanúja volt, ahogy errõl

beszélnek a buszon. Népszerû adás, nem lehet

vele hibázni. A zenét mindenki szereti.

Az elmúlt évekhez képest kicsit változott

a koncepció, nincsenek kiscsoportos elõdön-

tõk, ahonnan a legjobb továbbjut. A rosta so-

rán rögtön kiválasztották a döntõsöket. Idén a

legkülönfélébb emberek kerültek be: kislány,

nagylány, magyar, külföldi magyar, együttese

van, nincs együttese, sosem énekelt, énekta-

nárhoz járt, és még sorolhatnám. A nézõk sza-

vaznak sms-ben, mint eddig, a két legkeve-

sebb szavazatot kapó énekes közül a zsûri

választja ki a továbbjutót.

Zsûri. Idén változtattak: a rostán Eszenyi

Enikõ, Mester Tamás és Fenyõ Miklós válo-

gatta a tehetségeket, a döntõre azonban négy-

tagúra hízott a zsûri - Friderikusz Sándor tévés

személyiség is csatlakozott hozzájuk. Sokan bí-

rálják ezt a felállást, nem tetszik az embereknek

az odamondogatás, „kedvesebb” zsûrit szeret-

nének. Az énektudás fõ kritikusai Fenyõ Miklós

és Mester Tamás, akik idõnként – szerencsére –

homlokegyenest ellenkezõ véleményen van-

nak. Ez azonban teljesen jó így, hiszen mindenki-

nek más a szép, bár a hangok tisztaságát többnyi-

re mindenki ugyanúgy hallja. Friderikusz a

beszólogatós ember szerepét kapta vagy vállalta

magára. Õ az, aki megmondja, kimondja, õszin-

tén, mert õ ilyen, ez van,

ezt kell szeretni.

Minden szombaton

más-más témakörben

kell dalt választaniuk a

reménybeli megasztá-

roknak, amit a lehetõ

legjobban kell elõadni-

uk. Már a színpadi moz-

gás is számít, ennek fõ

bírája Eszenyi Enikõ.

Egy dolog zavaros szá-

momra: ha nem jó a

magassarkú cipõ a szín-

padon, akkor azt miért

az énekesnek kell felróni? Nem õ öltözik, õt öl-

töztetik, azt veszi fel, amit ráadnak. Ha magas-

sarkút adnak rá, azt veszi fel. Ha piros nyak-

kendõt, akkor azt. Választási lehetõség egyenlõ

nulla.

Az énekesek között van bátrabb, bátortala-

nabb, de a sokadik mûsorra már mindegyikük

magabiztosan mozog a színpadon. A korhatár

levitele miatt idén van két gyerekversenyzõ,

akik a „nagyokkal” együtt énekelnek. Érzek

ebben némi igazságtalanságot. Egyrészt azt,

hogy a két lánykának ugyanazt kell

teljesíteni,

mint a fel-

nõtteknek,

holott a te-

herbírásuk

valószínû-

leg sokkal

k i s e b b a z

életkoruk-

ból adódóan.

M á s r é s z t

a z o n b a n a

„Nézd, milyen

k i s a r a n y o s

lány, és milyen

jó hangja van, szavazzunk rá, nehogy kiessen és

sírjon szegényke!” típusú szavazati indoklások

megnehezítik a felnõtt versenyzõk érvényesü-

lését, akik nem kicsik, nem cukik, és igaz,

hogy jó hangjuk van, de akkor is... Kellene egy

külön verseny, gyerekeknek.

Szerintem semmit nem ér ma már nyer-

tesnek lenni. Persze, saját lemez meg autó, de

aki jó, arra amúgy is biztosan felfigyel egy

szemfülesebb kiadó, s a maga erejébõl is híres

lehet. A régebbi megasztárok ma már csak a

bulvárújságok címlapjain mesélnek gondjuk-

ról-bajukról, pedig egykor benne voltak a té-

vében, jól énekeltek, híresek voltak. Ám mára

– egy-két kivételtõl eltekintve – elfelejtõdtek.

De biztosan megéri elmenni, és egy ország

elõtt énekelni. Nem semmi dolog a tévében

szerepelni.

Papp Zita

Képek: internet

Megasztár 4.
C

D

Emlékszem az elsõ 30Y élményemre. Másodi-

kos gimis voltam, eljöttünk Szegedre Kispál

koncertre. Lovasiék elõtt játszottak. Akkor va-

lahogy nem fogtak meg. Srácok fura számok-

kal, hangzással, szöveggel.

Eltelt pár év, 2004-ben megjelent az elsõ

lemezük, az Egy perccel tovább címû koncert-

lemez. Majd 2006-ban a

Csészényi tér, 2007-

ben a Semmi szédítõ

magasság, és idén, ok-

tóber 13-án a No.4.,

ami a harmadik stúdió-

lemezük, de a sorban

a negyedik – innen a

név. A réges-régi kon-

cer té lményemhez

képest mindenkép-

pen elõrelépést je-

lent az összes album.

A No.4. pedig elõre-

lépés a többihez képest, de nagy fejlõdést ne

várjatok.

A szövegek kuszaságában kezd kialakulni

valamiféle rend, bár még nincs meg az a költõi

hatás, mint más együtteseknél, plusz még a

negyedik album után is fellelhetõek más ze-

nekarok nyomai. Így számomra a számok nem

mondanak sok mindent, nem lehet elgondol-

kozva ülni sokáig, csak átfutnak rajtam, és

kész. Mint ezek a sorok: „Mindenki, mindenki

úgy nyel, ahogy nyalat / egy fecske, egy fecske nem

csinál nyarat / két fecske, két fecske nem csinál

t e l e t / mindenki ,

mindenki úgy nyal

ahogy nyelet”. De

azért nincs veszve

minden. Ilyen az

Azt hittem érde-

mes c ímû szám:

„Azt hittem érdemes

meghalni csak ezér' /

h o g y e g y d a l t e l -

játsszak, és hogyha be-

lefér / színpadon halni

meg nem is így csatá-

ba”, és óhatatlanul is

a lemez befejezése elõtt elhunyt hatodik 30Y

tagra, a hangmester Bóra Dávidra gondolok.

Vagy a következõ sorok: „Van ez a szar élet, bár

szebb is lehetne/ ha nem volna kényszer, hogy min-

den szar este/ eljátsszam milyen szar nekem ez az

élet / hogy örülj, ha hozzáméred majd a tiédet”.

A számokat a Pannon Filharmonikusok

bázisán, a volt pécsi Parkmozi épületében vet-

ték fel. A helyszín rányomja bélyegét a hang-

zásra, kevesebb a torzító, a lemez egyszerûbb,

letisztultabb, ám az új hangszerek beemelése

fontosabb. Ez jót tett a számoknak, mert kü-

lönlegesebbek lettek. Ilyen egy jó helyre ra-

kott zongora a Hajóra szállt címû számban,

vagy itt-ott egy kis trombitaszó.

Olvastam pár kritikát, amik szerint a No.4

jó album. Számomra csak egy album a többi

mellett. A számok, a zenék még nem eléggé

kiforrottak, és még mindig emlékeztetnek

más zenekarokra. Nem találom benne azt,

amitõl 30Y-os lenne. Nincsenek nagyon jó szá-

mok, csak 12 átlagos. Az irány viszont jó, érez-

hetõ, hogy kialakulóban van valami, amire

szükségünk van. Hiszen ilyen irányba kellene

mozognunk, mert ez sokkal fontosabb, mint

pár popkultúrában mozgó tiniceleb.

Szilágyi Kata

12 átlagos dal az új lemezen30Y: No. 4.

A választás lehetõsége
egyenlõ a nullával
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Bevallom, nem tudom mennyire meglepetés

ez a tény, hogy egy újabb együttes teljes albu-

ma tölthetõ le ingyen. Régen, mondjuk dur-

ván egy évtizede (kevesebb is az) még én is

gyakran jártam CD üz-

letekbe válogatni. Ha

volt egy kis megtakarí-

tásom, akkor vettem

valamit. Aztán bejött

az mp3 formátum, me-

lyet a lemezkiadók és

a mûvészek úgy ûztek

el maguktól, mint hívõ

ember a fellelni vélt sátánt. Legalábbis a cél

ez volt, de az már az elején látszott, intézke-

dések ide vagy oda, hogy még a rajongó is in-

kább ingyen letölti a számokat, minthogy

megvásárolja. Ez van. 

Ráadásul feltûntek olyan zenekarok, késõbb

óriási sikerrel, amelyek már eleve kiadó nél-

kül, ingyen letölthetõvé tették a zenéjüket. Az

egyik elsõ ilyen volt a 30Y vagy a Kaukázus.

Manapság pedig már külön internetes oldalai

vannak az együtteseknek, ahol ingyen meghall-

gathatók és letölthetõk az új számaik. Egész al-

bum letöltésének engedélyezése széles kör-

ben viszont még nem bevett módi,

gyakoribbak inkább a

„csalogató” lépések. 

Most viszont a

Heaven Street Seven

akarja a megjelenés

elõtt egy hétig elér-

hetõvé tenni Jazz

címû albumának

letöltését. Vala-

hogy szeretnék

megfordítani an-

nak a közismert

ténynek a logikáját, hogy a hallgatók igen

nagy százaléka másolja és letölti az eredeti al-

bumokat. Õk ezért a megjelenés elõtt ezt le-

gálisan engedik. Így valószínûleg, ha vala-

mekkora bevételtõl el is esnek a lemezeladást

illetõen, talán valamennyit vámként vissza-

nyernek a koncerteken. 

Ahogy a fiúk mondják, új szelek fújnak

manapság, és ez merész lépéseket kíván

a zenészektõl. Merész és szimpatikus,

azt lehet erre mondani. Én amúgy is

szeretem a jazzt, és sze-

retem a Hs7-t. Talán

r e m é n y k e d h e t e k ,

hogy a kettõ ötvözete

is igazi siker

lesz. Én biz-

tos meghall-

gatom leme-

zen, és majd

koncerten is.
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Ami jegyezzük meg, nem a

világ vége, csupán rövid le-

állás, ideiglenesen. Ezt csak

az egyik ismerõsöm felve-

t é s é r e m o n -

dom, aki, mint

Red Hot Chilli

Peppers rajongó, a hír hallatán a

világ nagy tõzsdéinek krachját,

valamint a világvégét egyszerre

jelentette be, az emberiség szo-

morú bukásának elkerülhetetlen

víziójával megfûszerezve. És itt a

lényeg a szomorún volt. Ámde,

aki egy kicsit a hír háttere mögé

néz – mint azóta remélem, Tibi

barátom is megtette – megláthat-

ja, hogy ez a bejelentés pusztán pihenésrõl, és

egyéni mûvészi élvezetek hajhászásáról szól,

semmi többrõl. Túlhajtották magukat, leg-

alábbis errõl beszélt Anthony Kiedis énekes.

Állítólagosan nem pihentek a Californication

megjelenése óta, ami valljuk be, elég régen,

még 1999-ben volt. Még gimnazista voltam,

hát tényleg nem ma volt. Ráadásul azóta meg-

jelent már a legutóbbi, Stadium Arcadium cí-

mû korongjuk is (elõtte meg a By the way),

amihez szintúgy kapcsolódott egy nagy,

világkörüli turné. No hopp, egy évet pi-

henni meg családozni akarnak, tessék

kedves rajongók hozzászokni a gondo-

lathoz, hogy egyrészt, családos emberek

lévén, velük fog-

nak foglalkozni,

másrészt megte-

hetik, akár egy

évig is, mivel a

saját maguk urai,

így akár már

most is életük

végéig lehúz-

hatnák a kon-

certrolót, nem

kellene soha-

sem koldulni-

uk a Kárász ut-

cán. Még a fogukhoz nem fûlõ munkába se

kell beállniuk, igaz, 1983 óta kialakult nép-

s z e r û s é g ü k

miatt ott való-

színûleg meg

is állna az élet. 

Viszont érde-

kes, amit Flea

(eredeti nevén

M i c h a e l

Balzary) mon-

dott, és egy ki-

csit meghök-

kentõ is. 25 év

zenekarban el-

töltött idõ után

tanulni szeretne, mégpedig zeneel-

méletet. Mosolyogtam egyet, aztán

rájöttem, hogy azért az önkritikát és

a tanulni vágyást mindig sokra be-

csültem. Bár arra van egy tippem,

hogy nem ez lesz Flea életének leg-

nehezebb „házi feladata”. Õ amúgy

két éves leállást prognosztizált. Nyu-

godj meg kedves Tibi, õk is csak a

gazdasági világválságot akarják ki-

húzni.

fotók: internet

Újabb ingyenesen
letölthetõ album

RHCP: 
Egy év szünet

Vannak, akik mellett nem lehet elmenni. Pe-

dig de szeretnék. Mondhatja erre bárki, hogy

akkor ne írj róla, ám az állam majd leesett, ami-

kor megtudtam, hogy az amerikai álom egyik

megtestesítõjének, tinilányok millióinak pél-

daképe, az amerikai number one pusztán a má-

sodik helyezését jegyzi. 

A Womanizer címû dala

ugyanis egyre nagyobb

magasságokat hódít meg,

és a Billboardon is eljutott

már az elsõ helyig az al-

bum. A visszatérés tehát

sikeresnek mondható, in-

nen már csak õ ronthatja

el ismét. Ami, valljuk be,

benne van a pakliban.

A másik nagy feladata

pedig némiképp tisztázni a múltját, mert fel-

adata itt is van, bõven. Neki több volt, mint

rossz széria az, ami olyan durván egy (másfél-

két?) éve ment végbe az életében – gyermek

ölben tartása kocsiban, gyorshajtás, jogsi nélkü-

li vezetés, etcetera.

Most amúgy ez utóbbi alól tisztázták õt,

lehet, az esküdteknek szimpatikus volt a

hölgy, esetleg tényleg elfogadható volt az indok,

hogy a paparazzik elõl menekülve más válasz-

tása nem volt. Hasonló amúgy van a magyar

büntetõjogban, persze arról komoly (vagy ke-

vésbé komoly) vitákat lehetne folytatni, hogy

ez az eset beleilleszthetõ-e a magyar Btk. 30.

§-a szerinti végszükség

esetébe. De ebben az

e s e t b e n i s e s k ü d t e k

mondták ki az áment az

ügyre, mégpedig 10-2

arányban ártatlannak ítél-

ve Spears anyukát.

Az elsõ lépcsõfokra

tehát már felkapaszko-

dott, és higgye el min-

denki, nem sajnálom

tõle ezt a felmentõ

ítéletet. Sõt, inkább jó látni, hogy van

egy nõ, aki azzal foglalkozik, amihez ért.

Az énekléssel. Most az lényegtelen,

hogy szeretjük-e vagy sem. Nyilván

kelendõ cikk a hölgy, veszik is,

mint a cukrot. Inkább ilyen híre-

ket olvassak, mint olya-

nokat, amik rossz

anyáról, részeg,

drogos nõrõl szól-

nak, aki nem fél-

ne megölni ma-

gát. Csak ezek a

paparazzik ne

lennének.

fotók: internet

Már megint Britney

Összeállította:

Boros Tamás
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fotók: internet
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Nov. 1. – Festum omnium sanctorum.
Vagyis Mindenszentek. Ilyenkor mindenki ki-

látogat a temetõbe, meglátogatja elhunyt hoz-

zátartozóit. Megtelnek a sírok az elmúlás jel-

képes virágaival . Az emberek gyertyát

gyújtanak, és elveszített szeretteikre emlékez-

nek. Aki mindezt megtette, és nem haza

ment, hanem a Jate Klub felé vette az irányt, a

Kiscsillag zenekarral találhatta magát egy lég-

térben.  Az estét a Szóda zenekar nyitotta, túl

sokat nem tudok elmon-

dani róluk, egyszerû

tingli-tangli beat – hogy

rögtön a Lovasit idéz-

zem. A Kiscsillag meg-

alakulása óta rengeteg

indulatot gerjesztett a

Kispál-rajongók köré-

ben. Sokan fikázták az

elején, majd kezdtek

„rájönni”, hogy „jobb”,

mint a Kispál stb…

Nyilván mindkét oldal

túlzás, a lényeg az, hogy ez egy zenekar, van

benne 4 faszi, akik egyre jobban nyomják.

Nyilván nem most jöttek le a falvédõrõl, tud-

ják, mitõl döglik a tiniszív… ilyen is lett. 

A koncert gerincét természetesen a Greatest

hits lemez adta.  Elhangzott jó néhány szám a

majdan megjelenõ új Kiscsillag albumról is,

köztük a Fishing on Orfû, illetve a Van-e szán-

dék címû szösszenetek. A zenekar rendkívüli

energiával csapott a bítre éhes fiatalok közé,

olyan érzésem volt, mintha '93-ban lettem vol-

na, valami feltörekvõ klubzenekar koncertjén.

Volt itt izzadság, sör és lökdösõdés, minden mi

egy rokksztár álma. Attól függetlenül, hogy a

tagok nem ma kezdték, volt egyfajta amatõr bá-

ja az egésznek, ami még jobban megdobta a

produkciót. Mindemellett k*rva jól szólt.  A da-

lok nagy része jóval gyorsabb volt, mint a leme-

zen, nyilván tisztában voltak vele a bítsztáru-

rak, hogy ezt így, és csakis így lehet és kell. 

A Kiscsillag lassabb

dalai is jól beillesz-

kedtek a mûsorba,

épp csak annyi idõt

hagyva a folyamatosan

mozgolódó fiatalság-

nak, hogy igyanak egy

kortyot . A Lovas i -

Lecsó páros nagyon jól

mûködött, már-már

olyan egységben, mint

a Korda házaspár.  Ózdi

visszafogottan hozta a

basszust, még a kapkodósabb tempóknál sem

lehetett kizökkenteni. Az est egyik fénypont-

ja volt az a dal, amit Lecsó úgy konferált be,

hogy ezt a számot a Lovasi a farkához írta… és

tényleg így volt. A tükör elõtt nézegeti magát,

vagy ilyesmi… A másik a Sószsák címû szám,

aminek a lemezen egy Rátgéber által énekelt

angol verziója szerepel. Lelkesen fogadta a

nagyérdemû, fõleg, hogy felajánlották nekik a

választás lehetõségét, hogy a basic-angollal

vagy magyarul óhajtják-é meghallgatni a dalt.

Utóbbi nyert. Na és a végén még egy-két las-

súság, majd búcsúzás, de nem visszatapsolós

módon, hanem csak úgy... Kihagyták a felesle-

ges köröket, szépen eljátszották még az Állnak

a férfiakat, és nagyjából viszlát. A koncert után

igazán nagy érdeklõdés övezte a muzsikuso-

kat, úgy érezhették magukat, mint Enrique

Iglesias, vagy valami híresebb személy. Min-

denki velük akart inni, vagy csak mondani ne-

kik bármit. Kellemes este volt, köszönjük szé-

pen. A mihamarabbi viszontlátásra! Menjünk

aludni!

Szöveg, fotó: Fakan Csaba

Na hova hoztalak?

Október 26-án, vasárnap 17 órakor került

megrendezésre az Ifjúsági Ház Rendezvény-

központban a Szegedi Divatiskola jubileumi

vizsga- és gálamûsora, ahol egyrészt a taninté-

zet fennállásának 10.

évfordulóját ünne-

pelhette a közönség,

másrészt pedig szo-

kásos vizsgabemuta-

tót láthatott az elsõ-

sök és a végzõsök

munkáiból. A bemu-

tató és a gálamûsor

közötti másfél órás

szünetben a hallgatók

terveit és kész munká-

it lehetett a földszinti

kamarakiállítás kerete-

in belül megtekinteni.

Tervezõk, hozzáértõk

és puszta érdeklõdõk

egyaránt voltak a kö-

zönség soraiban, közel

teltházas volt a rendez-

vény. Miután Tóth Csabáné igazgatónõ és

Mészáros Éva, a tanintézet egyik oktatója üd-

vözölte a közönséget, megkezdõdött a vizsga-

bemutató. A fõ irányvonal, a tervezõknek egy

évvel elõre kiadott téma a Tisza volt, mint

természeti és urbánus jelenség. A folyó min-

den alkotónak mást jelentett – a ruhákon tük-

rözõdtek is az eltérõ benyomások, inspirációk

és érzelmek, azonban a víz látványát minden

hallgató igyekezett visszaadni. A végzõsök

közül Horvát Ágnes a Tisza áramlását szerette

volna leginkább szemléltetni munkái-

ban, a kétrétegû kelme felületébe

csillogó üvegeket rejtett. Kiszely No-

émi, bár jellemzõen nagy felületek-

kel dolgozik, mindig kínosan ügyel a

részletekre. Idén az õsz és a Tisza

„kapcsolata” ihletette meg, s a szabás

nélküli, batikolt ruháin fel is tûnik a

sárga-barna levelek motívuma. Volt,

aki a festett muszlinselyem kelmét

szecessziós ékszerekkel tette még

csillogóbbá, a folyóhoz hasonlatossá, s volt, aki

ezüstszínû és csíkos organzában álmodta meg

a „Tiszás” ruhakölteményeit. Egy tehetséges

elsõévest, Vukov Ildikó Teréziát az esti Tisza-

part hangulata ihletett meg, de Vincze Tímea,

a tiszavirágzás momentumait megragadó kol-

lekcióját is megcsodálhatta a közönség.

Mivel az iskola kis létszámú évfolyamok-

kal dolgozik, az oktatás családias hangulatú,

nyitott a viszony a tanárok és a tervezõnöven-

dékek között, viszont az elvárások szigorúak.

Sajnálatos, hogy az egyre csökkenõ hallgatói

létszám miatt az oktatás díja emelkedik, de az

is sok jelentkezõt elijeszt, hogy garancia sincs

késõbb az elhelyezkedésre. Kapcsolatokkal

ugyan bír az iskola, mégis, itt mindenkinek

magának kell a jövõjét alakítania. A tanintézet

segít, hogy a tanuló mély betekintést kapjon a

divat világába, történetébe, az anyagok helyes

használatába, vagy épp a divatiparban oly fon-

tos jogszabályokba. Van, aki sokra vitte, és sike-

rült jó posztban elhelyezkednie – akár külföldi

vállalatoknál is –, de van, aki jövedelem-kiegé-

szítés gyanánt tevékenykedik a divat világában,

esetleg önálló szalont nyitott.

Magáért beszél a tény, hogy a végzõs év-

folyam 4-es átlag felett teljesített – az össze-

tett elméleti és gyakorlati vizsgákat is tekin-

tetbe véve. A jegy ugyanis nem csak a

bemutatón felvonultatott ruhák, hanem az

írásbeli és szóbeli vizsgák, valamint a viselet-

történetrõl szóló szakdolgozatok értékelése is.

A hallgatók tapasztalatokkal és irányelvekkel

távoznak a divatiskolából, de hogy merre viszi

õket a sors, az csak rajtuk múlik.

Szöveg és fotók: Török Rozália

Kiscsillag, Szeged – JATE Klub

Tíz éves a Szegedi Divatiskola
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– A mindennapjaid szerves része a ritmus és a tánc...

– Nincs más, amit jobban szeretek. Szeretem a

zenét, szeretem a közelséget, azt a fajta embe-

ri viszonyt, amit kialakítunk egymás között.

– Hogyan kezdtél el táncolni?

– A legmeghatározóbb édesanyám

volt, miatta kezdtem el táncolni.

Sok minden érdekelt, de pontosan

nem tudtam, hogy mit akarok éle-

tem végéig csinálni. Édesanyám

azonban úgy látta, hogy vannak

ambícióim a tánc felé. Igaza lett.

Lementünk Pécsre, a Mûvészeti

Szakközépiskolába felvételizni, és

megtetszett. Megtetszett az a sok

lány, aki körülvett. Egybõl kitisz-

tult a kép, hogy mi is akarok lenni:

táncos.

– Mikor érezted, hogy már nem csak ta-

nulod a táncot?

– Szép lassan jön rá az ember, hogy

táncos, színházi táncos. Amikor a

tánc legbelülrõl jön, és vannak pil-

lanatok, mikor szinte libabõrös le-

szel, az igazán kellemes élmény.

Pécsett megtanították az alapokat,

azt mondták, hogy tehetséges is le-

hetek, ha elég energiát és idõt for-

dítok a táncra. Próbálok ennek ele-

get tenni.

– Ütköztél-e fizikai korlátokba?

– Különbözõ férfias sportokat ûz-

tem, ezáltal sokkal kötöttebb és erõsebb vol-

tam a többieknél, több izom volt rajtam. A tán-

cosok nagy százaléka vékony és hajlékony.

Amikor én odamentem az iskolába, egy nagy 

A betû volt a spárgám, amit osztálytársaim vic-

cesnek találtak. Szerencsére ki tudtam maga-

mat annyira nyújtani, hogy sikerült a határai-

mat megtalálni, amit egy profi táncos

közösségben elismernek.

– Hol van ez a határ?

– Nem nagyon van olyan, amit ha kérnek,  ne

tudnék megcsinálni…

– Mi fogott meg annyira ebben a világban?

– A színház. A szüleim is vittek színházba, de

gyerekfejjel akkor még nem éreztem át annak

az atmoszférának a különlegességét. Egy ki-

csit én is éltem a tizenévesek életét, suli, disz-

kó, csajozás, nem voltam egy mintafiú. Próbál-

tam odafigyelni a barátaim ritmusára. Amikor

az ember belekóstol, hogy hogyan épül fel egy

darab, a fények, a közönség, a nézõtér – az fan-

tasztikus élmény.

– Mi kell ahhoz, hogy napról-napra csinálni tudd ezt?

– Kitartónak kell lenni, és ugye az életben bár-

mit csinál az ember, vannak olyan buktatók,

olyan próbatételek, amikor dönteni és választa-

ni kell. Minden nap egy kihívás, minden nap

elölrõl kell egy kicsit kezdeni. Nem úgy mûkö-

dik, hogy tág vagyok, nem úgy van, hogy reggel

bemegyek a próbaterembe, és minden mûkö-

dik, hanem az izmokat szép lassan megint ki

kell nyújtani. Minél késõbb van, annál jobban

zsugorodnak az izmaink. A nap végére beszûkül

és elfárad az összes izom, és akkor azt megint ki

kell nyújtani, és ez mind fájdalommal jár. 

Ezt kell megszokni, és ezzel kell megbirkózni

minden nap. Vannak, akiknek ez túl nagy ár.

– Te megszoktad.

– Valahogy eldöntöttem, hogy megpróbálok a

legmesszebbre eljutni ebben a szakmában a

képességeimhez képest. 15 évesen nem gon-

doltam át, hogy mivel is jár ez, csak hagytam,

hogy az érzelmeim hajtsanak elõre, és keveset

gondoltam arra, hogy a testem hogyan fog rea-

gálni. Ha efelé vitt a sors, akkor ennél mara-

dok, és ennek élek. 

– Mit gondolsz a kudarcról?

– Igazából a mának élek. Megpróbálom meg-

ragadni a szép dolgokat. Nem biztos, hogy

minden összejön, de nem fogok fel tragédiá-

nak semmit. Például egy ausztráliai együttes-

hez szerettem volna menni, fel is vettek, de a

papírok miatt nem sikerült elintézni. Nem le-

het tudni, hogy miért, de Szegedre sodort en-

gem az élet, és örülök neki.

– Sérültél már meg tánc közben?

– Egyszer eltörtem a bal lábfejemet és az

egyik ujjamat, de a fejem is tört már be.

– Ezek hogyan történtek?

– Mind tánc közben volt. Volt, mikor ugrásból

rosszul érkeztem, volt, amikor annyira meleg

volt és annyira intenzív volt a tánc, amit csinál-

ni kellett, hogy megcsúsztam a saját izzadtságo-

mon és kicsúszott a kezem, mikor meg kellett

volna magamat tartanom. Az ujjam pedig úgy

tört el, hogy egy lányt kellett volna elkapnom

egy hatalmas ugrásból, de nem jól érkezett.

– Megvalósulnak-e a vágyaid tánc közben?

– Kihívásokra van szükségem, és ezt jelen pil-

lanatban nem annyira találom. Keresem. Úgy

gondolom, hogy majd jön idõben, amikor jön-

nie kell. Arra sodor az élet, amerre szükségünk

van, még ha nem is az a legjobb. Keresem azt,

amit igazán szeretek, még a táncon belül is.

Hogy mi az, amikor azt érzik körülöttem, hogy

szárnyalnak és repülnek velem együtt. Újítá-

sokra és újdonságokra van szükségem. Mert a

fejlõdéshez szerintem szükség van erre.

– Idén nyáron Haller Jánossal, az együttes egyik

tagjával elindítottatok egy Testközelben- tánctábort.

– Ez nagyon érdekes, kihívás. Sok ember jön.

Mindenkibõl ki akarjuk hozni a legjobbat,

akik hagyják. Jó csapatot alkotunk. Érdekel a

tanítás, a tánc által sok mindent át tudok adni

másoknak. Próbálok hatással lenni az embe-

rekre, pozitívan segíteni õket.  Külsõ szem

többet lát, mint amit te gondolsz magadról,

vagy mint amit a tükör mutat. Izgalmas na-

gyon, de még mindig kell valami más…

– Mi az, amit most a legfontosabbnak tartasz?

– Most az önfejlesztés az elsõdleges, és hogy

jobban nyissak a környezetem felé. Még több

energiát szeretnék arra fordítani, hogy megis-

merjem az embereket, több idõt töltsek velük.

Jó a társulat, jó a csapat. Szeretem a várost is,

olyan, mint egy kis gyöngyszem.

E.G.

Nincs más, amit jobban szeretek
„Szeretem a hõsies dolgokat, az Új

világ címû darabot szerettem a leg-

jobban táncolni. Ebben van minden:

tûz, víz, háború és szerelem” – akár-

csak magában a táncban. Interjú a

Szegedi Kortárs Balett táncosával,

Finta Gáborral:

N O N - S T O P  c í m û
i f j ú s á g i  m û s o r u n k

R ó l a d  s z ó l !

Hát nem látod?
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Utazásunk elsõként a színpad alatti helyiségbe

vezetett. Zsúfolásig megtelt a terem, ahol kellé-

kek sokasága várt ránk. A székek és asztalok

mellett láthattuk azt a hatalmas szivacsot is,

amelyre a színészek a színpadról lezuhannak, ha

éppen ezt követeli meg a darab cselekménye.

Talán kevesen tudják, hogy a színpad alatt meg-

húzódó liftek segítségével hozzák-viszik a dísz-

leteket (amiket a színház alvállalkozók útján ké-

szíttetett el), mint ahogyan sokszor az sem jut

eszünkbe, hogy egy-egy produkció több száz

ember aktív közremûködését igényli. Mint

megtudtuk, veszélyben azonban senki nincsen,

hiszen komoly erõfeszítéseket tesznek azért,

hogy ne ismétlõdhessen meg az, ami 1885-ben

történt. Tûz ütött ki, s rendkívüli pusztítást vég-

zett, ma azonban már a legmodernebb tûzvédel-

mi eszközökkel van felszerelve az épület.

Utunk következõ állomását a színpad mö-

götti hatalmas tér jelentette, ahol elsétáltunk a

vezérlõpult mellett, röpke pillantást vethet-

tünk oldalról a színpadra, illetve megcsodálhat-

tuk azt a több emeletnyi magasságot, ahonnan

a díszletek s a függönyök sokasága hull alá.

Ezután felmentünk az épület egyik legma-

gasabban fekvõ részére, a mûszaki személyzet,

a világosítók egyik fõhadiszállásra, s felülrõl

csodáltuk meg a játékteret. A szomszédos szo-

bában a varrónõk serényen dolgoztak az éppen

aktuális jelmezeken. A szemfülesebbek a férfi-

ak jelmezeit tároló szobába is bekukkanthat-

tak, ahol rengeteg érdekes darab sorakozott.

Az idegenvezetés után következett a be-

szédtechnika óra, ahol Melkvi Bea mûvésznõ

nagy szakértelemmel próbálta gyors nyelvtö-

rõkkel megpergetni az oly kevéssé szószátyár

hallgatóság nyelvét. Aki késztetést

érzett, Szenes Márta pszichológus-

sal tarthatott helyzetgyakorlatokat,

s a jövõ tehetségei is kipróbálhat-

ták magukat. A mozgásra vágyó

vállalkozókat a marcona táncos fi-

úk táncórára kísérték.

„Nagyon fontos a fiatalok megnye-

rése és becsalása a színházba, hiszen ké-

sõbb õk lesznek, akik majd szeretik, vagy

nem szeretik a színházat” – ezt már

Gyüdi Sándor fõigazgató mondta,

akivel arról beszélgettem, hogy mit

adhat a teátrum az új generációnak.

A színház merészen választ kicsit

megosztóbb darabokat is, amely a fi-

atalság szabatosabb, vakmerõbb hangnemére van

szabva.

„Kaptunk kritikákat a vaskos kifejezések hasz-

nálata miatt, amelyekre igyekszem személyes vála-

szokat fogalmazni. A zenében már nem lepõdünk

meg disszonáns hangokon, a szó direktebb jellegébõl

adódóan azonban van, aki felháborodik, ha hason-

lóan sokkolót lát a színpadon” – fejtegette a te-

átrum elsõ embere, s úgy véli, hogy nem a

színházban hallanak elõször káromkodásokat a

fiatalok. Szerinte egyik kifejezés sem volt ön-

magában szitokszó, hanem az adott társadalmi

réteget jellemezte. A fõigazgató szegedi isko-

laigazgatókkal is egyeztet egy-egy évadtervvel

kapcsolatban, akik nem mindig értenek egyet

abban, hogy mi a fontosabb: a klasszikusok

vagy az ismeretlenebb, de izgalmas mûvek fel-

fedezése. Persze az egyensúly az ideális.

„Tudom, hogy kitárult a világ, és nehéz ver-

senyre kelni a számos programmal, ezért is igyek-

szik a színház minél csalogatóbb programokat szer-

vezni” – árulta el Gyüdi Sándor, aki maga is az

SZTE TTK-s hallgatója volt.

Este a Kávéház és a Kell egy csapat c. da-

rabokat tekinthették meg a nézõk, miután az

egyetem oktatói a színház mûvészeivel együtt

ajánlottak egy-egy darabot a közönségnek,

kedvcsinálóként.  

„Jó alkalom, hogy a hallgató lássa oktatóját

magánemberként, hogy ha az egyetemen nem is tud-

nak szorosabb kapcsolatot kialakítani, itt kicsit az

egyetemen kívül találkoznak, vagy ha ismerik is egy-

mást, ezzel is mélyül az ismeretség” – indokolta

meg a fõigazgató közös ünneplés és barangolás

egyik okát.

Balázs Marietta és Fizel Nikolett

fotó: B.M.

A mûvészbejárót használtuk
A 125 éves Szegedi Nemzeti Színházban a hallgatók a függöny mögé kukkanthattak

„Hátulról még egyszer” – olvasta Pata-
ki Ferenc színész a programot a szín-
ház aulájában összesereglett egyete-
mistáknak, akik október 15-én, Gyüdi
Sándor fõigazgató beszéde után a fõbe-
járat helyett a hátsó és a rejtett bejárat-
okon át, bennfentesként járhatták be
az épületet.

Neil Gaiman neve ma már itthon is ismerõsen

cseng, hiszen a Csillagpor címû regényébõl

készült filmet nagy sikerrel játszották a mo-

zikban. Akinek tetszett a film, vagy elolvasta

az alapjául szolgáló regényt, annak min-

den bizonnyal tetszeni fog a szerzõ

egy másik, hasonló mûve is. Aki

pedig még nem találkozott

Neil Gaiman nevével,

annak sosem késõ

elkezdeni, és a kez-

d é s h e z t ö k é l e t e s a

Sosehol címû alkotás. 

A történet Londonban

játszódik. Adott egy Richard

nevû férfi, akivel egyre kegye-

sebb az élet: beilleszkedett a nagy-

városi forgatagba, vannak barátai, van

jó állása, és a szeretett nõvel készül össze-

kötni az életét. Vannak ugyan kétségei, de

az élete sínen van. Ugyanekkor egy lány va-

lahol az idõn kívül sebesülten menekül üldö-

zõi elõl úgy, hogy ajtót nyit ott is, ahol egyéb-

ként nincsen. Védelmet keres és Richard-ba

botlik, aki azon nyomban hazaviszi, és segíte-

ni akar neki. Idõközben feltûnnek az üldözõk

is, a két torz gyilkológép, akik titokzatos

megrendelõjük utasításait követik. Richard

meghozza a lánynak a kért segítséget, de

Carabas márki személyében. A lány eltûnik,

a férfi azonban utána megy, és amikor végre

megtalálja, már nincs visszaút – menthetetle-

nül belekeveredik a Lenti Londont és a Fen-

ti Londont átölelõ nyomozásba, melynek

célja, hogy megtalálják a lány, Ajtó

családjának kiirtóját. A történet-

ben feltûnik még Vadász,

Lenti London legendás

testõre, a patkányem-

berek, az Earl, aki-

nek székhelye az

Earl's Court (a lon-

doni metró egyik

megállója), s egy angyal,

aki talán a kulcs mindenhez...

A fantasy rajongóinak ajánlom ezt

a könyvet, és mindazoknak, akik szeret-

nének kicsit kilépni a hétköznapok szürkesé-

gébõl, és egy sodró erejû kaland részesei len-

ni, ahol sosem tudhatják, ki a jó barát és ki az

ellenség. A könyvet az Agave Kiadó adta ki

2008-ban, eredeti címe Neverwhere.

Papp Zita
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Neil Gaiman: Sosehol

www.hokkento.hu
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Most én kérdezek Tõled – kezdeményezi az in-

verz-interjút Zsolt, és kifaggat, hogy mikor és

hol hallottam elõször a filmrõl. Nem volt alkal-

mam megnézni a sajtónak szóló vetítést, így a

film elõtt arra biztat, hogy helyette is nézzem

meg „jól” a filmet, mert õ ettõl az élménytõl meg

van fosztva. Hiszen hiába nézi, nem látja, mert a

forgatási élmények és közös munka folyamán

kialakult személyes kapcsolatok

sem engedik, hogy nézõként ér-

tékelje a vásznon látottakat.

Eközben a stílusosan félsötét

Casablanca-kávézóban a legmegka-

póbb snitteket vetítik a filmbõl, rá-

hangolódásképpen a noir-stílusra.

Nyomozónk visszatér a mozilátoga-

tóra, akit látom, nagyon szeretne

megérteni. Örülne, ha va-

lódi kíváncsisággal

és várakozással ülne

be egy-egy magyar

filmre a nézõ, nem

prekoncepciókkal

vagy esetleg elõí-

téletekkel. A jó

élményeket pe-

dig úgyis gyor-

san továbbadja.

– Ha a sarki

péknél jó a kif-

li, azt minden-

ki tudja, ha pedig nem, akkor hiába hirdetik bárhol.

Én az ilyen pékes sztorikban bízom – beszél a

szájról-szájra terjedõ pletyka erejérõl.

Késõbb arról érdeklõdöm, hogy mennyire

tendencia az, hogy az utóbbi filmbemutatókon

ismét a komorabb (Tabló, Lányok) hangulatú

filmek uralkodnak (igaz, a magyar filmek so-

sem viseltek rózsaszín szemüveget).

– Minden rendezõ a saját módján láttatja a világot.

Minden idõszakban más-más régi korra éreznek

nosztalgiát, más ruhák és stílusok lesznek retrók, di-

vatosak. Úgy látszik, hogy most olyan rendezõgene-

ráció nõtt fel, akik gyermekkorukból jól emlékeznek

még Marlene Dietrichre vagy Bette Davisre.

Tény, ha Gigor Attila akár Orson Wellestõl

A gonosz érintését, vagy Billy Wilder Alkony

sugárútját látta kisgyerekként, beleíródott az

emlékeibe.

– Tarantino is így járt, aki egész gyermekkorát egy

videotékában töltötte, és az összes rosszabbnál

rosszabb akciófilmet végignézte, õ ennek egyfajta pa-

ródiájára készítette el a Kill Billt – meséli Zsolt.

Megállapodunk, hogy a film után még össze-

ülünk egy élménybeszámoló erejéig.

Gigor Attilával, a rendezõvel is

sikerül összefutnom, aki megoszt-

ja velem a film alapötletének ere-

detét. Elmeséli, hogy mindent

megfelelõ köz- és öniróniával

szeret kezelni, nem kedve-

li, ha nagyon komolyan,

komoran veszünk dolgokat,

habár tudja, a felhõtlen boldogság

képzete sem lehet igaz.

– Az elkomorodás elkerülhetetlen, ha

belegondolunk bizonyos dolgok-

ba, de azt sem szeretem, ha

azon kesergünk, hogy

egyszer meg fogunk

haln i – mondja .

Majd elárulja, hogy

elsõ nagyjátékfilm-

jét is nehezen ke-

zelhetõ helyzetek-

nek köszönheti,

amelyek olykor

megnehezítették

kapcsolatait más

emberekkel. Indulatai feszültséget generáltak,

amelybõl megszületett az alig beszélõ, nem

kérdezõ figura, a kórboncnok Malkáv Tibor.

– Volt az életemnek olyan szakasza, amikor ezek a

kommunikációs problémák hatványozottan értek,

féltem megszólalni bizonyos helyzetekben, féltem az

emberektõl. Ha mondok valamit, nem vagyok ab-

ban biztos, hogy az teljesen igaz, akkor hogy lehet-

nék benne biztos, hogy amit te mondasz, az igaz? –

utal ezzel a mindent átjáró kettõsségre, bi-

zonytalanságra.

Sok kérdése van még, érdeklõdik minden

iránt, nem szereti megmondani a tutit semmi-

rõl, habár van, amirõl határozott véleménye

van. Az emberi kapcsolatokról tervezi követ-

kezõ moziját is.

A film után még sikerül pár szót váltanunk

Anger Zsolttal. Most én is kérdezek. Kiderül,

hogy számos ötletet adott a filmhez, amely so-

rán pénz- és idõhiány okán is születtek igazi

egyedi megoldások. S habár ragaszkodtak a for-

gatókönyvhöz, a véletlenül felnyíló szempilla

spontaneitása csak hozzáadott a film értékéhez,

csakúgy mind a szereplõkre csukódó mozi ajta-

ja. Az életben idegenül mozgó boncmester fi-

guráját szándékosan távolságtartónak formálja

meg, amelyhez a film folyása, sodrása is idomul.

– Ez az ember mindenki szemében nagyon furcsa,

azonban neki pont a többiek azok. Számára az

egész fordítva mûködik. Õ sem érti a társadalmat,

de õt sem értik – magyarázza Zsolt.

Életidegen látásmódja átalakul a vele tör-

téntek után, amely a krimi történetszövetén

keresztül elvezeti õt az élõkhöz. A tótágast állt

életfelfogás és interjú lassan helyrebillen.

Balázs Marietta

Bár a film eredetileg dokumentumfilm beso-

rolást kapott, 5 perc után hangos hahotázásban

törtem ki a látottaktól. Az animációs betétek

egy számítógépes stratégiai játék formai ele-

mei közé helyezik a hírhedt terrorista felkuta-

tásának lépéseit. A film rendezõje és egyben

narrátora, Morgan Spurlock országról országra

járva keresi Oszamát, illetve embereket kér-

dez az amerikai külpolitikáról.

A sziporkázó kezdést követõen egy sebes-

séggel lejjebb kapcsol a film. Betekintést

nyújt az egyiptomiak, a szaúdiak, az afgánok,

az izraeliek és a pakisztániak Amerikáról alko-

tott véleményébe. Többségében azt gondol-

ják, hogy az amerikaiakkal nincs gond, annál

inkább a kormányukkal. Mivel az amerikai

hajsza Oszama Bin Ladenért évek óta tart

eredménytelenül, joggal feltételezi hát a ren-

dezõ, hogy nem is biztos, hogy meg akarják õt

találni. Ez Spurlock igazi indíttatása, ha az US

Army-nak nem megy, majd õ elõkeríti ezt a

gazfickót. Spurlock tehát saját keresési had-

mûveletével valójában az amerikai külpoliti-

kát próbálja meg kiparodizálni.

Az alapfelál lás tehát meglehetõsen

Michael Moore-os, csak hát Michael Moore és

Spurlock közt azért még mindig van különb-

ség, és nem az utóbbi javára. Azonban – a film

elején még igen éles kritikai hangvétel a végé-

re „szeressük egymást gyerekek” jellegûvé la-

posodik. Említést érdemel még a filmmel azo-

nos címû betétdal i s , amely a country

életérzést hívja segítségül a téma kiparodizálá-

sára. Az eredetileg feliratosnak meghirdetett

film végül sebtében szinkront kapott, Morgan

Spurlock magyar hangja Vujity Tvrtko lett, s

ez nem vált a film elõnyére.

Székely László

Hol az ördögben van Oszama Bin Laden?

F
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A pékekben bízik Anger Zsolt
nyitottságra biztat 
és visszakérdez

Majdnem elengedtem a kávéscsészémet,
amikor kérdéseimmel felvértezett beszél-
getésünkben Anger Zsolt, A nyomozó
fõszereplõje visszakérdezett. A szegedi
származású színész az egykori Vörös
Csillag Moziba, a jegyszedõ nagymamá-
jához „járt óvodába”, s most színészként
filmjének bemutatójára érkezett a város-
ba. Az idei Filmszemlén öt díjjal jutal-
mazott alkotás boncmestere kíváncsi a
nézõre, és annak is örülne, ha ez az ér-
deklõdés a nézõben is meglenne.

Szeressük egymást gyerekek
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Könnyed lejtésû, völgyek között húzódó utak;

jókedvû falusiak; egy kecsegtetõ üzlet remé-

nye; na és a Jagermeister. Kell ennél idilliku-

sabb kezdõkép? Nem hiszem. Azonban hamar

beköszönt a valóság, kell még egy aláírás a be-

teljesüléshez, ami azonban makacs módon

nem adja magát. Eddig nincs nagy mázli a

filmben.

Szekeres István elszánt ógyarmati lakos,

aki hisz még faluja felvirágzásában, ezért in-

kább felköti magát, mintsem lemondjon a lát-

szólag semmit nem érõ földjérõl. A film egyik

abszurditása, hogy a magának sírt ásó, magát

felkötõ Szekeres – kinek élete csupán egy kor-

hadt tölgyfaágon múlik – találja meg a falube-

liek jövõjének kulcsát, éppen ott, ahol senki

sem számít rá: a temetõ alatt. S hogy mi ez a

mázli? Az osztrák AMV olajtársaság egyik olaj-

vezetéke, amit hõseink könnyû szerrel meg-

fúrnak, s már indulhat is a temetésnek álcázott

árusítás. A falu fellendülni látszik, egymás után

gyûlnek a pénzzel teli befõttesüvegek. S akkor

Noskóné bogarat ültet férje fülébe, s megindul

a széthúzás, egyéni érdekek hadakoznak min-

denfelé, és Ógyarmat, lakosaival együtt megin-

dul a lejtõn. Elzavarják a segítõkész osztrák vál-

ságmenedzsert, magukra haragítják a falu eszét,

Szekeres Pistát, megérkezik a rendõrség, leve-

gõbe repül a tévések autója, egyszóval elszaba-

dul a pokol. Ezen a ponton a film laposodni

kezd, mind a falusiak, mind a rendõrség – leg-

fõképp a kommandósok bevetésével – elvetik a

sulykot, zavaró túlzásokba esnek, abszurd anti-

hõsökké válnak, és alig várjuk, hogy vége le-

gyen a hosszúra nyújtott herce-hurcának.

Ám még ebbõl a kaotikus éjszaká-

ból is kiemelkedik a Lukáts Andor ál-

tal életre keltett Szekeres karaktere,

aki mindvégig húzóerõ a filmben.

Nélküle egyhangúbb lenne a Mázli.

Ami nélkül viszont tudnánk élni, az

a hamisítatlan falusi szerelem felkel-

tésére való erõltetett törekvés; amin

méginkább ront a hip-hop mániás fiú

romantikusan induló, majd gyermeteg mó-

don végzõdõ lánykérése.

A Mázliról valamit azonban bizton állítha-

tunk: száz százalékig hungarikum. Kezdjük a

témával: olajbiznisz. Ráadásul illegálisan. A

film rendezõje, Keményffy Tamás szerint az al-

kotás „görbe tükör” akar lenni mind a témát,

mind a társadalom bemutatását illetõen. Ha ez

volt a cél, sikerült. Az elszegényedett, de ki-

törni vágyó falubeliek fejébe száll a dicsõség; a

kisemberek nagyokká avanzsálnak; a rendõrök

olajat vesznek a templom sekrestyéjében; a

kommandósok bevetés közben lehuppannak

egy kávéra a „megszállt” falu kocsmájában; a

tévések terrorakciónak titulálják autójuk fel-

robbantását. Mi ez, ha nem egy hatalmas frics-

ka napjaink helyzetére vonatkozóan? Nem

kell hát elutasítani, ha a filmet a szatíra mûfa-

jába sorolják.

Azzal azonban már vitatkozhatunk, ha

Kusturica hasonló témájú alko-

tásaihoz hasonlítják az elsõ

magyar „village comedy-

t”. Akkorát azért nem

szól a Mázli, még akkor

sem, ha a végén ismét fel-

törõben van a szerencse…

Fülöp Zsófia

Képek: internet

Száz 100% hungarikum
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A náci Németország a második világháború-

ban tanúsított viselkedését szerintem a mai

napig nehezen lehet felfogni. Tanítják ne-

künk orrba-szájba, számtalan történelemórát

rááldoznak a középiskolai tanáraink, hogy az

akkori eseményeket kivesézzük, de ez mégis

olyan megfoghatatlan. Én Auschwitzba is el-

mentem, hogy lássam, hátha megértem, de

nem lehet. Csak az érti, aki benne volt az ak-

kori szituációban. Meg az, aki részt vett a Hul-

lám mozgalomban.

A film egy valós

történetet dolgoz fel,

amely könyvben is

megjelent. A helyszín

Kalifornia, egy gimná-

zium, ahol az egyik

történelemtanár fel-

adata az autokrácia be-

mutatása a diákoknak.

Elhangzik egy kijelen-

tés, miszerint „ami a

második világháború-

ban történt, nem történhet meg még egyszer”.

Ekkor jön az isteni szikra, és a tanár észrevét-

lenül elkezdi befolyásolni a kamaszokat, akik

behódolnak. Más háttér, más motiváció. Van,

akinek nincs rendes családja, nincs hová kö-

tõdnie, ezért a mozgalomban egy „pótcsalá-

dot” talál magának. Van, akivel nem foglalkoz-

nak, lóg a levegõben, és a Hullám keretein

belül találja meg a célt, amiért érdemes tenni.

A kedvenc szereplõm a sziklaszilárd, lázadó

lány, Karo (a könyvben Laurie-nak hívják). Li-

berális családból származik, nincsenek sem

anyagi, sem szülõi korlátok, õ viszont lázad

minden ellen. Lázad a szülei szabad felfogása

miatt, és amikor alkalma nyílik, lázad a Hul-

lám ellen is. A gond csak az, hogy a barátja vi-

szont szívvel-lélekkel benne van a mozgalom-

ban. Az egyik veszekedés alkalmával elcsattan

egy pofon, és a fiú rájön, hogy ez nem mehet

így tovább. Ekkor elmegy a „vezetõhöz”, a tör-

ténelemtanárhoz, és kidolgozzák, hogyan lehet

egy olyan mozgalmat megállítani, amelynek

egyenruhája, egyenjele, egyen-üdvözlése és

egyen-gondolata van. Meg kell-e egyáltalán ál-

lítani? A tagok viselkedésére ugyanis kifejezet-

ten pozitív a hatás. Összetartanak, vigyáznak

egymásra, segítik egy-

mást mindenben. De

csak, ha tag a másik.

Aki nem tartozik kö-

zéjük, azt kirekesztik,

elutasítóak és agresz-

szívek vele szemben.

A mozgalom kezdi ki-

terjeszteni „uralmát”

a középiskola falain

kívülre is. Tehát meg

KELL állítani.

De a tanár is

ember. Követ el hibákat. Ilyen a fel nem is-

mert õrület. Mindig vannak fanatikusok, és a

fanatikusok szélsõséges viselkedésre képesek.

A késõn leállított kamaszok között van, aki

nem hajlandó elfogadni, hogy VÉGE, és olyan

lesz, ami nem vall egy „Hullám”-osra: fegyel-

mezetlen, szófogadatlan és önfejû. Hogy ez

mit jelent, csak a film végén derül ki.

„Sose felejtsd el, hogy a népszerû dolgok nem feltét-

lenül egyenlõek a jó dolgokkal!”

(Todd Strasser: A Hullám)

hellokitty

Fotó: internet

Pszichológiai kísérlet erkölcsi kérdéseket feszegetve

Filmajánló
IImmmmiiggrraannttss  ––  

JJóósskkaa  mmeennnnii  AAmmeerriikkaa  
Rendezte: Csupó Gábor

Hol? Mikor? Belvárosi Mozi, Balázs Béla

terem, 2008. november 20–26. 

Bevándorlással kapcsolatos kicsiny kérdõív:

miért özönlik minden emigráns az USA-ba? 

Mindenki hot-dog árulással akar meg-

gazdagodni? Vagy zenész és színész akar len-

ni? Miért hajszolja mindenki az amerikai ál-

mot? Azért, mert mindenkinek akkora melle

van, mint a fejem? Vagy, mert dollárral béle-

lik ki a szemeteskukát? Ki tudja? Csupó Gá-

bor, hazánk fia, aki maga is az USA lakosa,

görbe tükörben tárja elénk dilis álmodozó-

ink céljait, anekdotáit.

AA  qquuaannttuumm  ccsseennddjjee
Rendezte: Marc Forster 

Szereplõk: Daniel Craig, Mathieu Amalric

James Bond jó termék. Évek óta a piacon,

mint a Babaszappan vagy a Vénusz étolaj.

Tehát fogyasszuk szeretettel. Ezúttal sem

könnyû neki. Mr. Bond az ügynökség igazi

arcának felfedését tûzte ki célul, ám ez a fel-

adat sokkal veszélyesebb és összetettebb,

mint gondolta.

Egy MI6 ügynök boncolási eredményei

egy titkos bankszámlához vezetnek, onnan

már csak egy lépés az életveszélyes Camilla,

aki személyes bosszúja eszközeként kívánja

ügynökünket felhasználni...

A hullám

Mázli
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A sarkadi származású Béres Dezsõ 11 éves ko-

ra óta sérült. Õ a magyar paralimpia- csapat

szegedi képviselõje. Sportága a bocsa, mely-

ben szép sikereket ért már el, az idei pekingi

olimpia azonban nem úgy sikerült a számára,

ahogy szerette volna. A közelgõ EB-n és a

2012-es londoni paralimpián lesz lehetõsége

javítani.

De még mielõtt a bocsázásról és Pekingrõl

esne szó, nézzük, miket meséltek a meghívott

vendégek mindennapjaikról!

Az elsõ kérdések között szerepelt, hogy

érte-e már diszkrimináció bármelyiküket, ami-

re Dezsõ a következõt válaszolta: „Egyik taná-

rom még iskolás koromban kijelentette, hogy felesle-

ges nagyon törnöm magamat, úgyse vihetem sokra.

Ezzel szemben három szakmát is kitanultam, jelen-

leg pedig a Démásznál dolgozom telefonosként, igaz

csak a szerencsén múlott, hogy ott el tudtam helyez-

kedni.”

Fontos kérdés a mozgássérültek életében,

hogy a mindennapokat hogyan élik meg. 

Ezzel kapcsolatban szó esett az oktatásról,

azon belül is elsõsorban a felsõfokúról. A ven-

dégek elmondták, hogy a javuló körülmények

ellenére nem jellemzõ, hogy egy fogyatékkal

élõ, legyen az mozgássérült, gyengénlátó stb.,

részt venne egyetemi képzésben. A közleke-

désrõl sem tudtak sok jót mondani: „Sokan el

sem mernek otthonról indulni” – állapította meg

Szabolcs. Ha ebbe jobban belegondolunk, ez

valóban így van. Nagyon kevés mozgássérült

embert lehet látni a városban, nyilvánvalóan

sokkal kevesebbet, mint amennyien valójában

vannak. Ahhoz, hogy ezen a helyzeten változ-

tatni lehessen, a kialakult sztereotípiákat kéne

lerombolni. Ha a helyükön tudnánk kezelni

ezeket az embereket, akkor nagy javulás kö-

vetkezhetne be az életminõségükben. Ez nem

jelenti azt, hogy egyszerûen elég, ha sajnáljuk

õket. Sõt, talán nem is erre vágynak – ez a be-

szélgetés alatt is kiderült. Szabi röviden így

jellemezte önmagukat: „Se jobbak, se rosszab-

bak nem vagyunk, mint a többi ember.”

Tóth Zoltán a beszélgetés elején csendben

hallgatta a többieket, de természetesen az õ vé-

leménye is érdekelte a hallgatóságot. Zoltán

mesélt a vakok és gyengénlátók helyzetérõl,

szóba került a vakvezetõ kutya igénybevételé-

nek lehetõsége is, mellyel õ személy szerint

nem él ugyan, de másoktól hallotta, hogy nem

könnyû ilyen kutyához jutni és nem is olcsó.

És akkor lássuk, mi is a bocsa! Dezsõ e

sportágról elmondta, hogy a bocsázást kifeje-

zetten a négyvégtag-sérülteknek találták ki. 

A bocsázás a legtöbb ember számára ismeret-

len fogalom, pedig a legtöbben már láttunk

ilyen, vagy ehhez hasonló játékot. Az ellenfe-

lek igyekeznek a bocsát (nagy golyót) minél

közelebb juttatni a pallinóhoz (kis golyóhoz).

Ez legtöbbször gurítással történik. Játszhatja

egy-egy játékos egymás ellen, vagy párosok, il-

letve három fõs csapatok. A mérkõzéseket

rendszerint választott vagy kijelölt játékvezetõ

vezeti egyenes, kemény burkolatú pályán.

A sport testi vagy szellemi fogyatékosok

számára is kiváló lehetõséget nyújt az önmeg-

valósításra, a szabadidõ hasznosítására. Dezsõ

szerint azonban a gyakorlatban nem igazán fé-

nyes a helyzet: „Sokan nem használják ki a spor-

tolási lehetõségeket. Ennek oka fõként az informá-

cióhiány, vagyis hogy a sérültek nem értesülnek

arról, hogy hol, milyen edzések, foglalkozások zaj-

lanak. Emellett nagyon fontos a család segítsége is.

Nekem is rengeteg segített és segít a családom abban,

hogy ûzhessem a bocsázást. Ahhoz pedig, hogy vala-

ki élsportoló tudjon lenni, szponzorok kellenek.

Ezek szerzése komoly nehézséget tud okozni.” De-

zsõ többször is hangsúlyozta, hogy a parasport

nagyon Budapest-központú, illetve a fõváro-

son kívül a nagyobb vidéki városokban vannak

még lehetõségek (Pécs, Kecskemét, Szeged,

Miskolc stb.).

A hallgatóság érdeklõdött arról is, hogy

Pekingben jobb-e a mozgássérültek helyzete.

Dezsõ elmesélte ezzel kapcsolatos emlékeit,

élményeit, különösen az ottani – kifejezetten

a parasportolók számára készített – taxik tet-

szettek neki nagyon. „Ilyet még nem láttam ko-

rábban. De egyébként is jó a helyzet Pekingben, igaz

azt nem tudom, hogy csak a paralimpia miatt volt-

e ilyen vagy egyébként is.”

Ahogy már írtam, Dezsõt a beszélgetésre

elkísérte bocsa-edzõje, Antal Andor. Antal

1975 óta fõállású edzõ atlétikában, a szöuli

olimpia (1988) elõtt kezdett el fogyatékos

sportolókkal foglalkozni. A beszélgetés elején

elhangzott Milyen a jó kifejezés a fogyatékkal

élõkre nézve? kérdés kapcsán a következõt

mondta: „Nem szeretem az olyan megkülönbözte-

tést, mint hogy pl. épek és sérültek. Õk is ugyanolyan

emberek, mint bármelyikünk, legfeljebb kicsit több

segítségre szorulnak.”

Dezsõvel a beszélgetõ est után személye-
sen is váltottam pár szót.

– Hogyan értékeled a saját, illetve a magyar para-

limpia csapat teljesítményét a Pekingi játékokon?

– Saját teljesítményemmel nem vagyok elége-

dett, jobbra számítottam. Athénban párosban

bronzérmes lettem, ezt az eredményt szeret-

tem volna Pekingben is elérni, de sajnos nem

sikerült. A csapat sem szerepelt igazán jól, de

mindenképp ki kell emelnem Sors Tamást. 

Ez a pécsi fiatalember öt számban indult és

mind az ötben döntõs volt, 100m pillangón vi-

lágcsúccsal gyõzött és emellett két bronzérmet

is szerzett. 

– Milyen célokkal nézel a jövõ elé?

– Rövidtávú célom, hogy minél jobb ered-

ményt érjek el a közelgõ Európa-bajnokságon,

a távoli terveim között pedig a 2012-es londo-

ni paralimpiára való kijutás szerepel.

Kovács Andor

Kép: internet

Karate fiataloknak, idõsebbeknek

Névjegy
Név: Béres Dezsõ

Születési hely: Sarkad

Kora: 31 év

Sportág: bocsa

Edzõ: Antal Andor

Egyesület: Szegedi Mozgássérültek Alterna-

tív Egyesülete

Paralimpiai versenyszáma: egyéni, páros

Sikerei: párosban bronzérmes az athéni par-

alimpián (2004), Európa-bajnok párosban

(2005), világbajnoki ezüstérmes szintén pá-

rosban (2006), egyéniben negyedik az új-zé-

landi Világkupán (2003)

Kategória: BC4 

Beszélgetés Béres Dezsõ szegedi paralimpikonnal 
és fogyatékkal élõ szegedi társaivalA Juhász Gyula Pedagógusképzõ Kar If-

júsági Bizottságának szervezésében, ifjú-
ságsegítõ szakos hallgatók közremûködé-
séve l Béres Dezsõvel és két tes t i
fogyatékkal élõ társával, Papp Szabolcs-
csal és Tóth Zoltánnal beszélgethettek a
megjelentek. Dezsõt elkísérte edzõje, 
Antal Andor is. Az est fõszervezõje,
Döbör Ágota (SZTE JGYTFK Pszicho-
lógia Tanszék, fõiskolai adjunktus) vezet-
te fel a beszélgetést.
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Gondban a vezetõ labdarúgó szövetségek! 

A Nemzetközi (FIFA) és az Európai Labdarú-

gó Szövetség (UEFA) egyaránt nehézségekkel

küzd a következõ, általa felügyelt torna meg-

rendezése miatt. A 2010-es VB és a 2012-es

EB elõkészületei finoman fogalmazva is aka-

doznak. Az alábbiakban tekintsük át a leendõ

VB-rendezés hiányosságait, míg legközelebb a

2012-es EB elõkészületeivel foglalkozunk.

2004. május 15-e Afrika nagy napja volt.

Ekkor döntötte el a Nemzetközi Labdarúgó

Szövetség, hogy a 2010-es labdarúgó világbaj-

nokságot melyik ország rendezi. A FIFA rotá-

ciós rendszere miatt ezúttal Afrika országai

voltak érdekeltek, végül a rendezést a marok-

kói pályázat elõtt orrhosszal végezve a „legeu-

rópaibb”, leggazdagabb (?) afrikai ország, Dél-

Afrika kapta meg. Hogy ne legyen gond…

Infrastruktúra fejlesztése, ötcsillagos ho-

telek, tizenhárom, minden kívánalomnak

megfelelõ, korszerû stadion. Ez szerepelt a le-

adott pályázatban. Ezt kel-

l(ett) – volna – teljesíteni…

Ma már tudjuk, hogy

e z n e m f o g s i k e r ü l n i .  

Az építkezések nagyon 

visszamaradott állapotban

vannak. Az épületek alapja-

it már az elején lerakták

ugyan, de aztán mintha el-

vágták volna a munkálato-

kat. A tizenhárom stadion

helyett közben elfogadta a

FIFA a tíz stadionos válto-

zatot, azonban ezek felépí-

tése sem a kívánt ütemben

halad. Mindezekhez hozzá-

számítódik az eredetileg

legnagyobb problémának

kikiáltott tényezõ, hogy a közbiztonság nem

éppen ideális. A bûnözés burjánzik. Nagyjából

tíz percenként lõnek le valakit az országban, s

általában nyomozás sincs, nemhogy tettes. 

S akkor még nem beszéltünk a betegségek-

rõl, mivel a Dél-Afrikában élõ HIV-pozitívak

száma – a lakosság százalékában – a legmaga-

sabb a kontinensen. Így a kétkedõk hangja

egyre nõ…

A FIFA viszont kitart, s bízik benne, hogy

behozható a lemaradás. A felmerülõ esetleges

beugró rendezõk, mint Németország, Ausztrá-

lia, vagy éppen az USA csak reménykedhet.

De vállalja-e a szövetség, hogy beismeri, hogy

rossz döntést hozott, s nem Dél-Afrikának -

nem is Afrikának (?) - kellett volna adni a ren-

dezés jogát? Az elnök, Sepp Blatter szerint

nincs semmi gond, van mentõötlet az esetle-

ges nehézségek megoldására. Kijelentette

ugyanis, hogy a „2010-es labdarúgó világbaj-

nokságot Dél-Afrika rendezi, ez az A-terv, a B-

terv, és a C-terv is”. Már csak másfél év… Lát-

hatjuk, hogy minden rendben…

Pinczés Zoltán

fotók: internet

Figyeljünk oda tehetségeinkre!

1. Valahol 18-20 év körül elkallódnak az ígé-

retes magyar focisták.

2. Szeged számos tehetséges játékost „adott”

már a focivilágnak, miközben a Tisza Volán

csapata a harmadik ligában tengõdik.

E két mondatnak látszólag nincs sok köze

egymáshoz, egy október végi hír olvasása so-

rán a fejünkben mégis összefonódnak a fenti

állítások. Egy 13 éves szegedi srác ugyanis

szerzõdést kapott az egyik legnívósabb talján

klubtól, a Fiorentinától. A firenzeieknek any-

nyira megtetszett Szabó Zolika játéka – mert-

hogy így hívják ezt az ifjú titánt –, hogy már

haza sem akarták engedni Szegedre, de végül

azért megenyhültek az olasz vezetõk. A jobb-

oldali támadó posztján játszó Zoli immár az-

zal dicsekedhet, hogy õ az elsõ magyar fut-

ballista, akivel 16 éves kora elõtt kötött

szerzõdést külföldi klub. Mi pedig remélhe-

tõleg majd úgy 7-8 év múlva dicsekedhetünk

azzal, hogy van a válogatottnak egy kiváló fi-

atal támadója. Hogy ez tényleg így lesz-e, az

teljes mértékig bizonytalan. Mert bár önma-

gában nagyon jól hangzik egy ilyen szerzõ-

dés, ne felejtsük el, hogy többen vannak,

akik nagyon fiatalon kerültek ki külföldre, de

utána nem váltották meg a világot. A mosta-

niak közül hirtelen Farkas Balázs a Kijevbõl

vagy Filkor az Interbõl jut eszembe, de még

lehetne sorolni. Emiatt örök vita folyik arról,

hogy nekünk, magyaroknak, örülve minden

kínálkozó  külföldi lehetõségnek, el szabad-e

engednünk a gyerekeket ilyen fiatalon, vagy

tartsuk õket inkább itthon, hogy legalább

párszor megméressenek a honi élvonalban. 

Jelen hír Szegedrõl is szól. Egy újabb szege-

di tehetség került ki a Tisza Volán fészké-

bõl, ahonnan tették már azt oly sokan. Eb-

bõl persze úgy tûnik, hogy ez a város

könnyelmûen bánik a kincseivel, gyorsan

túlad rajtuk, hogy aztán más városok csapa-

tainak koronáit ékesítsék ezek a gyöngysze-

mek. Na ez most nagyon választékos lett…

Az mindenesetre tény, hogy a harmadosz-

tályban focizni (amikor még az NB1 színvo-

nala is elég szánalmas) nem jelenthet kihí-

vást és célt ezeknek a gyerekeknek. Ezért

aztán aki egyeneset tud rúgni a labdába, sze-

di a sátorfáját a Tisza-partról, amilyen hamar

csak lehet. Így viszont soha nem lesz a város

rangjához méltó csapata Szegednek. 

És itt egy másik hír, ami azt a tipikus „hír is

meg nem is” kategóriát képviseli. Hogy 

Németh Krisztián értéke 25 millió font

lenne… Aki beleolvas a hírbe, megtudhatja,

hogy valójában a brit SkySports.com tehet-

ségkutató rovata foglakozik Krisztiánnal és 4

millióra teszik a jelenlegi valós értékét. Meg

hogy mennyire tehetséges. Ez az egész cikk

nagyon jó, csak az a baja, hogy nincs semmi

mondanivalója. Hiszen azt eddig is tudtuk,

hogy Németh tehetséges csatár, és elõbb

utóbb helye lenne/lesz a válogatottban; az

meg hogy mennyit ér, akkor dõl el, amikor

megveszik. De egyelõre erre persze ne kerül-

jön sor, hanem végre mutatkozzon be tét-

meccsen a Poolban, és bizonyítsa: igenis van-

nak tehetségeink, akikre érdemes figyelni.

Liverpooltól Szegedig.

Kovács Andor

koanx@freemail.hu

Szerintem…A terv, B terv, C terv…

2008.10.19-23. között tizenkilencedik alka-

lommal került megrendezésre a Samsung

Bécs-Pozsony-Budapest szupermarathon. 

A Szegedi Tudományegyetem Frank Ádám,

Garamvölgyi Máté, Kapitány Zoltán, Balla

Zoltán, Lóczi Attila alkotta férfi váltója az

igen elõkelõ 26. helyen végzett a száznyolc

nevezett csapatból. A verseny távját, ami nem

egészen 320 km, mindössze 26 óra 40 perc

alatt sikerült teljesíteniük.

5 nap, 320 km, 26 óra, 40 perc
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Ez a rövid eszmefuttatás elsõs hallgatóknak

szól, akik a hivatalos információkon túl más,

nem hivatalos, nem komoly, de annál haszno-

sabb tippekre vágynak. Már túl vagytok a tor-

túrás diákmatrica-felvételen, a bérlet kacska-

ringó soros beszerzésén. Megismerkedtetek a

Tanulmányi Osztállyal, ki pozitív, ki negatív

benyomást szerezve, és már eljutottatok pár

buliba is. Most azok a jó tanácsok jönnek egy

ballagóban lévõ hallgatótól, amiket nem köte-

lezõ megfogadni, de érdemes átgondolni.

Az elsõ aranyszabály: töménytelen
mennyiségû savlekötõ tabletta beszerzése és

több hektoliter ásványvíz bespájzolása.

Ez azért nagyon fontos, mert egy hajnalig tar-

tó buli után szinte megváltásként ér téged az a

tudat, hogy jobb kezednél ásványvíz, bal ke-

zednél pedig az alkohol által okozott savtúl-

tengés elleni tabletta. 

Ismerkedj!!! Sokat! Soha nem tudhatod,
hogy ki lesz az igaz barát, aki fõiskola közepén

fogja majd a hajad hajnalban sok alkohol elfo-

gyasztása után, és nem tudhatod, ki szorítja

majd kezedet az államvizsga elõtt. Általában

elmosódnak a határok fiú és lány között, min-

den értelemben! Kötõdnek igaz szerelmek,

melyek love storyval végzõdnek, amikor is

diploma után jön a két gyerek, négy szoba és

négy kerék. Kötõdnek egy éjszakás kalandok,

amit most használj ki – mert utána dolgozó

emberként már másra vágysz –, természetesen

megfelelõ „óvintézkedésekkel”.

Tanulj! Tudom, hogy ez itt most közhe-
lyesnek hangzik, de végül is azért jöttél,

hogy okos és tapasztalt emberként lépj ki

a nagybetûs életbe. Legalább a zh-kat pró-

báld meg megírni és mindig hihetõ „ka-

mut” kitalálni. Hidd el a tanár is ember,

bár ez néha elég hihetetlenül hangzik! Van

köztük normális, és van olyan professzor

is, akivel le lehet ülni egy kávéra be-

szélgetni a mindennapi dolgokról.

A vizsgaidõszak kulcsszavai: meg-

felelõ jegyzet (lehetõleg szé-

pen író csoporttárstól),

kávé, fenék,

néha séta a Ti-

sza partján, ki-

tartás. Úgy vélem

ez több magyará-

zatra nem szorul.

Sokat spórolhatsz, ha otthonról hozol
kaját, de az sem jó, ha megszakadsz az utazó-

táskád súlyától. Ott van például a tehene hely

(reklám miatt nem említem a nevét), sokat

kapsz, olcsón, és tudom, hogy nem ér fel nagy-

mamád tejberizsével, de nem vészes. Két

aranyszabály van: hajnalban a kiszolgáló hölgy-

gyel kedves és türelmes legyél, valamint pró-

bálj meg kijózanodva lemenni, mert télen a

lépcsõk veszélyesek. Ugyan ez a helyzet a Mó-

ra Múzeummal szembeni B betûvel kezdõdõ

Ibi néni italozójával, kapaszkodj lefelé menet,

mert különben felfelé jóképû mentõs fiúk

(vagy csinos mentõs lányok) hoznak. Ibi néni

haját sose bámuld! Egyébként itt lehet majd-

nem a legolcsóbban alkoholt inni.

Kulturálódj! Legalább
néha menj el múzeumba, kon-

certre, felolvasó estre, mert

most van rá idõd és rengeteg

kedvezményt kapsz, sok

helyre egyetemistaként in-

gyen is bejuthatsz.

Összevetve: a legfontosabb a bará-
tok szerzése, mert az itt megtalált egyének

mélyen beivódnak véredbe és szerves ré-

szei lesznek életednek most és az elkö-

vetkezõ években is. Azt is meg merem

kockáztatni, hogy egy-két emberrel

életre szóló kapcsolatba kerültök. Hajnali dumá-

lás a Tisza parton, gólyabáli közös készülõdés,

zh-n való közös puskázás, koncerteken való kö-

zös ugrálás, hamburgerzabálás a Kárász utcán,

kávézás egy lepukkant kocsmában, közös prog-

ram lebonyolítása, bandukolás a Károlyi koli fe-

lé, délutáni sörözés, részt venni egymás diplo-

maosztóján... ezek mind-mind hozzájárulnak

ahhoz, hogy jobb emberként lépj ki a tanuló-

padból. Persze neked is akarnod kell!

Dinzer

Jó tanács

Láttad már az EHÖK elnökérõl készült
legújabb videónkat?

www.hokkento.hu

A remete
A  t u d á s t  á t  k e l l  a d n i …

Nem mindegy, hogy kinek. És, mi-

lyen tudást kell átadni? Nem min-

denki érett arra, hogy tanítvány le-

gyen . Mi az , ami t tudsz , vagy

taníthatnád? Gondolkozz el. Lehet,

hogy már tanítod is. Tanítvány és ta-

nító vagy egyszerre. Az igazi tanító

egyedül van. Mindig mindenhol

mindenkit tanít, mértékkel, érték-

kel. Õ már megmérettetett a tudá-

sért. Követhetõ és követhetetlen.

Követhetõ, mert tanít, és követhe-

tetlen, mert nincs semmije. Talán

egy lámpás, abban is „csak” egy kis fény van.

Talán ez bot, ami az élet fája. Csak ennyi. 

A többit emberi szem nem láthatja. Keresd

meg magadban a tanítót! Keresd meg magad-

ban a tanítványt! Keresd meg ma-

gadban mindkettõt! Vállald fel

magadban ezekért a felelõsséget.

Nagyon nehéz, démoni harc.  

Belülrõl izzik. Mindenki minden-

kit tanít valamire. A közösség egy-

re jobban nevel a „szétszéledésre”.

A magány a közösség felé terel –

egy darabig. Az igazi tanító egyedül

van. És… mégsincs egyedül. Köve-

tõi vannak, tanítványai vannak. Se-

gít, tanít, világít az úton – a remete.

Gyõri-Farkas Zsuzsanna

Tarot-meditáció

elsõsöknek

fo
tó
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Marie-vel 1833. januárjában ismerkedett meg

Párizsban. A huszonhét éves nõ ekkor még

férjnél volt, így egyetlen megoldás kínálkozott

arra, hogy szerelmük kibontakozhasson, a szö-

kés. Kapcsolatuk azonban jóval korábban szo-

rosabbra fonódhatott, hiszen a lány a szökés

idején már szíve alatt hordta elsõ közös gyer-

meküket, Blandine-t. Elõbb Genfbe mentek,

majd több fürdõhelyen is megfordultak, végül

Marie megegyezett férjével, aki mindezek

után évi húszezer frankos járadékot fizetett

neki. Az együtt töltött idõ nagy része utazással

telt, 1837-ben például Ge-

orge Sand látta õket

vendégül, aki koráb-

ban szintén szerelmi

viszonyt folytatott

Liszttel. A nohanti

birtokon töltött

idill nem is tar-

tott sokáig, ami-

kor a két nõ ösz-

s z e v e s z e t t , a

zeneszerzõ

és kedvese Lyonba utaztak. 1837-ben megszü-

letett második gyermekük, Cosima, majd két

évvel késõbb Liszt egyetlen fia, Daniel, aki

azonban fiatalon meghalt. 1840-tõl kapcsolata

Marie-vel olyannyira megromlott, hogy a kö-

vetkezõ négy évet jóformán végig külön töl-

tötték, majd 1844-ben hivatalosan is elváltak

útjaik, amikor kitudódott Liszt kalandja egy

drezdai táncosnõvel, s a nemzetközi sajtó szá-

mos cikkben körüljárta az affért.

A zeneszerzõ azonban pár évvel késõbb,

1847-ben megismerkedett Carolyne Wittgen-

stein hercegnõvel, aki ekkor – akárcsak Marie

annak idején –  férjezett volt. Idejük nagy ré-

szét Weimarban töltötték, ahol a látszat kedvé-

ért külön éltek, de így is nagy felháborodást

váltott ki a törvénytelen kapcsolat. Érdekes

módon azonban az udvar és az elõkelõ társaság

elfogadta szerelmüket, s Lisztnek továbbra is

bizalmat szavaztak. Carolyne több próbálko-

zást is tett annak érdekében, hogy házassági

viszonyát rendezze, de igyekezete újra és új-

ra kudarcba fulladt, mígnem 1861-ben a pá-

pa végre hajlandóságot mutatott a frigy fel-

bontására. A pár azonnal nekilátott az

esküvõ megszervezésének, aminek dátu-

ma Liszt 50. születésnapjára esett volna,

egy nappal elõtte azonban a pápa vissza-

vonta jóváhagyását. Carolyne vágya,

hogy egyszer Liszt törvényes felesé-

ge legyen, így soha nem vált valóra.

A zeneszerzõ ekkor már egyre

mélyebben a vallás

felé fordult, miséket komponált és hosszú idõ-

re kolostorba vonult.

A nõk azonban továbbra sem tûntek el az

életébõl. Tanítványai között több olyan is

akadt, aki szinte szerelmes rajongással viselte-

tett iránta, s mindenhová elkísérte. A gazdag

és kétes hírû Olga Janina például olyannyira

kötõdött Liszthez, hogy egyik alkalommal

megpróbálta lelõni õt, s azután magával is vé-

gezni akart. Kevésbé erõszakosan vonzódott

hozzá Lina Schmalhausen, akinek naplóját,

amit évtizedekre titkosítottak, a közelmúltban

adták közre. Az írás Liszt utolsó napjainak tör-

ténéseit meséli el, s olvasása során egy teljesen

más, eddigi ismereteinknek ellentmondó tör-

ténet bontakozik ki belõle. Lina ugyanis

õszintén vall arról, hogy Cosima, a zeneszerzõ

lánya, Wagner felesége, aki az utolsó pillana-

tokban is apja mellett volt, Liszt haláltusája

közben korántsem szeretõ lányaként viselke-

dett. A napló alapján Cosima gonosz és álnok

nõ volt, aki cseppet sem törõdött apjával, sõt

talán várta annak halálát. Ha ez az írás annak

idején napvilágra kerül, Cosimát és vele a

Wagner családot minden bizonnyal ki-

taszította volna az elõkelõ társaság.

Nem meglepõ tehát, hogy a nem kí-

vánt botrányt elkerülendõ, Liszt ha-

lála után Linát eltávol ították

Weimarból. Naplója azonban örök-

re fennmarad, s a szerelmes nõ úgy

írta be magát a történelembe, mint

a lány, aki 1886-ban kitartott sze-

relme, Liszt mellett életének

utolsó perceiben is.

Fizel Nikolett

Képek: internet

Ha még ma is élne, valószínûleg sztár-
nak neveznénk, arcképeivel lenne tele
a fiatal nõk szobájának fala. Ha belé-
pett egy terembe, s fõleg, ha vezényelni
vagy zongorázni kezdett, a gyengébbik
nem elalélt. Élete utolsó éveiben mégis
a katolikus vallás felé fordult, de fiatal
tanítványai továbbra is rajongva kö-
vették. Akadt azonban két nõ, akik
többet jelentettek számára ártatlan af-
férnál. Az egyik egy grófnõ, Marie
D'Agoult, a másik egy hercegnõ, Car-
olyne Wittgenstein volt.

Egy férfi – két nõ
avagy Liszt Ferenc, a hölgyek álma

Carolyne Wittgenstein

Lina és Liszt
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A 2008-as téli divat mindenki számára izgalmas

lesz. Légy konzervatív, kritikus vagy

nagyravágyó divatrajongó, biztosan

nem maradsz ruha nélkül, hiszen a

színeiben gazdag, vonalaiban a 70-es

évek és a modern popkultúra ele-

meit keverõ viseletek közül min-

denki szabadon csemegézhet.

Ami a színeket illeti, divat a

kockás, a szürke, a barna, a fe-

kete és a lila, de a két dominá-

ló szín a fekete és a fehér ma-

rad. Bizonyára mindnyájan

ismeritek azt a méltán népsze-

rû, olcsó játékot, melyet a kínai

jing-jang ellentétek vonzásá-

ban elméletével megfûszerez-

ve tálaltak ebben az évben az

õszi-téli kollekciók megálmo-

dói. Igazán sikkes a kötött pul-

csi, a zsabós blúz, a metálos póló

vagy épp a blúzkabát. Nagyszüle-

ink kedvelt ruhadarabja, a nyirkos

idõben praktikus mellény nyitott

és zárt változatban újra szerepet

kap. A kislányok hamupipõke-vá-

gya, a földig érõ szoknya most te-

ret hódít: földig, bokáig, de az se

gond, ha térd alá ér. A szoknya mel-

lett a kabátra is vonatkozik a maxi

hossz. A hatást fokozhatjuk, ha

mindezeket rétegelve viseljük:

hosszú, hosszabb, még hosszabb…

Nagyon fontos, hogy nem megy

ki a divatból a puha bõr, a velúrbõr és

a lakk sem! Ugyanakkor a sokoldalú koc-

kás szövetek idõrõl idõre megihletik a

tervezõket. Idén sincs ez másként: 

Alexander McQueen például biztosra

ment, magát a plédet használta fel ruha-

költeménye alapanyagának. Ismét elõtér-

be kerül a klasszikus tweed, ám lazán ke-

verhetõ selyemmel. De mindezek szinte

eltörpülnek a mûszõrme 2008-as világ-

forradalma mellett.

Nos, a kiegészítõk sem elhanyagol-

hatók, miután már a téli ruhatárunkat

beszereztük. A nagy hidegben nemcsak

praktikus, de különleges is lehet egy ka-

lap vagy sapka. Mindenképpen viseld ezt

az izgalmas kiegészítõt, hiszen a legunal-

masabb szerelést is feldobja. A cipõk te-

rén a vastag sarkú topánok fognak hódí-

tani a következõ évszakban, lehet

egyszerû magas sarkú, fûzõs félcipõ és

természetesen bokacsizma is. A haris-

nya a legmutatósabb kiegészítõ, egyben

önálló ruhadarab; a farmer mellett a má-

sik örök divat, így idén télen is fontos

szerepe lesz. Elengedhetetlen kelléke

lesz továbbá az elõttünk álló szezonnak egy

nagyméretû táska, a már jól bevált télies

színek dominálnak e téren is: barna, fekete

vagy épp kockás.

Ugyanakkor divat ide, trend oda, soha ne

veszítsd szem elõl, bárhogyan is kevered, va-

riálod a ruháidat a téli kollekciód összeállítá-

sánál, mindig az egyéniségednek megfelelõ

és illõ darabokat ölts magadra, akár színek,

minták, anyagok, vonalak tekintetében. És

mindig próbálj természetes maradni, mert ak-

kor leszel a legvonzóbb…

Császi Zsüliet

Képek: internet

„A Hold a lélek tükre”

(Kathie Kai-Thian)

A holdhoroszkóp MINDEN-

KINEK szól! Nem csak az

aktuális kiemelt jegyeknek,

mivel a Hold mindenkire ha-

tással van, a hangulatunkra, a közérzetünkre,

a dolgokhoz és az emberekhez való hozzáál-

lásunkhoz, ezáltal minden tevékenységben

kifejti a hatását.

Mivel elég kevesen tudtak rajta eligazod-

ni, ezért a csillagjegyek és holdfázisok feltün-

tetése mostantól kimarad, és csak azt írom le,

hogy mire alkalmas egy-egy nap, és hogy mire kevés-

bé, valamit azt, hogy mire érdemes odafigyelni. 

November
17, 18, 19, 20.
Ezen négy nap elég kockázatos lehet a kétes

ügyekben. Nem szabad hirtelen beleugrani a

kínálkozó lehetõségekbe, de ha alaposan

meggondoljuk õket, akkor nyugodtan.

21, 22.
A lehetõségeknél maradva kezdjünk mérle-

gelni, hogy mi az, ami kell, és mi az, ami

nem kell, mert azokat lehet kidobni. Ugyan-

ezt bármi mással vagy esetleg bárki mással is

megismételhetjük. 

23, 24.
A félreértések, nézeteltérések elrendezésé-

re kitûnõen felhasználható két nap. A párod-

ra is fordíthatod az idõt, hálás lesz érte.

25, 26, 27.
Regenerálódni is kellene, túl sok energia

veszett már kárba felesleges dolgokra. 

Pihenj és töltõdj fel!

28, 29.
Ha vannak terveid, melyek még ne megva-

lósultak meg, de már tudod, hogy mit sze-

retnél, akkor kezdj hozzá a megvalósításhoz,

és használd ki a lehetõségeket!

30.
A szorgalom és türelem meghozza majd a

gyümölcsét.

December
1., 2.
Becsületesen kell megdolgozni a sikerekért,

de meglesz a jutalma.

3., 4.
A sok munka után kell a pihenés, amelynek

az egyik legjobb formája a szórakozás. Menj

el bulizni, vagy csak tölts egy kis idõt a bará-

taiddal!

5., 6., 7.
„Álmodj új álmokat” Tehát álmodozz úgy,

hogy tudd, mi az, ami az álomból megvaló-

sítható. 

8., 9. 
Oda kellene figyelni a hirtelen kitörõ harag-

ra és türelmetlenségre, mert csak tovább

ronthatja a már így sem túl rózsás helyzetet.  

10., 11.
Vannak olyan dolgok, amelyekhez ragaszkod-

nod kell. Nem árt, ha az igazán fontos dolgok-

ban ma makacs leszel, és nem engedsz az állás-

pontodból.
(abroxo@citromail.hu)

Holdhoroszkóp




Szekerczés
Norbert

Az idei téli divat jellemzõje 

Megszokhattuk, hogy nincs olyan szezon,
amelyben a nagy tervezõk ne rukkolnának
elõ egy-egy pikáns újdonsággal, esetleg a régi
trend felélesztésével, legyen szó akár színek-
rõl, fazonokról vagy mintákról: fekete-fehér
kötött pulcsik, zsabós blúzok, hosszú szok-
nyák, elfeledett kockás kabátok, na és mû-
szõrme minden mennyiségben.

a sokszínûség
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E havi rejtvényünk megfejtése egy

magyar költõ neve és Január címû

versének két sora. 

Beküldési határidõ:

2008. december 5.

A helyes megfejtõk között a

tegyükfelhogy zenekar CD-jét és

Hökkentõ pólót sorsolunk ki.

Elõzõ rejtvényünk megfejtése:

„A legerõsebben elzárt ajtók nem

az erõszaknak nyílnak meg.”

tegyükfelhogy CD-t nyert:

Tóth Janka

Hökkentõ pólót nyert:

Benyó Dániel

Gratulálunk!

(Az ajándékok átvehetõek szerkesztõ-

ségünkben munkanapokon 10-14-ig) 

REJTVÉNY

Kezdeményezésünk
támogatói

A lap az Európai Unió 
támogatásában részesül

A HÖKKENTÕ
a Magyar Egyetemi 
és Fõiskolai Sajtó

Egyesület tagja

Várjuk azon olvasók fényké-
pes receptjeit, akik elég bátor-
sággal rendelkeznek ahhoz,
hogy megosszák „konyhamû-
vészetüket” másokkal is .  
A lapban megjelent receptek
tulajdonosai Hökkentõ póló-
val gazdagodnak. A recepte-
ket fényképpel együtt a követ-
kezõ e-mail címre várjuk:
hokkentorecept@freemail.hu.

Sajttorta
Könnyû, mégis laktató, ezerféle-

képpen variálható, készíthetõ

édesen, sósan, csokoládéval, gyü-

mölcsökkel megbolondítva, vagy

akár paprikával, spenóttal ízesít-

ve. Elkészítése viszonylag egy-

szerû, akár házibulik fõfogása is

lehet, de fontos, hogy egy nappal

korábban fogjunk hozzá. 

Hozzávalók egy variációhoz:

– 15 dkg édes keksz

– 7-8 dkg vaj

– 60 dkg krémsajt

– 15 dkg porcukor

– 3 tojás

– 3 tojássárgája

– 1 citrom reszelt héja

A torta alsó részének elkészítésé-

hez törjük porrá a kekszet, majd

olvasszuk puhára a vajat, s ezután

keverjük össze a kekszmorzsával.

A tortaformába, aminek átmérõje

körülbelül 20 cm-es legyen,

nyomkodjuk bele a masszát, és

tegyük hûtõbe addig, amíg meg

nem dermed. Mindeközben ké-

szítsük el a krémet. A sajtot és a

porcukrot, ha van rá mód, kézi ro-

botképpel verjük habosra. Egyen-

ként adjuk hozzá a tojást és a 3 to-

jássárgáját is. Reszeljük bele a

citromhéját, illetve fél citrom le-

vét is adjunk hozzá. Ha ez kész,

vegyük ki a hûtõbõl a tortafor-

mát, és tegyük rá két nagydarab

alufóliára, melyekkel azután ala-

posan burkoljuk körbe a tortaka-

rikát, hogy sülés közben semmi

se folyjon ki belõle. Ezután a

krémsajtos krémet öntsük rá a

kekszes alapra, a tepsibe tegyünk

forró vizet, hogy a tortaforma fele

vízben álljon. Így a torta nemcsak

sülni, hanem fõni is fog. Miután

tortánk a tepsiben van, 50-60 per-

cig süssük. Ha még ekkor sem

dermedt meg a közepe, akkor

várjunk addig, amíg a víz is kihûl.

Mire ugyanis ez megtörténik, ad-

digra a torta is megdermed. Utol-

só lépésként vegyük le róla az

alufóliát, és egy napra helyezzük

be tortánkat a hûtõbe. Ha egy-

szerûbben szeretnénk elkészíte-

ni, akkor vásároljunk készen kap-

ható gyümölcstorta piskótát,

készítsük el a krémet, majd süs-

sük meg a tortát.

Migi és Niki

ANTALL JÓZSEF

ALAPÍTVÁNY

Fakanál a kézbe
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Lapunkat rendszeresen szemlézi

Magyarország legnagyobb 

médiafigyelõje az

Hökkentõ – A szegedi hallgatók lapja • Fõszerkesztõ Rácz Bea • Fõmunkatársak F. Szél Ildikó és Bíró Csaba • Munkatársak Balázs Marietta

(film, színház), Boros Tamás (szösszenetek), Fizel Nikolett (bájital), Hegedûs Sándor (fotó),  Kovács Andor (sport), Pál Imre, Székely László (nézõpont)

• Korrektúra: Török Rozália, Papp Zita • Hirdetés Butora Sára 70/56-71-994 és Alattyányi István 30/40-37-963 • Felelõs kiadó Forró Lajos

Szerkesztõség és Kiadóhivatal 6725 Szeged, Boldogasszony sgt. 6., telefon/fax: 62/544-759 • Drótposta hokkento@freemail.hu • Kiadja a Fiatalok a

Dél-alföldi Médiában Alapítvány • Tördelés és nyomdai elõkészítés SPFO • Borítóterv Márok Attila • Megjelenik 6000 példányban • Lapengedély
száma 75.672/1997 • Nyomda Bába és Társai Kft. 62/464-015 • Lapalapítók: Forró Lajos és Jancsák Csaba • A megjelent hirdetések tartalmáért fele-

lõsséget nem vállalunk! • Lapunk elõjegyezhetõ a szerkesztõség címén: 205 Ft/szám. • A lap megjelenését az Európai Unió és a Mobilitás Ifjúsági Szol-

gálat, a JGYPK Hallgatói Önkormányzat és a SZEPA Alapítvány támogatta • ISSN 1585-1605
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Gyógy-szertár

SZAKÉRTÕNK: 

DR. SZEMERÉDI ISTVÁN

Az emlõdaganatokról
Fiatal nõknél az emlõdaganatok nagyobb ré-

sze jóindulatú: fibroma, vagy éppenséggel

nem daganat / pl. cysta /. Fiataloknál is elõ-

forduló esetleges rosszindulatú emlõbetegsé-

gek miatt fontos azoknak az ismerete.

A világ fejlett országaiban – nálunk is – az

emlõrák áll az elsõ helyen a nõk rosszindula-

tú betegségei között. Az összes carcinoma

20%-a emlõrák. Statisztikák szerint minden

tizedik nõnél alakul ki a betegség. A megbe-

tegedés nem azonos a halálozással (azaz a

morbiditás nem egyenlõ a mortalitással). 

A korai felismerés, s a megfelelõ kezelés során

egyre több beteg gyógyul meg véglegesen.

Kockázati tényezõk:

A kialakulás sok okra vezethetõ vissza: gene-

tikai tényezõk, hormonális háttér és környe-

zeti ártalmak – például elhízás, fokozott zsírfo-

gyasztás, dohányzás, túlzott alkoholfogyasztás,

mozgásszegény életmód.

Genetikai vizsgálatot kell végezni akkor, ha

egy családban két vagy több egyenes ági hoz-

zátartozó körében emlõ- vagy petefészek-daga-

nat fordult elõ, illetve egy egyenes ági hozzátar-

tozónál kétoldali emlõtumort véleményeztek!

Érdemes elvégezni a vizsgálatot fiatal korban

is (40 év alatt).

Szûrés és diagnosztika:

A szûrés alapja a háziorvosi – nõgyógyászati

vizsgálat. Közvetve ide sorolható az önvizsgá-

lat is. Panaszokkal, tapintható csomóval je-

lentkezõ betegek esetében – fiataloknál – elõ-

ször ultrahang vizsgálatot végeznek, röntgent,

majd speciális kiegészítõ eljárásokat alkalmaz-

nak (aspirációs cytológia, galactographia – vála-

dékozáskor, mágneses rezonancia). Halmozot-

tan pozitív családi háttérnél fiatal nõk esetében

MRI-t (mágneses rezonancia), ugyanezt

használják mellimplantátumok esetén is.

A korai diagnózis után a teljes gyógyulás 90 %

körüli lehet, a kezelések és kontroll után is

rendszeres, évenkénti ellenõrzés indokolt a

betegek második daganat keletkezésére való

fokozott hajlama miatt.

Terápia:

Komplex kezelést jelent: sebészet, sugárte-

rápia, és szisztémás (kemo-, hormon-, sup-

portiv-fenntartó) terápia. Az utóbbi években

egyre nagyobb jelentõséggel bírnak az ún. al-

ternatív-természeti gyógymódok. Több or-

szágban a megkérdezett rákbetegek 35,9-72

%-a alkalmaz alternatív gyógymódokat!

Minden esetben, amikor panaszuk van, ha

fájdalmat, indokolatlan feszülést, csomót

észlelnek, forduljanak orvoshoz!

Várom kérdéseiket és javaslataikat a
drszemeredi@t-online.hu -n.

Horoszpók
2008. november 15. – december 15.

Készítette: 
Gyõri-Farkas Zsuzsanna,

kineziológus, természetgyógyász

Nyilas  – Elkezded a karácsonyi vásárlást.
Egész évben erre gyûjtöttél. Ajándékozd meg ma-
gadat is. Legalább találó ajándék lesz, aminek biz-
tosan fogsz örülni. Igazából egy nagy utazással lep-
néd meg önmagadat és a párodat. Nagyon szép
évvége lenne, emlékezetes ünnepi kikapcsolódás.
Ehhez jól állnak a csillagok is. És te, hogy állsz?  

Bak  – Látod, és mégsem szólsz? Nem akarsz
vitát. Belefáradtál már. Miért kell neked? Mi az,
ami visszahúz hozzá? Mi az, amit ennek ellenére
szeretsz benne? Úgy gondolod, így vagy egyen-
súlyban. Lehet. Mindkét irányban, nagy kilengé-
sekkel. Középút. Kellene. Uncsi.

Vízöntõ – Rockefeller. Begyûjtesz és adako-
zol. Van mibõl. Olajozottan halad sorsod szekere,
elõre a sima úton. Ezt már régen vártad. Vagy tud-
tad? Hm. Mindig is vonzott az új. Mindig is értet-
ted az újat. Most még áldott is vagy hozzá, hogy be-
vonzd és megvalósítsd.

Halak  – Húzod magad után az üres konzerves
dobozokat. Nem érted, hogy nem éreznek semmit.
Nincs lelkük. Vágd el a köldökzsinórokat. Nem a
te dobozaid. Hagyaték. Más hagyatéka. Szárnyalj
szabadon. Élj boldogan és mértéktelenül. Itt a hét
bõ esztendõ. Vígság.

Kos  – Komoly összetûzésbe keveredsz éned
gyengébbik oldalával. A belsõ feszültségek oldására
választhatod az idõt, az alkoholt, v. valami mást is. Én
a mást választanám. Egy társ átlendíthet a kínzó bel-
téri sötétségen. No, tárulkozz ki elõtte! Együtt ha-
marabb meglátjátok a kitisztuló égbolton a fényeket.

Bika  – Ha átgondolod az eddigi életedet, ta-
lálsz benne tévutakat, vakvágányokat. Ez így van
jól. A Mi lett volna ha? fontos kérdés, de nem érde-
mes rajta filózni. Vesd tekinteted a jövõ felé. Nem
kell a múlton keseregni, a jövõt kell megálmodni,
és valósággá, élettelivé tenni. Szerintem te ezt tu-
dod, csak most egy kicsit elõ kell venni a fiókból…

Ikrek  – Új lehetõségek villannak meg elõtted.
Csak ki kell nyújtani a kezed. Fontos a jókedv, vi-
dámság. Eladni magad is könnyebb így. Vagy elfo-
gadtatni. Nem mindegy. Megélni az eseményeket
tisztességgel, tartással, és fellépni a világot jelentõ
deszkákra! Lépj már!

Rák – Sok az elmaradás, lemondás. Mindig
mások ügyeit helyezed elõtérbe. Attól a te dolgaid
nem fognak megoldódni. Sajna, így év vége felé
összegyûlnek az intéznivalók. Be kell indítani a gé-
pezetet, hivatali ügyek, tárgyalások, megoldatlan
problémák. Felpörögsz, és huss, megy minden,
mint a karikacsapás.

Oroszlán  – A boldogság a csend birodalmával
érkezik. Nem kell a szó. Nem kell a hangos dalo-
lás. A finom rezgések, a ki nem mondott, de meg-
értett gondolatok, a megtalálás boldogsága, a régóta
leterített lelki „lepedõ”, mind- mind az egybeolva-
dás, eggyé olvadás fantasztikus gyönyöre. Eszmé-
letlen energiájú éteri villanások, és összefonódó ró-
zsaszín, sárga energiák tûzijátéka. Szép. 

Szûz  – Tudsz képet alkotni? Mindegy milyen
technikával készíted. Itt az alkotás ideje. Kérlek,
hogy készíts 7 képet. Karácsonyi képet. Amelyek
aztán karácsonyi képek néven fognak bekerülni a
családi történelembe. Meglepõ lesz, hogy milyen
pontosan el fogod találni mindenkinek az ízlését.
De ami a legjobb, hogy neked is örömöt fog okoz-
ni a készítésük is, és a mások öröme is.

Mérleg  – Év végi hajrá! Elvisz magával a sod-
rás. Nem látod a végét. Nem is kell! Ne legyen vé-
ge sose. Olyan mintha Csipkerózsika-álmodból éb-
redtél volna fel. Kijakirályfi? Nem ez a lényeg,
hanem a hatás. Sokkoló a start, sokkoló az iram,
sokkoló az eredmény. Sok az irigy. Ne vedd észre
õket! Úgy is elmaradnak mellõled. 

Skorpió  – Erõs késztetésed van a filozófiára.
Megállsz, és gondolkozol. Reménytelennek tûnsz.
Pedig csak új lehetõségek, variációk után kutatsz.
Nem értik a helyzetet a barátaid, családod. Ötleted ki-
dolgozott, kikristályosodott, csillogó gyémánt. Sokan
akarják. Ne add oda ingyen! Húzz belõle hasznot!

A Hökkentõben most elkészítik neked
az Ascendens leírásodat. Az Ascendens
meghatározza viselkedésünket, külsõ
megjelenésünket, egyes tulajdonságain-
kat. Nem kell mást tenned, mint elkül-
dened a születési adataidat (születés he-
lye, év, hónap, nap, lehetõleg pontos óra
és perc), és egy becenevet, amirõl ma-
gadra ismersz.

A cím: hokkento-jell@freemail.hu

Jelige (Becenév): Dóri

Napjegy (általános jellegû): Nyilas

Ascendens (a viselkedésünk meghatározója):

Vízöntõ

Holdjegy (az érzelmi élet meghatározója): Bika

Jellemzés:

Sokoldalú, és az érdeklõdése is ugyanilyen

szerteágazó.  Szereti az új dolgokat, de régieket

sem veti meg. Kicsit különc típus, ezért gyak-

ran nem ért szót  környezetével.

A határidõket nagyon nem szereti (fõleg

betartani), és az idõbeosztás sem az erõssége.

Nem fellengzõs és nem nagyképû, mindenki-

vel megtalálja a közös hangot. Nem tûri a kor-

látokat, a szabadsága és a függetlensége az el-

sõdleges számára.

Magas ambíciókkal rendelkezõ Hölgy, ami

elõre hajtja, és sikerekhez is vezeti. Mondhatni,

hogy magas életszínvonalra tör, és el is éri azt.

Humánus és segítõkész. 

Nagyon intellektuális típus, viszont oda

kell figyelni arra, hogy ne használják ki, mert

kissé naiv és néha felelõtlen is. Olykor tapintat-

lan, esetenként türelmetlen, és megesik, hogy

nagyon lobbanékonnyá válik.

Az érzelmi életét a határozottság, kitartás,

öntudat és derûs életfelfogás, valamint a mûvé-

szetek szeretete jellemzi.

A következõ számban Alfi jeligéjû olvasónk tekinthe-

ti meg a személyes jellemzését.

Abroxo
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Ascendens számítás!

F a z s u 8 @ g m a i l . c o m

Szeretnél többet tudni magadról?
É r d e k e l  a  h o r o s z k ó p ?

6725 Szeged, Korda u. 18.
Telefon: 06 (62) 444-493

Kérjük elõzetes bejelentkezésüket!
A JGYPK és a BTK nappali tagozatos
hallgatói részére járóbeteg ellátást nyúj-
tunk. Ellátások: háziorvosi, bõrgyógyá-
szati, urológiai, nõgyógyászati, fül-orr-gé-
gészeti, sebészeti, psychiátriai, neurológia,
valamint EKG, vizeletvizsgálati ellátások.
Gyorslabor. Holter monitor.

Dr. Szemerédi Orvosi Kft.

Voltál a Beatrice koncerten a SZOTE Klubban? Nézd meg! www.hokkento.hu



kincsek Irén
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ÖRÖMRE HANGOLVA
MERT ÜNNEPI ÁLDÁS , 

A TISZTÁNLÁTÁS ! ! !
MINT EZIDÁIG MINDEN ÉVBEN VÁRJUK ÖNT SOK KEDVEZMÉNNYEL 

IGAZÁN HASZNOS KARÁCSONYI AJÁNDÉK EGY JÓ SZEMÜVEG

December végéig - 25 %  -os kedvezménnyel ajánljuk a csúcstechnológiával, 

garantált minőségben készülő Multifokális, és számítógépes szemüveg lencséinket.

A „FERGETEGES TRANSITIONS V. FÉNYRE 
SÖTÉTEDŐ AKCIÓ” meghosszabbítva! 

Szemvizsgálat, és expressz szemüvegkészítés. 
KARÁCSONYKOR IS MEGÉRI: ERÉNYI!

CSSILOR
Z K IX X

Kárász u. 15. 
Tel.: 424 608

erenyi@erenyioptika.hu
Széchenyi T. 5. 
Tel.: 424-268 www.yYescogan.coii

j j £  Újdonságok a JGYF Kiadó boltjaiban

Mennyiségi analitikai 
gyakorlatok

Károly NÉ Lakoatos 
André -  Gajdáné 
Schrantz Krisztina - 
Enykiji Éva Anna -  
Domhi András:

a  n ö v én y ta n  a la pja i
I.ikIii uakm hallgatok «/amara

Mennyiségi analitikai 
gyakorlatok
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 2.428-F t

VEZÉRFONAL s z e g e d i  
vAr o s n e z é s f k h e z

Mihály Illés -  
Mihály Péter: 
Vezérfonal szegedi 
városnézésekhez

Szegedi Kgyetemi kiadó 
Juhász Gyula 
l-'elsöokiatási Kiadó 
Szeged, 21X18 
Ár: 2.382,-1't

Kincsek Irén:
A növénytan alapjai -  
Tanító szakos hallgatók

Krajcsi Attila: 
Kísérletvezérlés 
és adatelemzés 
a kognitív tudományban

Szegedi Kgyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 2.713,-Ft

Szegedi Kgyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Kelsőoktatási Kiadó 
Szeged. 2008 
Ár: 3 .780-F t

Kozmács István -  
Sipöcz Katalin: 
Uralisztika

Szegedi Kgyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Kelsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 2.975,- F t

-  Kgyetemi jegyzetek teljes választéka (JatePress, Polygon)
-  Internetes könyvrendelési lehetőség 80 000 féle könyvből 

5 nagykereskedés kínálatából, rövid határidővel
-  A keresett könyvek beszerezhetőségéről azonnali, 

í korrekt tájékoztatás
-  Fénymásolási lehetőség támogatás terhére
-  5 perc séta a TIK -től és a kari épületektől 

(T T IK , BTK .ÁJK )
Boldogasszony sgt. 6. 

fa JGYPK Kar épületiben,
a belső udvari pincebolt) 

Nyitvatartás:
H-CS.: 8-16 óra, P.: 8-13 óra

Hányás sor 10.
(az SZTE Sportközpontban 

a X. épületben) 
Nyitvatartás:

H-R: 8.30 -  12.30 óra

A 6.000,-Ft-os TANKÖNYVTÁMOGATÁS • beváltható a Szegedi Tudományegyetem  
JGYP Kar Juhász Gyula Felsőoktatási Kiadó boltjaiban.

Hatalmas akciós könyvkészlet (800-féle leárazott könyv, 100,-Ft-os könyvek).

mailto:erenyi@erenyioptika.hu
http://www.yYescogan.coii
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